
حکمرانیدرجامعهشبکهای
روح ا... اسلامی

حکمرانی، نمایانگر خرد سیاســی اســت که برای کارآمدی نیاز به  حساســیت و گرفتن 
بازخوردها دارد. منابع بازخورد شامل متخصصان  علمی، نخبگان سیاسی و شهروندان است 
که در نهادهای دانشــگاهی،  پژوهشکده ها، احزاب و اصناف و در نظرسنجی ها و جو حاکم 
بر افکار  عمومی شــکل می گیرد. در جهان زیســت قدیمی انسان ها برای غلبه بر بحران ها 

همبستگی  بالایی داشتند و آنچه اهمیت داشت اجتماعی یک دست بر اساس وحدت  بود. 
سطوح تکنولوژی دم دستی و استفاده از ابزارهای طبیعی برای غلبه بر  ظلم، جنگ، سیل، 
وبا و طاعون جوابگو نبود و اغلب به طور میانگین  هر ۵۰ ســال یک ســوم جمعیت از بین 
می رفتند. هر گونه اعتراض و  واکنش نشان دادن رعیت به نظام حاکمه، وحدت و همبستگی 
کشور را  به خطر می انداخت و طبیعی بود که تعداد اندکی آشوب طلب کشته شوند  تا جان 
و مال اکثریت رعیت حفظ شــود. شاه، شبان کشور بود و مردم  در حکم رمه ای بودند که 
نیاز به امنیت داشتند و هر گونه تکثر و تفاوت  اندیشه سرکوب می شد. قرن ها بشر چنین 
زندگی می کرد و فلســفه تاریخ  دوری و تکراری بر آمد و رفت سلسله ها حاکم بود. در قرن 
شــانزدهم میلادی با اختراعات و اکتشافاتی که در زمینه  مهندسی، پزشکی با روش های 
تجربی شــکل گرفت به تدریج تکنولوژی  مکانیکی به وجود آمد. رعیت تبدیل به شهروند 
شــد و تکنولوژی های  مهندسی، شهرها و خانه ها را عمران کردند و آبادانی دولت کشور را 
 فرا گرفت. پزشکی طول عمر انسان ها را افزایش داد و به تدریج  شهروندان به لحاظ فردیت 
اهمیت پیدا کردند. ســیل، طاعون، وبا و  مریضی های واگیردار مهار شــد و تکنولوژی به 
انسان ها شــخصیت و  اعتماد به نفس بخشید. به تدریج شهروندان سعی کردند استبداد، 
ظلم،  بی عدالتی و زورگویی طبقه حاکم را با اندیشــه مشــروطیت و حکومت  قانون مهار 
کنند. در این فرآیند اصلاحی و انقلابی دولت کشورهای  دارای قانون اساسی شکل گرفت و 
پارلمان و تفکیک قوا به عنوان  تکنولوژی های مکانیکی حکمرانی نمایان شدند. در این عصر 
جان  انسان ها و صیانت از نفس آنها اهمیت پیدا کرد و سیستم های سیاسی  ملزم به گرفتن 
بازخورد و توجه به افکار عمومی شــدند. حکومت  سرشت معیشتی مبتنی بر حل مسائل 
رفاهی شهروندان پیدا کرد و  چرخش نخبگان به رسمیت شناخته شد. حکمرانی مکانیکی 
در پایان قرن بیســتم با ظهــور تکنولوژی های  اطلاعاتی جای خــود را به حکمرانی های 
کوانتومی و شبکه ای با خصلت  جهانی داد.  فردیت ها در همه طبقات فارغ از نژاد، جنسیت، 
طبقه و  مذهب به حکم انســان بودن اهمیت پیدا کرد. سیاست گذاران و  سیاستمداران در 
اتاق های شیشه ای در برابر شهروندان قرار گرفتند. در  چنین شرایطی از بانکداری تا بیمه، 
از بورس تا آموزش و بهداشــت و  امنیت، معیارها و شــاخص های جهانی پیدا کرده است. 
تکنولوژی  اطلاعات استانداردها را پدیدار ساخته است و چشم و گوش همه به  شیوه زیست 
مطلوب که زمانی منحصر در طبقات الیگارش بود، باز  شده است. حکمرانی خوب مبتنی بر 
شفافیت، قانون گرایی، پاسخگویی،  مشارکت شهروندان و تمرکززدایی با تکنولوژی اطلاعات 
امکان  پیاده ســازی یافته است. میانگین امید به زندگی به هفتاد سال افزایش یافته  و هر 
شــهروند دارای اعتماد به نفس، شخصیت و حقوق اساسی سلب  ناشدنی است. به همین 
نسبت تصمیمات سیاسی نیز ابعاد جهانی پیدا  کرده و دارای استانداردهای بین المللی شده 
است. در گذشته نیز بیماری های واگیردار شیوع پیدا می کردند، اما آنچه در  عصر اطلاعات 
روی می دهد، واکنش جهانی شهروندان و حساسیت  همه طبقات و اقشار اجتماعی است. 
نرخ شهروندی، دوست داشتن  زندگی، وقت فراغت، توانمندی انسان ها و اهمیت قائل شدن 

برای  صیانت نفس اهمیت فزاینده ای یافته است.
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مصرف کالای ایرانی
                                     رونق تولیدملی

نگاه روز

افت تولید خودرو
 همچنان ادامه دارد

تنهاموزهگلسنگایران
درحالانحلال

در حالی که با راه اندازه موزه گلسنگ های ایران 20 هزار 
نمونه از این  موجودات در آن جمع آوری و پایان نامه های 
دکتری در آن اجرایی شده  است این موزه با عدم اختصاص 
بودجه و قرار دادن جایگاه آن در حد  یک آزمایشگاه، در 

حال انحلال است. 
گلسنگ ها موجودات ریشه داری هستند که از هم زیستی 
قارچ ها و مواد  زنده نورســاختی )عامل فتوســنتز( پدید 
می آیند. گلســنگ ها می توانند در  نقاط متروکه، بر روی 
ســنگ ها و صخره های عریان، خاک، چوب های  پوسیده 
و همچنیــن بــر روی درختان برویند و حتی در ســرما و 
گرما و  رطوبت یا خشکی به زندگی خویش ادامه دهند. 

گلسنگ ها حدود 6 درصد سطح زمین را اشغال کرده و 
در نقاط بیابانی  کوهستانی، مناطق قطبی و تقریبا همه 

زیست بوم ها غیر از مناطق آلوده  پراکنش دارند. 
سرعت رشد گلسنگ ها بسیار کم است به گونه ای که در 
طول سال تنها  یک میلی متر رشد می کنند، این قارچ های 

همزیست عمر تا 4 هزار ساله  دارند. 
تاکنون بیش از سه هزار نوع گلسنگ در ایران موجود است 

که 910  نوع آن به صورت علمی نام گذاری شده است. 
گلسنگ ها عموما با قارچ ها و جلبک ها همزیستی دارند 
و در تهیه  گیاهان دارویی و تحقیقات علوم کشــاورزی و 
زراعی اهمیت زیادی  دارند و امروزه از آنها برای تهیه برخی 
از داروهای آنتی بیوتیک، ضد  قارچ و تحریک سیســتم 

ایمنی بدن استفاده می شود. 
بر این اساس از سوی سازمان پژوهش های علمی و صنعتی 
ایران با  راه اندازی اولین موزه گلسنگ، آن را در سال 1396 
با حضور وزیر  وقت علوم، تحقیقات و فناوری رونمایی کرد. 
ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران که خود در 
ســال 1359  تاسیس شده، در حال حاضر 7 پژوهشکده 

"مکانیک"، "کشــاورزی"،   "زیست فناوری"، "فناوری های 
شــیمیایی"، "بــرق و فنــاوری اطلاعــات"،   "مطالعات و 
فناوری های نو" و "مواد پیشــرفته و انرژی های نو" دارد و 
 مرکز رشد آن نیز  وظیفه توسعه نوآوری های واحدهای 

فناور را  برعهده دارد. 
هم اکنون موزه گلسنگ های این سازمان بیش از 20 هزار 
نمونه از  انواع گلسنگ ها را در خود جای داده است ولی بر 
اساس گفته ها این  موزه که در گذشته بخشی از معاونت 
توسعه فناوری سازمان  پژوهش های علمی و صنعتی بوده 
امروزه بخشی از پژوهشکده زیست  فناوری شده و در حد 
آزماشــگاه و نه یک موزه به فعالیت خود ادامه  می دهد و 

به نوعی استقلال این موزه زیر سوال برده شده است. 
این در حالی اســت که بر اســاس قوانین موزه ها همانند 

کتابخانه ها  فعالیت های فرا پژوهشکده ای دارند. 
موزه گلســنگ های ایران عــلاوه بر جمع آوری 20 هزار 
نمونه گلسنگ  توانسته است روش های نرمی برای زودن 
گلسنگ ها از آثار تاریخی  چون تخت جمشید و پاسارگاد 

و سایر سازه های باستانی ارائه دهد. 
اجرای دو پایان نامه دانشگاهی در مقطع دکتری در حوزه 
گلســنگ ها و  میراث فرهنگی از دیگر دستاوردهای این 

موزه بوده است. 
تهیه اطلس گلسنگ های پاسارگاد و تخت جمشید نیز 

مورد استفاده  محققان قرار دارد. 
موزه با مرکز و یک واحد تخصصی خاص متفاوت است. 
موزه  بخش های مختلف و تعریف جهانی دارد و ایران نیز 
عضو مجمع ایکوم   )شــورای بین المللی موزه ها( است و 
تعاریف را پذیرفته و فعالیت های  موزه گلسنگ ها نیز در 
راستای آموزش، پژوهش، حفاظت و نگهداری  در حوزه 
گلسنگ ها است ولی در حال حاضر توجه چندانی به این 

حوزه  نمی شود. 
به باور محققان، گلسنگ ها شاخص آلودگی های هوا به 
شمار می روند از  این رو در بسیاری از کشورهای اروپایی 
و آمریکا برای تعیین شاخص  آلودگی های محیط زیستی 

در کنار ابزار دقیق، از گلسنگ ها هم استفاده  می شود؛ زیرا 
ابزارهای دقیق قابل دســتکاری هستند ولی گلسنگ ها 

قابل  دستکاری نیستند. 
بررسی وضعیت گلسنگ ها ما را با وضعیت آلودگی زیست 
محیطی  آشنا می کند و روند طبیعی گلسنگ ها در محیط، 
"پاکسازی" است و از  موجودات پیشگام در زیست بوم ها 
هستند. به این معنا که وقتی آتشفشانی  رخ می دهد و یا 
جزیره ای از سطح خاک بیرون می آید، اولین موجوداتی 
 که باید در این منطقه شروع کنند، گلسنگ ها هستند به 

همین دلیل به آنها  موجودات "پیشگام" گفته می شود. 
ماموریــت دیگر این موجودات "خاکسازی"اســت. این 
ماموریت برای  همه جا مفید اســت به غیر از مکان هایی 
ماننــد آثار تاریخی که نمی خواهیم  خاکســازی در آنها 
صورت گیرد از این رو این موزه توانسته  است  روش های 
نوینی برای پاک کردن گلسنگ ها از آثار تاریخی ارائه دهد. 
از سوی دیگر از آنجایی که گلسنگ ها با قارچ ها و جلبک ها 
همزیســتی  دارنــد، از آنها برای تهیــه گیاهان دارویی و 
تولیــد داروهای ضد ســرطان،  تهیــه برخی از داروهای 
آنتی بیوتیک، ضد قارچ و تحریک سیســتم ایمنی  بدن 

استفاده می شود. 
تهیه دائرةالمعارف گلســنگ سنگ شناسی ایران یکی از 
ضروری ترین  اقداماتی است که در راستای هویت بخشی 
و شناســنامه دار کردن و  اعتباربخشــی این موجودات از 
ســوی این موزه اجرایی شده است.این   "فلور" جامع ترین 
کتاب درخصوص معرفی گلســنگ شناسی ایران است 
 که 3 جلد اول آن در حال ویرایش است و در تدوین این 
مجموعه از  متخصصان کشورهای آلمان، فنلاند، اسپانیا 

و انگلیس بهره  گرفته شده   است. 
حالا این موزه در جایگاه یک آزمایشــگاه تقلیل یافته و 
با عدم اختصاص  بودجه و گرفته شــدن اســتقلال آن در 
معرض انحلال قرار دارد و این در  حالی اســت که از 55 
هزار موزه در جهان، موزه  گلسنگ های ایران جز  اولین ها 

از این نوع موزه ها است. 

سیدحسن موســوی چلک رئیس انجمن مددکاران 
اجتماعی ایــران با بیــان  اینکه زندانیــان نیازمند 
حمایت های ویژه پیشــگیری از کرونا هستند، افزود: 
 عموم مردم و ادارات بــرای کارکنان خود تمهیداتی 
جهت پیشــگیری از  ویروس کرونا اتخاذ می کنند اما 
برخی اقشار مانند زندانیان، کارتن  خواب ها و کودکان 
کار و خیابان نیازمند توجه ویژه ای هستند. موســوی 
چلک با اشــاره به تماس های فــراوان خانواده های 
زندانیان و ابــراز  نگرانی آنان از ابتــلای زندانیان به 
ویروس کرونا ادامــه داد: مکان ملاقات  با زندانیان از 
مکان های پرتردد و در معرض خطر ابتلا به ویروس 
کرونا  اســت، برخی افراد در آنجا ممکن اســت ناقل 

باشند و بســیاری افراد ممکن  است شک نکنند که 
ناقل هســتند و می توان تمهیداتــی در این جهت 
اتخاذ  کرد. وی اظهار امیدواری کرد تا در این شرایط 
بتوان برخی زندانیان را به  مرخصی فرســتاد و گفت: 
شــاید بتوان طبق اختیارات، قوانین و ضوابط،  امکان 
مرخصی موقت برخی زندانیان فراهم شود؛ اگر فردی 
مرتکب  جرمی می شود، ارتکاب جرم نباید دسترسی 
به ســایر حقوق او را تحت  شــعاع قرار دهد. رئیس 
انجمن مددکاری ایران گفت: سازمان زندان ها و قوه 
قضائیــه تدابیر  لازم را جهت پیشــگیری از کرونا در 
زندان ها اتخاذ کردند اما نگرانی  خانواده ها نیز قابل 
توجه اســت و طبیعتا در این شرایط، مدیران زندان 

ها  و کادر مرتبط حوزه سلامت مانند کارکنان حوزه 
بهداشــت و درمان زندان  ها می توانند در پیشگیری 
از کرونا نقش داشــته باشــند؛ مددکاران اجتماعی 
 سازمان زندان ها نیز می توانند حلقه ارتباط خانواده 
و زندانیان باشــند تا  نگرانی ها خانــواده ها در این 
زمینه کمتر باشد. موسوی چلک افزود: از سوی دیگر 
عموم مردم نسبت به ویروس کرونا  حساسیت دارند 
و مراقبت های اولیه را انجام می دهند اما بهداشــت 
فردی  برخی اقشار مانند کارتن خواب ها خوب نیست 
و بهداشــت محیط رعایت  نمی شود و از سوی دیگر 
این افراد پایبند رعایت اصول بهداشــتی نیستند. وی 
تاکید کرد: این افراد دسترســی به خدمات بهداشتی 
و درمانی ندارند و  لازم اســت که تدابیر خاص برای 
آنها اندیشیده شــود؛ کودکان کار و خیابان  نیازمند 
توجه خاص هســتند تا نادانسته عاملی برای انتقال 
این ویروس به  دیگران نشــوند. به گزارش ایرنا، تعداد 
مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در کشــور تاکنون 
  ۵۹۳ نفر هستند که ۱۲۳ نفر ترخیص شده و بهبود 

یافته و ۴۳ نفر فوت  کرده اند. 

رئیسانجمنمددکاراناجتماعیایران:

زندانیاننیازمندحمایتهایویژهپیشگیریازکروناهستند

گزارش
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درسایت روزنامه یادگار امروز 
با ما همراه باشید

مهــرداد جمــال ارونقی معاون فنــی و امور گمرکی 
گمرک جمهوری  اسلامی ایران در بخشنامه ای اعلام 
کرد: تمامی محموله های صادراتی  تجهیزات پزشکی 
مانند ماســک، لبــاسِ گان، دســتکش و محصولات 

 بهداشتی، باید به کشور عودت داده شوند. 
جمــال ارونقی با صدور بخشــنامه ای بــه گمرکات 
اجرایی، صادرات  تمامی تجهیزات پزشــکی را ممنوع 
اعلام و درخواســت عودت  محموله های صادراتی به 
داخل کشــور را ابلاغ کرده اســت. در این  بخشنامه 
همچنیــن، از تمامــی گمرکات اجرایی درخواســت 
شــده تا ضمن  رصد این اقلام، اجازه ندهند که اماکن 
گمرکــی و انبارهای مربوطه،  تبدیــل به محلی برای 

دپوی این کالاها گردد. 
همچنین در بخشی از بخشنامه ارونقی آمده است: به 
محض ابطال  اظهارنامه های صادراتی اقلام صدرالذکر 
متعاقب درخواست ارائه شــده  از سوی صاحبان کالا 
یا نمایندگان قانونی آنها، تمهیدات لازم در  راســتای 
عودت این کالاها به داخل کشــور اندیشــیده شود و 
تصویری از  احکام صادره با ذکر مشــخصات کالاهای 
عودت داده شــده، به این حوزه  معاونت ارســال تا در 
اختیار وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی  و 

وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار داده شود. 
متن کامل بخشنامه گمرک جمهوری اسلامی ایران: 

بــا عنایت بــه برنامه ریزی های صــورت پذیرفته در 
راســتای افزایش تولید  محصــولات مرتبط با مقابله 
با ویروس کرونا همچنیــن واردات و انتقال  ملزومات 
پزشکی مرتبط از جمله کیت ها و ملزومات تشخیصی، 
 محلول های شــوینده و ضدعفونی کننده، مراتب ذیل 

در حوزه های  مربوطه ابلاغ می گردد: 

 ۱( حوزه صادرات

کلیه گمرکات کشــور نســبت به اعِمال ممنوعیت ها 
و محدودیت های  ابلاغی طی بخشــنامه ها و مصوبات 
مختلــف درخصوص رویــه صــادرات  در حوزه های: 
تجهیزات پزشکی مانند ماسک، لباسِ گان، دستکش؛ 
 محصولات بهداشتی مانند آب ژاول، ضدعفونی کننده 
ها، صابون،  مایعات شــوینده، الکل و …؛ نســاجی و 
سلولزی مانند منســوج نبافته،  کاغذ تیشو، دستمال 
کاغذی و بهداشتی و… اقدام نموده و نیز  بررسی های 
لازم درخصوص تعیین تکلیف اقلام صادراتی مذکور 
که به  گمرکات کشور رسیده است در راستای عودت 

این کالاها به داخل  کشور صورت پذیرد. 
توجه به این نکته مهم ضروری اســت که ضمن رصد 
این اقلام توجه  شود اماکن گمرکی و انبارهای مربوطه، 
تبدیــل به محلی برای دپوی ایــن  کالاها نگردد و به 
محض ابطال اظهارنامه های صادراتی اقلام  صدرالذکر 
متعاقب درخواست ارائه شــده از سوی صاحبان کالا 
یا  نمایندگان قانونی آنها، تمهیدات لازم در راســتای 

عودت این کالاها به  داخل کشــور اندیشــیده شود و 
تصویری از احکام صادره با ذکر  مشــخصات کالاهای 
عودت داده شــده، به این حوزه معاونت ارســال تا در 
 اختیار وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی و 

وزارت صنعت،  معدن و تجارت قرار داده شود. 

 ۲( حوزه واردات

کلیه گمرکات کشــور نســبت به اتخــاذ تدابیر لازم 
درخصــوص ترخیص و  حمل فوری اقــلام مرتبط با 

موضوع به شرح ذیل معمول فرمایند: 
 ۱. با توجه به اینکه کیت های تشخیصی و سایر اقلام 
پزشکی مربوطه  دارای مجوز از وزارت بهداشت، درمان 
و آمــوزش پزشــکی، باید در  دمای زیــر صفر درجه 
حمل شــوند و برای حفظ دمای مذکور لازم اســت 
 در بســته های یخ ژل بیولوژیکی انتقال داده شوند ، با 
توجه به مدت زمان  محدود کاربری کیسه های یخ ژلی 
ضروری اســت این اقلام به محض  ورود به گمرکات 
هوایی کشــور هرچه ســریع تر از گمرک ترخیص و 
 انتقال داده شــوند؛ بنابراین موافقت با حمل یکسره و 
ترخیص شبانه  روزی این اقلام با صدور حکم ، حداقل 
اســناد یا به هر نحو ممکن، با  رعایت ســایر مقررات 

مربوط، مورد تأکید می باشد. 

 ۲. در خصــوص کلیه مواد اولیه مــورد نیاز در تولید 
محصولات مرتبط بــا  مقابله با ویروس کرونا از جمله 
مواد اولیه محصولات بهداشــتی و  ضدعفونی کننده 
و تجهیزات پزشــکی، ضمن موافقت با حمل یکسره 
مواد  اولیه مربوطه و خروج شــبانه روزی این مواد، در 
صورت نیاز به تعیین  ماهیت کالای وارده و ارائه سابقه 
ترخیص توســط واحد تولیدی وارد  کننده، نســبت 
به پذیرش ســابقه ترخیص کالا حتی در مسیر قرمز 
اقدام و  ضمن نمونه برداری از کالا بقید فوریت ، اجازه 
ترخیص داده شود و  ضمن ترخیص کالا، نتیجه اعلام 
ماهیت پیگیری شود. توجه به این نکته  ضروری است 
که اخــذ و ارائه مجوزهای قانونی لازم ضروری بوده و 
 گمرکات اجرایی درصورت ارائه مجوزهای قانونی لازم، 
نهایت تسریع  را در انجام تشریفات گمرکی این اقلام 

به عمل آورند. 
 ۳. ترخیص کالاهای با مجوز حداقل اسناد در صورت 
ارائه مجوز  وزارت بهداشت ، درمان و آموزش پزشکی 
بصورت خارج از نوبت و  درحداقل زمان ممکن از کلیه 

گمرکات کشور

 ۳( معافیت از پرداخت حقوق ورودی

علاوه بر معافیت های مذکور در جدول تعرفه گمرکی 
ضمیمه آئین نامه  اجرایی قانــون مقررات صادرات و 
واردات و معافیت هــای دیگری که به  موجب قوانین، 

تصویب نامه ها، موافقتنامه هــا و قراردادهای مصوب 
 مجلس شورای اســلامی برقرار شده است، موارد زیر 

نیز از پرداخت  حقوق ورودی معاف می باشد: 

 ۱. دارو و لوازم طبی و بیمارستانی مورد احتیاج درمانی 
و بهداشــتی  مؤسسات خیریه و عام المنفعه با گواهی 
وزارت بهداشــت، درمان و  آموزش پزشــکی- تبصره 
فهرست این مؤسسات با تأیید وزارت بهداشت  درمان 
و آموزش پزشــکی با پیشــنهاد وزیر امور اقتصادی و 

دارایی به  تصویب هیأت وزیران می رسد. 
 ۲. وســائط نقلیــه از جمله آمبولانــس، خودروهای 
فرماندهــی امداد و نجات،  خودروهــای ویژه امداد و 
نجات به اســتثنا ســواری، دارو، لوازم پزشکی  طبی 
و بیمارســتانی، بالگرد و قایق امــدادی، موادغذایی، 
پوشــاک، پتو،  چادر، خانه های پیش ساخته یا سایر 
کالاهــای امــداد و نجات مــورد نیاز  که بــه منظور 
کمک به آســیب دیدگان از بلایای طبیعی یا حوادث 
 غیرمترقبه یا سایر وظایف و مأموریت های تصریح شده 
در اساسنامه  هلال احمر جمهوری اسلامی ایران که به 
نام هلال احمر جمهوری  اســلامی ایران وارد می شود 
با تشــخیص وزارت امور اقتصــادی و  دارایی- تبصره 
تشــریفات گمرکی و ترخیص کالاها و اقلام وارداتی 
و  اهدایی به هنگام وقوع بحران ها و ســوانح و حوادث 
غیرمترقبه ملی و  منطقه ای در کمترین زمان ممکن 

به عمل می آید. 

 ۴( انتقال و عبور

گمرکات مرزی کشور پیگیری های لازم را درخصوص 
ادامه مســیر  کانتینرهای حاوی محموله های پزشکی 
یا کیت های آزمایشــگاهی به  مقصد کشور که بدلایل 
مختلــف در برخی از مرزهای کشــور متوقف و  اجازه 
ادامه مسیر به آنها داده نشده است را ضمن هماهنگی 
با مراجــع  قانونی ذیربــط و ذیصلاح انجــام داده و 
درصورت بقای مشکل مراتب را  جهت ادامه پیگیری 
به این حوزه معاونت و دفاتر ســتادی ذیربط منعکس 

 فرمایند. 
ضمن تشکر از اهتمام صورت پذیرفته توسط گمرکات 
اجرایی کشــور  درخصوص ترخیص سریع و به موقع 
اقــلام مرتبط با موضوع از جمله  تجهیزات پزشــکی، 
کیت های تشــخیصی اهدائی و…، مسئولیت حسن 
 اجرای این بخشــنامه برعهــده بالاترین مقام اجرائی 
گمرکات کشــور بوده و  مســئولیت نظارت برحسن 
اجرای آن برعهده کلیــه حوزه های نظارت  گمرکات 
استان ها و نیز دفاتر ستادی تحت سرپرستی این حوزه 
معاونت  می باشــد؛ لذا دســتور فرمائید ترتیبی اتخاذ 
گردد کوچک ترین ایستایی یا  مشکل حادث شده در 
این راســتا بقید فوریت و بصورت شبانه روزی به  این 

حوزه معاونت منعکس و کسب تکلیف گردد. 

اظهارنامههایصادراتیابطالخواهندشد
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سیاست قرنطینه و انزوا
 عامل بقا و شیوع کرونا در سطح جهان

یک کارشــناس روابــط بین الملل تاکید کرد: یافتــن راهی برای 
تشخیص  سریع و درمان بیماری کرونا هدف بسیاری از آزمایشگاه ها 
در سراســر  دنیا است و نیاز به یک بسیج عمومی برای دستیابی به 

آن دارد. 
فاطمه شریفی، کارشــناس روابط بین الملل در یادداشتی نوشت: 
این  روزها بشر درگیر مبارزه با ویروسی شده که پنج میلیون بار از 
خودش  کوچکتر است. نام این موجود ذره بینی کروناویروس است 
که نخســتین  بار در شهر ووهان چین پدیدار شد و در عرض چند 
ماه از دشمنی  ناشــناخته به اضطرابی جهانی تبدیل شد. بسیاری 
از کشــورها به ویژه  همسایگان کشورهای مبتلا با اضطراب و ترس 
به روش های ســنتی و  ابتدایی متوســل شدند و با قرنطینه، قطع 
ارتباطات و بستن مرزهای  خود، به دنبال یافتن راه حل موقتی برای 
مصون ماندن از شیوع این  ویروس هولناک در میان شهروندانشان 
برآمدند، غافل از آنکه با ایجاد  محدودیتهای سختگیرانه مسافرتی 
مسیر را برای همکاری های جهانی و  ریشه کن کردن این ویروس 

سخت تر می کنند. 
اما به راســتی چرا ایجاد محدودیتهای سختگیرانه مسافرتی نمی 
 ) WHO ( تواند کار  آمد باشد؟ هنگامی که سازمان جهانی بهداشت
اپیدمی کرونا را   »وضعیت اضطراری بهداشت عمومی« اعلام کرد، 
بیش از ۷۰ کشــور  جهان اقدام به اعمال محدودیت های مسافرتی 
با چین کردند. این در حالی  است که کارشناسان بهداشت جهانی 
ضمن آنکه بــا قاطعیت محدودیت  های ســفر را سیاســت های 
نامناسبی توصیف کردند، آنها را نقض قوانین  بین المللی می دانند. 
بــا این حال دولت ها همچنان به اجــرای آنها ادامه  می دهند، چرا 
که بر این باورند که این محدودیت ها به کاهش گســترش  ویروس 

کمک می کند. 
آنها باید برای محافظت از شهروندان خود اقدامات قاطع و محکمی 
در  پیش گیرند یا بهای آن را بپردازند. از دیدگاه بهداشت عمومی، 
ترغیب  مردم به شســتن دست ها و اســتفاده از دستمال کاغذی 
هنگام عطســه و  سرفه سیاست خوبی است، اما برای جلب اعتماد 
عمومی کافی نبوده و  اقدامات نمایشــی بیشتری نیازمند است. به 
هر حال باید این مســئله را در  نظر گرفت که اقدامات نمایشــی 
می تواند پیامدهای پرخطر بســیاری  داشته باشد که مهمترین آن 
تداخل این امر با تلاش های بین المللی برای  واکنش به همه گیری 
بیماری است. این محدودیتها به ویژه رساندن دارو  و تجهیزات را به 
کشورهای آسیب دیده سخت تر می کند، اگر هم کشوری  در زمره 
تحریم های ناجوانمردانه و ضد حقوق بشری آمریکا باشد،  وضعیت 
به گونه متفاوت تری برایش رقم خواهم خورد! برای نمونه،  در ایران 
تلاشِ فراگیری برای مهار کرونا در جریان اســت، اما این  تلاش ها 
با محدودیت های اقتصادی ایران که نتیجه تحریم های  آمریکاست 
در هم پیچیده و شــرایط بغرنجی برای مردم ایران به وجود  آورده 
اســت. نگرانی هایی مبنی بر اینکه ایران برای مقابله، رسیدگی و 
 مدیریت این بحران بهداشــتی، تجهیــزات لازم را ندارد، در میان 
مردم  وجود دارد. این نگرانی ها ناشــی از تروریسم اقتصادی آمریکا 
است.  هرچند در ظاهر تحریم های آمریکا شامل کالاها و ضروریات 
 بشردوستانه نمی شود، اما در عمل برخی شرکت ها اثبات کرده اند، 
به  دلیل ترس از مجازات ایالات متحده، حتی مایل به صادرات دارو 
و  مواد غذایی به ایران هم نیســتند. این تحریم های ضد بشری، به 
شکل  بالقوه توانایی ایران در نبرد با ویروس کرونا را محدود ساخته 
و در  نتیجه بر بحث شــیوع و همه گیری آن در سطح جهان تاثیر 

بسیاری می  گذارد. 
بنابراین در این برهه تاریخی سخت، کشورها به جای آنکه به قطع 
 ارتباطات و قرنطینه کردن یکدیگر پرداخته و با اینکار کشورهایی 
را  که درصد ابتلا در آنها بیشتر مشاهده شده، آسیب پذیر تر کنند؛ 
باید با  همکاری یکدیگر به دنبال راهی برای درمان قطعی و ریشه 
کن کردن  دائمی آن باشــند. تلاش گسترده کشورها برای ساخت 
واکســن می تواند  نمونه عینی اتحاد بین کشورها برای رسیدن به 

هدفی واحد و شکست این  ویروس باشد. 

علیرضــا محجوب عضو کمیســیون اجتماعی مجلس با 
بیان اینکــه ضریب  جینی در ایران حدود 39 اســت و 
متاســفانه 65 درصد جامعه، حداقل بگیر  هستند گفت: 
نباید شرایط کشور منجر به معافیت مالیاتی ثروتمندان 

و  دریافت مالیات بیش تر از ضعفا شود. 
نماینده فعلی مردم تهران در مجلس شورای اسلامی که 
سابقه حضور در  پنج دوره دیگر پارلمان را هم در سابقه 
فعالیت های خود داراســت؛  دبیرکل خانه کارگر از سال 

۱۳۶۹ است و اصلاح طلب.  
وی طی ســال های حضورش در مجلس در کمیســیون 
اجتماعی حضور  داشــته و بیشــتر با موضوعات تولید، 

اشتغال و کارگری سر و کار داشته  است. 
محجوب معتقد اســت کــه دولت نمی توانــد از زیر بار 
مســئولیتش دربــاره  حقــوق کارگــران و کارمندان و 
هم خوانی آن با نرخ تورم سالیانه شانه  خالی کند و لزوما 
حتما نباید درصد افزایش حقوق ها منطبق با آن باشــد 

 بلکه می تواند با سبد معیشتی و ... جبران مافات کند.  
وی می گوید که بودجه ســال 99 مبتنی بر اســتقراض 
است و یک ســوم  بودجه هم کسری پنهان دارد. ضمن 
اینکه مخالف خصوصی ســازی  اســت چرا که اقدامات 
صــورت گرفته در این باره نشــان داده کــه تاثیری  در 
بهبود وضعیت اقتصادی کشور ندارد و حتی باعث هرج و 
مرج و  ســوداگری و افزایش طمع بسیاری در عرصه های 

اقتصادی شده است. 

وی افزود که در ســال 58 و 59 تعــداد حداقل بگیران 
در جامعه زیــر 10  درصد بودند در حالی که این میزان 
در شــرایط فعلی به 65 درصد  رسیده  است که معنایش 

صرفه جویی از جیب فقراست.  
این عضو کمیســیون اجتماعی همچنین اظهار داشت: 
نمایندگانی که  بودجه ســال آینــده را اصلاح می  کنند 
کسانی هستند که قبلا در سازمان  مدیریت همین نحوه 
بودجه ریزی را بنا گذاشــتند و وقتی بودجه ســال 99 
 معجزه آنهاست نمی توانیم انتظار داشته باشیم که روی 

این معجزه،  معجزه دیگری انجام دهند. 
وی گفت که پردرآمدها در جامعــه همواره از پرداخت 
مالیات فراری  هســتند ولی این مالیات همواره بر دوش 
فقرا و به کام ثروتمندان بوده  است و عملا سرمایه داران 
در حیــات خلوت مالیــات  قرار گرفته انــد و  بدون آنکه 
اسمی از آنها باشد؛ متاســفانه معافیت مالیاتی به قانون 
بودجه  آورده  شــده در حالی که هیــچ ربطی به بودجه 
سالیانه ندارد ولی حقوق   بالا بگیران با اصلاح معافیت ها 

به دنبال عدم پرداخت مالیات هستند.  

محجوب تصریح کرد که دولت واســطه مالیات است نه 
خود مالیات؛ لذا  دولت باید برای جبران هزینه های خود 
از ثروتمنــدان مالیات بگیرد و به  فقــرا بدهد تا ضریب 
جینی  بالا نرود این در حالی است که به صورت  ظاهری 
پولی به اقشــار ضعیف جامعه می دهد در حالی که چند 

برابر از  جیب آنها خارج می کند.   
 ** 65 درصد کشور حقوق حداقلی می گیرند

فاصله کف و ســقف حقوق هــا را از میانگیــن متوجه 
می شویم که کف، خط  نازکی است که عده  کمی حداقل 
بگیر که شــاید کمتر از 10 درصد باشند  است؛ در سال 
58 و 59 تعداد حداقل بگیران زیر 10 درصد بودند. این 
 در حالی اســت که هم اکنون ایــن میزان به 65 درصد 
رســیده  است. معنای  این موضوعات مذکور آن است که 
صرفه جویی از جیب فقرا انجام  می شــود. این در حالی 
است که صرفه جویی هم محســوب نشده و ولخرجی  و 
عملا به فقرا حقوق کمتــری داده و ولخرجی می کنیم؛ 
وقتی دربــاره  بودجه حرف می زنیم نگرانــی خود را از 

وضعیت اسفناکی آن بیان  می کنیم.  
با آنکه می دانم دولت تلاش زیادی کرده در بودجه سال 
جاری حداکثر  صرفه جویــی را در نظر بگیرد اما با این 
معیارهــا و ملاک ها نمی توانیم  روی پای خود بایســتیم 

بلکه باید ملاک ها و معیارهای خود را تغییر  دهیم.  
هم اکنون ایرادات بودجه به دلیل رد کلیات آن از سوی 
نمایندگان  مجلس، توســط کمیســیون تلفیق در حال 
اصلاح است؛ آیا می توان انتظار  داشت که این اصلاحات 

رفع شود؟  
محجــوب: نمایندگانی که بودجه ســال آینده را اصلاح 
می  کنند کســانی  هســتند که قبلا در سازمان مدیریت 
همین نحوه بودجه ریزی را بنا  گذاشــتند. وقتی بودجه 
سال 99 معجزه اوســت نمی توانیم انتظار داشته  باشیم 

که روی این معجزه، معجزه دیگری انجام دهد. 

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: اینکه 
گفته می شــود اگر  ایران با تعبیــر غلط مطبوعات به 
لیست ســیاه  FATF  بپیوندد برای  بازگشتش حتی 
بعد از تحریم های آمریکا نیز پروسه طولانی نیاز است، 

 باید بگویم که چنین حرفی درست نیست. 
غلامرضا مصباحی مقــدم در ارتباط بــا قرار گرفتن 
   FATF  اظهار کرد: در  FATF  ایران در لیست سیاه
اصطلاحی به نام لیســت ســیاه وجود ندارد.  در این 
برهه ما مجددا وارد لیســت کشــورهای غیرهمکار با 
 FATF    شدیم. وی در ارتباط با امکان همکاری مجدد 
با  FATF  گفت: آنچه تصویب  شــده مجددا فرجه ای 
برای ایران باقی گذاشــته که هر وقت دو کنوانسیون 
 پالرمو و  CFT   تصویب شــد، امــکان ورود ایران به 
لیست کشورهای  همکار هست. اینکه گفته می شود اگر 

  FATF  ایران با تعبیر غلط مطبوعات به  لیست سیاه
بپیوندد برای بازگشتش حتی بعد از تحریم های  آمریکا 
نیز پروســه طولانی نیاز اســت، باید بگویم که چنین 

حرفی درست  نیست. 
این عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام خاطرنشان 
کرد: تا به الان ۳۹  توصیه از ۴۱ توصیه  FATF  عمل 

شده اما منفعتی برای ایران نداشته  است. 
وی گفت: از اتفاق اخیر به عنوان »لیســت سیاه« نام 
بردن به هیچ وجه  صحیح نیست؛ چراکه شرایطی به نام 
لیست سیاه  FATF  وجود ندارد این  در حالی است که 
متأسفانه مطبوعات ایران دائما از این اصطلاح  استفاده 

می کنند. 
مصباحی مقدم در توضیح نام مناســب برای شــرایط 
فعلــی ایران در مقابل  FATF  گفت: آنچه وجود دارد 
لیست کشورهای همکار، غیرهمکار، در  حال همکاری 
و تعلیق شده در حال همکاری با نهاد است. استفاده از 
 لیست ســیاه اثر بسیار بدی روی افکار عمومی جامعه 

ما دارد. 
مصباحــی مقدم تصریــح کرد: رئیــس محترم بانک 
مرکــزی نیز در واکنش  به افزایــش نرخ ارز گفت نرخ 
ارز در ایران تحت تاثیر قرارگرفتن  ایران در گروه های 
غیرهمکار از ســوی  FATF  قرار نمــی گیرد. وقتی 
 رئیس بانک مرکزی چنیــن اظهارنظری می کند چرا 

بقیه این حرف ها را  نمی شنوند؟

بادامچیــان دبیرکل حزب مؤتلفه اســلامی با بیان 
اینکه موفقیت خط  ارزش هــا در انتخابات مجلس 
یازدهم و رأی قاطع ملت صفحه جدیدی را  در آغاز 
گام دوم گشــوده است، گفت: بودجه شفاف و واقع 
گرایانه اولیــن  هدیه نمایندگان مجلس گام دوم به 
نظام و ملت و کشــور و دولت است و  می تواند مردم 

را به مجلس یازدهم کاملا امیدوار کند. 
اســدا... بادامچیان در پایان نشســت دبیران حزب 
موتلفه اســلامی اظهار  داشــت: این بصیرت ملت 
کاربلــد در بزنگاه حســاس اخیــر نویدبخش حل 
 مشکلات کشور و مردم با رهبری، ولی امر مسلمین 

است. 
وی با تبریک مجدد به رهبری و ملت و نمایندگان 
منتخب بــرای مجلس  یازدهم تأکیــد کرد: ضمن 
تقدیر و تشــکر از خدمات و زحمــات نمایندگان 
 مجلس دهم، از آن ها انتظار می رود تجربیات دوران 
نمایندگی را در  سنگر های خدمت به نظام جمهوری 
اســلامی به کار گیرند و محاســبه کننــد  که اگر 
کوتاهی و قصوری در ایفای تکالیف نمایندگی ملت 

داشته اند،  جبران نمایند. 
وی افزود: نمایندگان منتخــب ملت، خانه ملت را 
خانه همدلــی، همفکری،  همکاری، محبت، برادری 

اسلامی و در خط ولایت و امامت و اسلام  ناب بسازند 
که در آن عطر زیبایی های الهی و ارزش های انسانی 
و  جهاد، تعبد، تفکر و تعقل همگان را بهره مند سازد 
و از رقابت های  جناحی و باندبازی های سیاسی خود 
را کنــار بدارند. در انتخاب  مســئولیت های مجلس 
بــه تقوا، تعهد، ســوابق، اخــلاق و کارآیی بیش از 

 دلبستگی های گروهی توجه داشته باشند. 
بادامچیان دررابطه با بودجه سال ۹۹ با اظهار تأسف 
از اینکه مجلس  دهم نتوانســت به هر دلیلی بودجه 
را تصویــب کند، اظهار امیدواری کرد:  مجلس دهم 
در فرصت فروردیــن ۹۹ بودجه را به دولت ابلاغ و 
از  همفکری نماینــدگان منتخب نیز در این زمینه 

استفاده کند.  
وی از نمایندگان منتخب خواست که در امر بودجه 
نویسی مطالعه جدی  را از هم اکنون آغاز کنید تا این 
بودجه نویسی تکراری به بودجه نویسی  متناسب با 
درآمد و هزینه واقعی کشور در هر سال تبدیل شود. 
بادامچیان تأکید کرد: بودجه شــفاف و واقع گرایانه 
اولین هدیه نماینــدگان  مجلس گام دوم به نظام و 
ملت و کشــور و دولت اســت و می تواند مردم  را به 

مجلس یازدهم کاملا امیدوار کند. 

مصباحیمقدم:

لیستسیاهFATFوجودندارد

 »ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا« به ریاست وزیر 
بهداشت، درمان و  آموزش پزشکی تشکیل شد تا 
هماهنگ کننده تمهیــدات و اقدامات لازم  برای 
ســد کردن راه گســترش کرونا در کشور باشد؛ 
ستادی که مرجعیت  و لازم الاجرا بودن مصوباتش 
برای همه دســتگاه ها و نهادهای کشور از  سوی 
رئیس جمهوری بارها مورد تاکید قرار گرفته است. 

حجت الاســلام و المســلمین حســن روحانی 
رئیس جمهــوری در دیدار یا  تمــاس با مقام های 
برخی کشورهای خارجی، افزون بر بیان پایبندی 
 ایران بــه برجام و ظالمانه خوانــدن تحریم های 
آمریکا، موضوعاتی چون  لزوم همکاری و هم افزایی 
منطقــه ای در مقابله با کرونــا، تاکید بر راه حل 
 سیاسی بحران سوریه، تبیین ابتکار »صلح هرمز« 

و ... را مورد توجه  قرار داد. 
این گزارش به بررســی و محوربندی اهم سخنان 

رئیس جمهوری در یک  هفته اخیر پرداخته است. 
مهار بیماری کرونا در کشور

شــیوع بیماری کرونا در کشــورمان، همزمان با 
گسترش آن در بســیاری  از کشورها موجب شد 
مدیریــت مقابله با این بیماری اولویت دولت قرار 
 بگیرد. در این راســتا رئیس دســتگاه اجرایی در 
هفته گذشته، بخش های  مهمی از گفته های خود 
را به ابعاد مختلف این مساله اختصاص داد که  در 

ادامه محوربندی شده است. 
ë  الف- لزوم برخورد علمی و تخصصی با

مساله شیوع کرونا در کشور

رئیس قوه مجریــه، بر اتخاذ رویکــرد علمی در 
مواجهه بــا کرونا تاکید  دارد. حجت الاســلام و 
المســلمین حســن روحانی روز چهارشــنبه ۷ 
اسفند  در جلســه هیات دولت، تصریح کرد: مثل 
همه حوادثی که گاه و بی گاه  کشور با آن مواجه 
شــده و ملت و دولت در کنار هم و با همکاری و 

 برخورد هماهنگ از آن عبور کردند، مسأله مواجه 
شــدن با ویروس  کرونا هم از همین روال پیروی 
می کند. خوشــبختانه در عرض یک الی  دو هفته 
اخیر، تلاش های بســیار خوبی در کشــور هم در 
بخش پیشــگیری  و هم در بخش تشخیص و هم 
در بخش قرنطینه افــراد و هم در بخش  درمان، 
انجام گرفته است. نیازمند یک برخورد عالمانه با 
این مسئله  هستیم و باید رفتار تخصصی و جدی 

داشته باشیم. 
رئیس جمهــوری افــزود: بــه همیــن دلیل هم 
مسئولیت امر به ســتادی واگذار  شده که رئیس 
این ستاد وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
اســت.  بنابراین در همه امور، هــم از لحاظ آمار 
و ارقامــی که بایــد به مردم منتقل  شــود و هم 
توصیه هایــی که مــردم باید گــوش کنند و هم 
مراکزی که برای  تشــخیص و درمان وجود دارد، 
باید به صورت متمرکز بدون توجه به  شایعات به 

سخنان این مرکز توجه شود. 

بر همین مبنا، روحانی در جلســه چهارشنبه ۷ 
اســفند هیات دولت  تاکید  کرد: اگر قرار اســت 
جایــی باید برای یکی، دو روز کمتر و یا بیشــتر 
 تعطیل شــود، تشــخیص اش به عهده این ستاد 
است؛ نه اســتاندار، نه  فرماندار و نه وزارتخانه ای 
مرجع این تشخیص نیست. یعنی اگر فردی  بیمار 
است، تب دارد و علایم اولیه را دارد، باید مراقبت 
شــود و وارد  آن آموزشــگاه و دانشگاه نشود. اگر 
کسی را دیدند و علامتی را دیدند  بلافاصله آن را 
به پزشک منتقل کنند و مراقبت ها انجام گیرد. ما 
در  جامعه هستیم و همه در کنار هم یک خانواده 

هستیم . 

حجت الاسلام روحانی تصریح کرد:  بیمارستان های 
ما مجهز هســتند و  در این جلســه هم نیروهای 
مســلح قول دادند که از همه امکانات خودشــان 
 در این زمینه اســتفاده می کنند. حتی اگر وزارت 
بهداشت نیازی به پرسنل  بیشتر داشته باشد چرا 

که پرسنل بخاطر خستگی شبانه روزی که دارند 
 کار می کننــد، اینها در این جهــت آماده اند. اگر 
تخت بیمارستانی مورد نیاز  باشد، نیروهای مسلح 
ما آماده انــد اگر در جایی بیمارســتان صحرایی 
 فوری مورد نیاز باشد، آماده اند. بنابراین نیروهای 
مســلح به طور کامل  در کنار این ستاد ملی و در 
کنار وزارتخانه هســتند برای اینکه مشکلی  برای 

درمان مردم پیش نیاید. 
روحانی افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
این جلسه اطمینان  داد که همه تولیدگرهایی که 
در زمینه مواد ضدعفونی، شوینده ها و  ماسک فعال 
هستند، خوشبختانه متعهدانه و شبانه روز فعالیت 
می کنند و  همه بخش هایی که یک شــیفت بوده 
فعالیت خود را تبدیل به ۲، ۳ شیفت  کردند و ۲۴ 
ساعته کار می کنند و مردم برای مواد ضدعفونی، 

شوینده ها  و ماسک نگرانی نباید داشته باشند. 
رئیس شورای عالی امنیت ملی در بخش دیگری از  
جلسه ستاد ملی  مبارزه با کرونا افزود: البته به طور 
طبیعی مردم ما خبر دارند، تعداد  معدودی از افراد 
بودند که سوء اســتفاده کردند و در اینجا نیروی 
 انتظامی گزارش داد از بعضی ها که متأسفانه این 
مــواد را انبار کرده  بودند و می خواســتند از این 
شرایط سوء استفاده کنند، با آنها برخورد شده  و 
تعزیرات حکومتی و قوه قضائیه با همه متخلفین 
برخــورد می کنــد و  نباید کســی در این مرحله 

حساس سوء استفاده کند. 
رئیــس شــورای عالــی امنیت ملی در جلســه 
چهارشــنبه ۷ اســفند هیات دولــت  هم گفت: 
وزارتخانه ها و دستگاه های تولیدی ما برای اینکه 
اقلام لازم را  در اختیار مردم بگذارند باید همه توان 
خودشان را به کار بگیرند.  خوشبختانه در روزهای 
اخیر نیروی انتظامی و تعزیرات با  احتکارکنندگان 
برخورد خوبی داشتند. باز هم این برخوردها باید 

ادامه  پیدا کند و نگذاریم که عدد کوچکی از مردم 
بخواهند از این امور ســوء  استفاده کنند تا از این 
مســأله به خوبی عبور کنیم و مسأله را بتوانیم به 

 پایان برسانیم. 
روحانــی در بخش دیگری از اظهــارات خود در 
جلسه ستاد ملی مبارزه  با کرونا خاطرنشان کرد: 
امکانات بهداشتی و پرســنل متخصص و  دلسوز 
ما جزو بخش های نمونه کشــوری اســت و جزو 
بخش هایی است  که همه مردم می توانند به طور 
کامل به این بخش اعتماد کنند و همیشه  در همه 
مقاطــع فعال بودند و در چنــد ماه پیش هم که 
ویروس آنفلوآنزا  نوع "بی"، جامعه را تهدید می کرد 
به خوبی تلاش کردنــد و  این ویروس  را کنترل 
نمودند. الان هم مطمئن هستیم که این پرسنل 
در کوتاه تریــن  زمان ممکن ایــن کنترل را انجام 
خواهنــد داد و مردم نباید نگران باشــند،  ضمن 
اینکه مردم باید همکاری کامل کنند همانطوری 

که تا امروز  همکاری کامل کردند. 
روحانــی تصریح کرد: مســأله مهم تر از مســأله 
ویروس کرونا، ویــروس  ترس و اضطراب و تردید 
و بی اعتمادی در میان مردم اســت. این  ویروس 
بدتر از آن ویروس است و نباید در مردم تردید و 
وحشــت و  اضطراب ایجاد کنیم این هم ویروسی 

است. 
روحانــی افزود: ویــروس آنفلوآنزا هر ســال در 
دنیا می آید و هر ســال هم  کشــته می گیرد. در 
ســال های اخیر و در آمریکا، آمار نشان می دهد 
بین   ۱۲ هزار در ســال تا ســالی بوده ۱۰۰ هزار 
کشته آنفلوآنزا بوده است.  آنفلوآنزای مختلف آمده 
و عده ای هم از بین رفتند. تلفات کرونا بیشــتر از 
 آنفلوآنزا نیست. طبق نظر پزشک ها و دیشب هم 
متخصصین همین را  می گفتند البته نوع انتشار، 
سرایتش ممکن اســت متفاوت باشد اینها همه 
 درست اســت. متخصصین باید بیایند و واقعیت 
را بــه مردم بگویند و  برای مــردم توضیح دهند. 
اضطراب و ترس مردم در حد لازم باشــد و  وقتی 
اضافه می شود، خودش خطرناک است و می تواند 

مشکلات  دیگری را درست کند. 

تعیینتکلیفبدهیارزی
شرکتنفتبهبانکهادرکمیسیونتلفیق

علی اصغر یوســف نژاد نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال 99، 
گفت:  بر اســاس مصوبه امروز کمیسیون تلفیق به شرکت ملی نفت 
ایران اجازه  داده می شــود تا ســهم بدهی ارزی سررســید شده این 
شــرکت به بانک  مرکزی و بانک های ســپه و ملت سالیانه از محل 
مابه التفاوت ظرفیت  نفت خام تولیدی پس از کسر مصارف داخلی به 

این بانک ها به قیمت  روز صادرات نفت خام تحویل دهند. 
نماینده مردم ساری در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار 
 پارلمانی خبرگزاری فارس، با اشاره به نشست امروز کمیسیون تلفیق 
 بودجه سال 99، گفت: امروز کمیسیون تلفیق بودجه در صحن علنی 
 مجلس تشکیل شده که موضوع شفافیت و حقوق و دستمزد در این 

جلسه  مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
وی افزود: بر اســاس مصوبه امروز کمیسیون تلفیق به شرکت ملی 
نفت  ایران اجازه داده می شــود تا ســهم بدهی ارزی سررسید شده 
این شــرکت به  بانک مرکزی و بانک های سپه و ملت سالیانه از محل 
مابه التفاوت  ظرفیت نفت خام تولیدی پس از کسر مصارف داخلی به 

این بانک ها به  قیمت روز صادرات نفت خام تحویل دهند. 
نایب رئیس کمیســیون تلفیق بودجه سال 99، اظهار داشت: معادل 
85.5  درصد ارزش نفت خام سهم دولت برای تسویه مطالبات ارزی 
سررسید  شده و 14.5 درصد به شرکت ملی نفت اختصاص می یابد. 
آیین نامه  اجرایی این بند توسط وزارت نفت، وزارت اقتصاد و سازمان 

برنامه و  بودجه تهیه و به تصویب هیأت وزیران می رسد. 

تدابیر دولت برای زدودن ویروس و واهمه
خبر:

خبر
دبیرکلحزبمؤتلفهاسلامی:

بودجهشفافوواقعگرایانهاولینهدیهنمایندگانمجلس
گامدومبهنظاموملتاست

محجوب:
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ابلاغبخشنامهبهپزشکانبرایاجتناب
ازتجویزکورتنها

بر اساس آخرین آمار اعلام 
شــده ۵۹۳ مــورد قطعی 
به ویروس  کرونا در  مبتلا 
و  شده  شناســایی  کشور 
۴۳ نفر نیز جــان خود را 
از  دســت  داده اند. پس  از 
گذشــت ۱۲ روز از شیوع 
 ۵۹۳ ایــران  در  کرونــا 
مورد قطعی  مبتلا به ویروس کرونا در کشــور شناســایی شده و 
متاســفانه ۴۳ نفر از  آنان جان خود را از دســت داده اند. براساس 
مصوبه ســتاد مبارزه با  کرونا از امروز از خروج افراد مشــکوک از 
قم جلوگیری می شــود.  همچنین براساس اظهارات فرمانده ستاد 
مقابله با کرونا در گیلان، این  استان به پرستاران و پزشکان کمکی 
بیشتری نیاز دارد و براساس اعلام  معاون پرستاری وزارت بهداشت 
نیز پرســتارانی که در این ایام بــه  صورت داوطلب یا کمکی به به 
مراکز درمانی و دانشگاه های علوم  پزشکی کمک کنند، در اولویت 

استخدام هستند. 
ë افراد خارج از این پروتکل پول پراخت می کنند

معاون نظارت و برنامه ریزی نظام پزشــکی گفت: هیچگونه داروی 
 قطعــی برای کرونا وجود ندارد، امــا پروتکل درمان حمایتی برای 
 مبتلایان به این بیماری، باعث ترخیص بسیاری از آنها شده است. 
 »محمــد جهانگیری« معاون نظارت و برنامه ریزی نظام پزشــکی 
در  پاســخ به این پرســش که بیمــاران کرونا بــرای درمان باید 
هزینه پرداخت  کنند؟ گفت: آزمایش هایی که شــما می بینید در 
ازای پول انجام شده اســت،  مربوط به بخش خصوصی است. این 
مربوط به افرادی اســت که به  سلامت خود مشکوک هستند و به 
بخش های خصوصی مراجعه می  کنند،  اما تمام خدمات بخش  های 
دولتی رایگان اســت.  وی در ادامه افزود: اگر کســی مایل است، 
خارج از پروتکل ها خدمــات  دریافت کند، باید هزینه ی آن را هم 
پرداخت کند، البته این بیمارســتان ها  نیز تنها هزینه ی آزمایش 
خــود را دریافت می کنند و خدمات را با تخفیف  ارائه می دهند. ما 
نمی توانیم هرگونه خدمــات ممکن را محدود کنیم و این  تصمیم 
درستی در این شرایط نیست.  جهانگیری در شرح پروتکل درمانی 
در بخش دولتــی، اظهار کرد: در  بیمارســتان ها یا مراکز درمانی 
مشــخص شــده دولتی، تمام خدمات رایگان  اســت؛ خدمات در 
تمام مراحل تشــخیص تا درمان رایگان اســت.  وی افزود: افرادی 
که در بیمارستان های خصوصی، برای علائم  شک برانگیز آزمایش 
می دهنــد و احتمال ابتلا به کرونا درباره ی آن ها  بوجود می آید، به 
کلینیک های حاد تنفسی مشخص شــده برای کرونا،  ارجاع داده 
می شوند. خدمات درمانی آن ها نیز از آن پس رایگان  می شود، چرا 
که آن ها باید تشــخیص نهایی را با کیت های تخصصی  موجود در 
بیمارستان های معین بگیرند. بستری آن ها در این قرنطینه ها  نیز 

رایگان است.  

ارائهآموزشبهدانشآموزان
ازطریقشبکهاجتماعیشاد

محســن حاجی میرزایی 
پرورش  و  آمــوزش  وزیر 
بــه  آمــوزش  ارائــه  از 
توســط   دانش آمــوزان 
معلمان در قالب شــبکه 
دانش آموزان  اجتماعــی 
از  اســتفاده  )شــاد(  و 
صداو  مختلف  شبکه های 
ســیما خبــر داد. وزیــر 
آمــوزش و پرورش با اشــاره به تمهیــدات ایــن وزارتخانه برای 
 آموزش دانش آموزان، اظهار داشت: با مدیران صدا و سیما صحبت 
 کردیم تا بتوانیم از ظرفیت شــبکه های دیگر این ســازمان برای 
آموزش  دانش آموزان اســتفاده کنیم. وی ادامه داد: امکان آموزش 
در بستر اینترنتی با اســتفاده از اپراتورهای  موجود فراهم شده و 
شبکه اجتماعی دانش آموزان )شاد( را برقرار  کرده ایم تا معلمان از 
طریق این شــبکه دروس را با دانش آموزان به  اشتراک گذاشته و 
طرح ســؤال و آزمون کنند. حاجی میرزایی با اشاره به استفاده از 
ظرفیت انجمن اولیا و مربیان،  خاطرنشان کرد: از ظرفیت 10 هزار 
مدرس خانواده و 370 مرکز  مشاوره این انجمن برای ارائه آموزش 
و مشــاوره های لازم به خانواده ها  اســتفاده می کنیم. وزیر آموزش 
و پرورش با بیــان اینکه برای معاونان آموزشــی مأموریتی  برای 
همکاری موثر مدیران و معلمان در مدارس تعیین کرده ایم، اضافه 
 کرد:  با توجه به شرایط فعلی 70 درصد زمان آموزش دانش آموزان 
 ســپری شــده و در برخی دوره ها مانند پایــه دوازدهم نیز تا 85 
درصد  دوره آموزش طی شــده است. وی با تأکید بر اینکه بر ارائه 
آموزش در بسترهای امن توسط معلمان  تأکید کرده ایم، گفت: در 
برخی استان ها نیز توســط معلمان و مدارس  خلاقیت هایی برای 

ارائه آموزش به دانش آموزان داشته ایم. 

جامعه

مرتضی لطفــی عضو هیئت مدیره ســازمان 
تامین اجتماعی با اشــاره به  اقدامات در حال 
انجام برای تســویه مطالبــات مراکز درمانی 
طرف  قرارداد گفت: طــی یک تا دو ماه دیگر 
بدهــی وزارت بهداشــت را از  طریق انتشــار 
اوراق مشارکت تسویه و صفر می کنیم. پیش 
بینی این  اســت که بدهــی مراکز خصوصی 
پاراکلینیکی و آزمایشگاهی هم تا  شهریور ۹۸ 

تسویه و به روز شود. 
لطفی با اشاره به اقدامات در حال انجام برای 
تســویه مطالبات مراکز  درمانی طرف قرارداد 
گفت: چندی پیش مدیرعامل ســازمان اعلام 
کرد  که به منظور اعتبار بخشی به دفترچه های 
بیمه و ارتقای کیفیت خدمات  طی یک تا دو 
ماه دیگر بدهی وزارت بهداشــت را از طریق 
انتشار  اوراق مشارکت تسویه و صفر می کنیم. 
پیش بینی این است که بدهی  مراکز خصوصی 
پاراکلینیکی و آزمایشگاهی هم تا شهریور ۹۸ 
تســویه  و بروز می شود. این امر در طول تاریخ 

سازمان بی سابقه است. 
ë  انتشار اوراق با سود ۱۵ درصد برای

تسویه مطالبات مراکز درمانی
وی درباره سود این اوراق مشارکت گفت: سود 
۱۵ درصد است.  هرساله کسری بودجه دولت 
با انتشــار اوراق جبران می شود و  دستگاه های 
مختلف آن را دریافــت می کنند؛ این نرخ در 
انتهای سال به   ۲۸ درصد هم رسیده است. اگر 
رســوبی دارایی مان در بانک ها بین ۲۰  تا ۱۸ 
درصد است ولی امروز اوراقی با ۱۵ درصد سود 
منتشــر می کنیم  به معنای واقعی دارایی های 
شــرکای اجتماعــی و ذینفعان حفظ شــده 
اســت.  اوراق را می گیریم و به وزارت بهداشت 
می دهیم. مجوز اوراق و  بازپرداخت را تعهد می 

کنیم و زمان انتشار با وزارت بهداشت است. 
لطفی ادامه داد: سال گذشته وزارت بهداشت 

اقدامــی انجام داد که به  نوعــی تعارض بود؛ 
آنها تبصــره ای با موضوع ۹ بیســت و هفتم 
حق  درمان به مجلس بردند و ســازمان تامین 
اجتماعی مکلف شــد این مبلغ را  به حساب 
خزانــه واریز کند تــا از این طریق بخشــی 
از مطالبــات وزارت  بهداشــت وصول شــود. 
خوشبختانه با پیگیری های صورت گرفته این 

 موضوع در بودجه امسال دیده نشد. 
عضو هیئت مدیره ســازمان تامین اجتماعی 
تاکید کرد که قطعا یکی از  اســتراتژی اصلی 
مدیریت ارشــد سازمان ارتقای سطح خدمات 
و  اعتباربخشــی به دفترچه بیمه های درمانی 
است، زیرا اخیرا برای این  دفترچه ها اعتباری 
قائــل نبودنــد و برخی مراکــز درمانی آن را 

 نمی پذیرفتند. 
لطفــی اضافه کرد: بنابراین همانطور که گفته 
شــد با دیون معــوق و کســری  بودجه برای 
پرداخــت تعهدات مــان در حوزه مســتمری 
روبرو هستیم؛ یک  عامل مهم ایجاد این دیون 
نیز ناشــی از عدم تعهد دولــت در پرداخت 
 مطالباتش است. البته همه واقف هستیم که با 
توجه به تغییر متغیرهای  اقتصادی بین المللی 
و تحریم هــا، دولت در تنگنای مالی اســت و 
درآمدهای  پیش بینی شــده در قالب بودجه 
ســالانه محقق نشده است اما با این حال  یک 
روز تاخیر در پرداخت حقوق مستمری بگیران 

می تواند تبعاتی در  پی داشته باشد. 
ë  ۶۰ درصد بازنشستگان و مستمری 

بگیران، حداقلی بگیر هستند
عضو هیئت مدیره سازمان تامین اجتماعی با 
بیان اینکه ۶۰ درصد از  ســه میلیون و ۸۰۰ 
هزار بازنشســته مــا، حداقلی بگیر هســتند 
و بــا یک  میلیون و ۷۰۰ هــزار تومان زندگی 
می کنند اظهار کرد: تاخیر در این  پرداخت ها 
جفای به آنهاســت و می تواند امنیت کشور را 

دچار مشکل  کند. 
ë  سال گذشته ۶۶۰۰ میلیارد تومان سود

بانکی داده ایم
وی با اشــاره به اینکه ســال گذشته ۶۶۰۰ 
میلیارد تومان سود بانکی  داده ایم و در مواقع 
ضروری تســهیلاتی با ۳۰ درصد سود هم از 
بانک ها  گرفته ایم عنوان کرد: ناچاریم از بانک 
استقراض کنیم و تسهیلاتی با  سود ۳۰ درصد 

را برگردانیم. 
لطفــی افــزود: اگر حوزه کســب و کار دچار 
مشکل و تولیدی ها به هر  دلیلی چون تحریم، 
نقدینگی و مواد اولیه با رکود مواجه و تعطیل 
شــوند  بخشــی از درآمد تامین اجتماعی با 
مشکل مواجه می شــود. به همین دلیل  است 
که متوســل بــه دریافت وام می شــویم زیرا 
متغیرهای اقتصادی در  حوزه کســب و کار بر 

نقدینیگی ما اثر می گذارد. 
ë  بودجه سال آتی سازمان تامین

اجتماعی
وی درباره بودجه ســال آتی ســازمان تامین 
اجتماعی نیز گفت: بودجه  پیش بینی شــده 
۱۷۶ هزار میلیارد تومان است که معادل ۵۰ 
درصد  بودجه کل کشــور می شود و بدون یک 
ریال وابستگی به منابع مالی دولتی  و حاصل 
از ســهم بیمه کارگران و کارفرمایان و ســایر 

فعالیت های  اقتصادی است. 
عضو هیئت مدیره ســازمان تامین اجتماعی 
افزود: بودجه عملکردی ما  نســبت به ســال 
گذشــته ۲۴ درصد رشد داشــته ولی نسبت 
بــه کلیت بودجــه   ۴۰ درصد افزایــش دارد. 
خوشــبختانه به دلایل مختلف چون ارتباط 
 منطقی و اصولی و اســتفاده از نظام مکانیزه 
توانســته ایم ارتباط نزدیکی با  کارفرما داشته 
باشیم. در واقع چارچوب های نظام مندتری را 
برای تحقق  مطالبات تدوین کرده ایم. البته از 
این مبلغ حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان  پیش 

بینی ما از محل دریافت مطالبات است. 
ë  بار مالی سالانه ۱۳ هزار میلیارد

تومانی همسان سازی حقوق 
 بازنشستگان

لطفی درباره مناسب سازی حقوق بازنشستگان 
نیز عنوان کرد: همسان  سازی یک حق مسلم 
است که مستمری بگیران دارند. تلاش فراوانی 
 صورت گرفته و نقطه اتکای ما برای متناسب 
سازی، دریافت مطالبات  است، زیرا درآمدهای 
ما ظرفیت افزایش هیچ گونه هزینه دیگری را 
 ندارد. تحمیل هرگونه افزایش هزینه خدمات 
جاری را مشــکل می کند و  کمیسیون تلفیق 
وعده داده برای سال آینده رقمی را تخصیص 

دهد.   
وی افزود: ســالانه ۱۳ هزار میلیارد تومان بار 
مالی دارد. هنوز  ســازوکار نسبت پرداختی و 

شاخص های آن مشخص نیست. 
ë  سیاست خروج از بنگاه داری در

شستا
عضو هیئت مدیره ســازمان تامین اجتماعی 
درباره سیاست خروج از  بنگاه داری در شستا 
گفت: در هــر صورت منافــع ذینفعان ما در 
رویکرد  سهام داری و پرتفوگردانی بهتر تامین 
میشــود تا مدیریت یک بنگاه.  ســازمان یک 
برنامه راهبردی پنج ساله داشته که سال آینده 
به اتمام  می رسد. در این برنامه آمده است که 
فعالیت های اقتصادی در پنج حوزه  دارو، نفت 

و گاز، آی تی، بانک و فولاد منحصر شود. 
لطفی ادامه داد: با توجه به اصل ۴۴ و سیاست 
دولت نباید مدیریت بر  بنگاه داشــته باشیم و 
حداکثر ســهم ما ۴۰ درصد اســت. البته این 
اراده هــم  به طور جدی در همــه ارگان ها و 
سازمان ها وجود دارد، اما موانع  قانونی فراوانی 
داریم. شــرایط احراز خریدار به لحاظ بورس، 
وضعیت  شرکت ها، متغیرهای ارزی و قیمتی 
از جمله موانعی هســتند که نــه تنها  حوزه 
سازمان بلکه سایر حوزه ها مانند بانک ها، بنیاد 
مستضعفان و ستاد  اجرایی فرمان حضرت امام 

هم با آن رو برو هستند. 

موسســه عالی پژوهــش تامین 
بخش های  از  یکــی  اجتماعــی 
پژوهشی  سازمان های دولتی است 
که هر ساله با توجه به چالش های 
و  اجتماعــی  ســازمان  تامیــن 
مشــکلات مربوط به حــوزه رفاه 
تحقیقاتی را به انجام  می رساند. در 
این گزارش سعی شده به صورت 
اجمالی اولویت های  پژوهشی این 
ســازمان و فعالیت های آن مورد 

بررسی قرار گیرد. 
بخشــی از پژوهش هــای علــوم 
اجتماعــی در حــوزه دولتی در 
موسســه عالی  پژوهــش تامین 
اجتماعــی دنبال می شــود. این 
مرکز پژوهشــی در سال   ۱۳۷۱ 
تاسیس شد و شروع به گردآوری 
و تولید منابع علمی حوزه تامین 
 اجتماعی و بسط و ترویج ادبیات 
حوزه رفاه و تامین اجتماعی کرد. 
این  موسسه در حال حاضر هشت 

گروه پژوهشی دارد. 
گــروه اقتصاد و ســرمایه گذاری، 
محاسبات،  و  اجتماعی  بیمه های 
 سیاســتگذاری و اقتصاد سلامت، 

فرهنگی،  و  اجتماعــی  مطالعات 
 مدیریت، حکمروایــی و فناوری، 
نظرســنجی،  و  افکارســنجی 
آینده پژوهــی  و گــروه حقــوق 
عمومــی و اجتماعی از گروه های 
موسســه عالی پژوهشــی  تامین 

اجتماعی هستند. 
در وب سایت این موسسه بخشی 
با عنوان اتاق شیشه ای وجود دارد 
که  قراردادها و لیســت همکاران 
پژوهشــی طرف قــرارداد در آن 
لیست  اســت. در  مشخص  شده 
قراردادها، کد پــروژه، عنوان آن، 
نوع پروژه،  شماره قرارداد و مجری 

طرح ها مشخص شده است. 
برخــی از ایــن پروژه ها همچون 
بایدها و نبایدهــای قانون گذاری 
در حــوزه  تامیــن اجتماعی، نقد 
و بررســی مکانیســم ها و موانع 
قانونی حداکثر  دستمزد در ایران 
و کشــورهای منتخــب در گروه 
پروژه های مدیریــت،  حکمروایی 
فناوری دســته بندی می شوند  و 
با عنــوان تحلیل  و طرح هایــی 
رســانه ها  مقایســه ای   محتوای 

ایالات  برجــام و خــروج  درباره 
متحــده از  برجــام و فراتحلیــل 
پیرامون  پژوهش های  و  مطالعات 
عملکرد  و  ارزیابی  رضایت سنجی 
مرتبط با سازمان تأمین اجتماعی 
پروژه هــای  افکارســنجی نامیده 

می شوند. 
در این لیســت که البتــه در آن 
به مباحث مالی اشــاره ای نشده، 
جزئیــات   ۶۷۲ قــرارداد وجــود 
دارد. بخشــی از آن هــا در حوزه 
آمــوزش طبقه بندی  شــده اند و 
برخی هم کتب منتشــر شده از 
ســوی این موسســه هستند. در 
این موسســه، ۱۸۷   وب ســایت 
اولویت پژوهشــی مشخص شده 
فقر  همچون  اســت.  موضوعاتی 
شــهری، حاشیه نشینی اقتصادی 
و اعتراضات  شهری، بررسی نقش 
کنترل  در  مردم نهاد  سازمان های 
فســاد اقتصــادی و  اجتماعی و 
بررســی رویکرد احزاب در حوزه 
اجتماعــی  از  سیاســت گذاری 

اولویت های ذکر شده هستند. 

یــک متخصص بیماری هــای عفونی به تشــریح علائم 
ســرماخوردگی،  کروناویروس و آنفلوآنزا پرداخت و تاکید 
کرد: تزریق دگزامتازون بــرای  مبتلایان به کروناویروس 

ممنوع است. 
دکتر مســعود مردانی با اشاره به همپوشانی های موجود 
میان علائم  بیماری های دســتگاه تنفسی فوقانی، گفت: 
بیماری هایی مانند  ســرماخوردگی، آنفلوآنــزا و کرونا از 
جمله بیماری هایی هســتند که با  علائم مشترک ظهور 

پیدا می کنند. برخی اوقات همین موضوع سبب  می شود 
پزشکان نیز در تشخیص دچار مشکلاتی شوند. 

وی در ادامه برخی علائم این ســه بیماری را تشریح کرد 
و افــزود:  آنفلوآنزا با ظهور ناگهانی تب آغاز شــده و بدن 
دردهایی در پی خواهد  داشت اما، سرماخوردگی معمولا 
بدون تب آغاز شده و بروز  کروناویروس نیز با تب، سردرد، 

بدن درد و سرفه آغاز می شود. 
مردانی خاطرنشــان کرد: در مواردی نیــز فرد مبتلا به 

کروناویروس  ممکن اســت دچار نارسایی تنفسی شده و 
نیاز باشد او را در بیمارستان  بستری کنیم. 

این عضو کمیته کشوری پیشگیری از کرونا ادامه داد: باید 
توجه کنید که  تجویز و تزریق دگزامتازون برای بیماران 
مبتلا به کرونا توسط پزشــک  ممنوع است زیرا این کار 

باعث مرگ فرد می شود. 
وی در خاتمــه با تاکیــد بر اینکه دگزامتــازون فعالیت 
سیســتم ایمنی بدن را  کاهش می دهد، تصریح کرد: به 

همین خاطر به پزشــکان تاکید شــده این  دارو را برای 
بیماران مبتلا به کرونا تجویز نکنند. 

شریعتمداری:
صدور مجوز مشاغل خانگی 
کاملا الکترونیکی شده است

محمــد شــریعتمداری وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی از الکترونیکی  شــدن صــدور مجوزهای 

مشاغل خانگی به صورت کامل خبر داد. 
وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اظهــار کرد: با 
همکاری دبیرخانه  ســتاد ســاماندهی و حمایت از 
مشاغل خانگی و  واحد فناوری اطلاعات،  ارتباطات 
و تحــول اداری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
 مجوزهای مشــاغل خانگی به صورت الکترونیکی 

صادرمی شود . 
وی افــزود: وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با 
توجه به مصوبه  شورای عالی اداری مبنی بر توسعه 
خدمــات الکترونیکی دســتگاه های  اجرایی، برای 
تســریع در انجام کار، کاهش زمان و هزینه، تامین 
 رضایــت و کرامت مردم، مبــادرت به صدور مجوز 

مشاغل خانگی به  صورت الکترونیکی کرده است. 
وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی بــا بیان اینکه 
شفافیت و تسهیل گری  در فرآیند صدور مجوز،  از 
مزایای  الکترونیکی شدن مجوزهای  مشاغل خانگی 
اســت، اظهار کرد: این طرح ابتدا در ۴ استان ایلام، 
 خراسان جنوبی، کرمان و گیلان به صورت آزمایشی 
اجرا شــده و از  ســال آینده در سراسر کشور اجرا 

خواهد شد. 
ســامانه مشــاغل خانگی به منظور تسهیل گری 
و تســریع در رونــد کار و  عملیاتی کــردن قانون 
ســاماندهی و حمایت از مشــاغل خانگی، توسط   
 مرکز فناوری اطلاعــات، ارتباطات و تحول اداری، 
ttps://mashaghelkhanegi.mcls.  نشانی به 

gov.ir  تهیه و طراحی شــد.  همچنین در ســال 
۱۳۹۸ برای صدور مجوز مشاغل خانگی به صورت 
 صد در صد الکترونیکی برنامه ریزی شــد و در حال 
حاضــر صدور  مجوز بدون مراجعه حضوری اســت 
و کل فرآینــد صدور مجوز مشــاغل  خانگی تماما 

الکترونیکی شده است. 

بارمالی ۱3 هزار میلیاردی همسان سازی حقوق ها خبر

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ۱3 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و  ساختمان های فاقد سند رسمی

آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک  شهرستان خرم 
آباد بشرح ذیل :   

 1-پرونده کلاسه 620 و رای شماره 6893 مورخه 1398/11/12 به تقاضای  ابراهیم مظفری کفراج  
فرزند سلیمان نسبت به ششــدانگ یك باب ساختمان  بمساحت 137/66 مترمربع مجزی شده از 
پلاك 2253 فرعی از 2091 اصلی  واقع در بخش 1 شهرســتان خرم آباد خروجی از مالکیت مالک 
اولیه اله مراد  ملکی )رسمی (. رسیدگی و تائید و انشاء گردید مراتب در اجرای  ماده 3 قانون  تعیین 
تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله 15 روز  جهت اطلاع مالکین و سایر 
صاحبان حقوقی در روزنامه کثیرالانتشار  و محلی  آگهی انتشار و علاوه بر آن در روستا ها الصاق تا 
چنانچه اشخاص نسبت به مورد  تقاضا اعتراض دارند از تاریخ  نشر اولین آگهی و در روستا ها از تاریخ 
الصاق  به مدت 2 ماه اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اســناد و املاک شهرستان خرم  آباد تسلیم 
دارند و برابر مقررات معترض مکلف اســت  ظرف مدت یک ماه از  تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم دادخواســت به مراجع قضایی ذیصلاح اقدام  و گواهی تقدیم دادخواست تحویل ثبت اسناد 
نماید و ادامه عملیات ثبتی موکول به  ارائه حکم نهایی می باشــد در غیر اینصورت متقاضی با ارائه 
گواهی عدم تقدیم  دادخواســت و پس از انقضای مدت مذکور ویا عدم وصول اعتراض سند مالکیت 
 مورد تقاضا براساس مدلول رای وفق مقررات صادر خواهد شد در هر حال  صدور سند مالکیت مانع 

مراجعه متضرر به مراجع قضایی نخواهد بود. 
م الف 415590112 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/12/12 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/12/27 

ملك نیاز اسداللهي  - رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان خرم آباد

علی ربیعی ......................................................................
یکی از دلایل اینکه نسبت جان باختگان با مبتلایان، با نسبت 
روند  شناخته شده متناقض می نمود موضوع عدم ثبت آماری 
مخرج کسر بوده  است.  این یعنی در این دو هفته سخت، الزاما 
تعداد بیماران بیشتر  نخواهد شد و حتی ممکن است روند ابتلا 

با شیب بسیارقابل قبولی  کاهشی باشد. 
  در دو جلســه پی درپی ســتاد ملی مبارزه با کرونا بخشی از 
جلسات به  روند و شیوع شناسی این ویروس اختصاص یافت. 
آقای جهانگیری حتی  خواستار ترسیم بدترین سناریوی ممکن 
برای ایجاد آمادگی های لازم شد.  صحبت هایی که در حاشیه 
جلســه با کارشناسان عفونی داشتم  بنا بر  روند اپیدمی شدن، 
میزان واگیر و ضعیف شــدن  ویروس مبتنی اســت که  ما دو 
هفته سخت پیش رو خواهیم داشت و به امید خدا با گرم  شدن 
هوا،  نوروز را با کرونایی ضعیف و در حال از بین رفتن ســپری 

خواهیم  کرد. 
جبهه هوای ســرد جدیدی در راه اســت و شــاید سرما در 
برخــی از مناطق،  اوضاع را کمی دشــوارتر هم بکند. به رغم 
اینکه سازمان های مردم نهاد،  جریانهای اجتماعی و آحاد مردم 
نسبت به توصیه های بهداشتی مقابله با  کرونا همراهی دارند، 
متاســفانه برخی از هموطنان حساسیت های لازم  را به رعایت 
نکات بهداشتی ندارند و این موضوع می تواند آمار ابتلا و  حتی 
مرگ و میــر را بالاتر ببرد. به نظر من ســبک زندگی توام با 
 سلامت را باید به یک گفتمان اجتماعی تبدیل کنیم. به هرحال 
تجربه  ســارس، ابولا و کرونا نشان می دهد که جهان و به تبع 
آن کشور ما در  مواجهه احتمالی با بیماری های جهانی خواهیم 
بود که راه اساسی برای  ایجاد ایمنی همگانی، الزام تمام آحاد 

جامعه به رعایت مسائل بهداشتی  است. 
نکته قابل توجه این است که در دوران پیک با توجه به ایجاد 
۲۲   آزمایشــگاه و برنامه برای افزایش آن تا ۴۰ آزمایشگاه و 
حساس شدن  جامعه علاوه بر »پیک ابتلا« با وضعیت »پیک 
اعــلام مبتلایان« هم  روبرو خواهیم بــود. اتفاقا یکی از دلایل 
اینکه نسبت جان باختگان با  مبتلایان، با نسبت روند شناخته 
شــده متناقض می نمود موضوع عدم ثبت  آماری مخرج کسر 
بوده اســت.  این یعنی در این دو هفته ســخت، الزاما  تعداد 
بیماران بیشتر نخواهد شــد و حتی ممکن است روند ابتلا با 
شیب  بســیارقابل قبولی کاهشی باشــد. اما به دلیل افزایش 
حساسیت بیشتر مردم  عزیز در مورد کرونا و افزایش مراجعات 
از یک ســو و افزایش  چشــمگیر امکانات تشخیصی از سوی 
دیگر، بسیاری از عزیزانی که در  چند روز قبل مبتلا شده و بی 

خبر بوده اند شناسایی و آمارشان اعلام  می شود. 
ë  برای مواجهه با وضعیت هفته های آینده، توجه به

چند نکته بنیادی  ضروری است: 

عمل همه ما به توصیه های بهداشتی. »یک فرد بی احتیاط« 
ناقل و  واسط بیماری تعداد زیادی از افراد خواهد شد. باید نظم 
اجتماعی  بهداشتی چنان فراگیر شــود که همگان ناگزیر به 

حرکت در  چارچوب های توصیه شده شوند. 
ë  رعایت دستورالعمل های محدودکننده برای برخی از

شهرها و  شهرستانها
شواهد نشان می دهد به رغم همه توصیه ها، خروج از شهرهای 
مبتلا و  ورود به شــهرهای دیگر به خصوص شهرهای شمالی 
همچنان در جریان  است. اینک اکیپ های بهداشتی در ورودی 

شهرها برای شناسایی افراد  مبتلا مستقر هستند. 
ایمن ســازی ذهنی، افزایش مقاومت روانی و به جای »کرونا 
هراســی«،  توانایــی غلبه فردی و جمعی بــر بیماری یکی از 
مهم ترین اقدامات  نهادهای مدنی، روشــنفکران، نویسندگان، 

رسانه ها و کنشگران اجتماعی  است. 
در زمینه چگونگی بهداشت فردی و سلامت جمعی، سازمان 
صدا  ســیما  برنامه های اطلاع رســانی موثــر و آموزش های 
مناســبی را سامان داده  است که این امر در جلسه اخیر ستاد 

هم مطرح و مورد تقدیر اعضا  قرار گرفت. 
در زمینه سلامت روان وقتی نوشته های فضای مجازی درباره 
کرونا را  رصد می کنم، خوشــحالم که بســیاری از کاربران از 
صمیم قلب در پی  انتشــار اطلاعات درست، گفتار امیدبخش 
و تقویت روح جامعه  هستند.  نوشته های خیرخواهانه بسیارند 
واین نوشــته ها امید و قوت قلب مردم را  افزایش می دهد. اما 
نشــر برخی خبرها مشخصا و به روشــنی سلامت  روان ملت 
ایران را هدف قرار داده  است. تعداد اندکی  از اطلاعات  مایوس 
کننده، امیدزدا و مروج بی اعتمادی مشــاهده می شود. در این 
 خصوص می توان به صوت جعلــی دکتر حریرچی، نامه های 
نامعتبر  وزارت بهداشت و.  .. اشــاره کرد. این حجم از ورودی 
مایوس کننده  برای جامعه ای کــه باید با اعتماد و همدلی از 
یک بحران عبور کند، به  نوعی ســبب شــکنندگی جامعه در 

مقابل بیماری می شود. 
البته هرگز قصدم این نیست که انتقادها طرح نشود. اتفاقا نقد 
را بسیار  مفید و سازنده می دانم و در بسیاری از موارد، من آنها 
را تبدیل به  گزارش های اجرایی کرده ام. مدعی نبوده و نیستم 
که کاستی نداشــته ایم.  اما با تمام قوا سعی کرده ایم صادق و 
شفاف باشیم. انتقادها را هم  می شنویم و در مجموعه دولت و 

دست اندرکاران تلاش می کنیم بهترین  تصمیم ها را بگیریم. 

لزومتبدیلسبکزندگیتوامباسلامتبهگفتمانیاجتماعی

ممنوعیتتجویزدگزامتازونبرایمبتلانبهکرونا

موسسهایبرایپژوهشهایمرتبط
بارفاهوتامیناجتماعی



��369��شماره�-��1398��12�اسفند�ماه�دوشنبه www.yadegaremrooz.ir
yadegar_emrooz@yahoo.com 4

یکمصوبهغیرکارشناسی
درلایحهبودجه۹۹

ادغام یارانه حامل های انرژی و کمک معیشــتی و پرداخت یارانه ۷۲  هزار 
تومانــی به ۷۸ میلیون نفر عــلاوه بر بی اثر کــردن اقدامات مثبت  دولت 
در حــذف پردرآمدها جامعــه منجر به کاهش دریافتی کــم درآمدها  می 
شــود. بیش از یک دهه است که در کشور از محل افزایش قیمت حامل های 
 انرژی به مردم یارانه پرداخت می شــود. یکی از اهداف اصلی این طرح  که 
در ســال ۸۹، اجرایی شد، توانمند سازی اقشار محروم و کم در آمد  جامعه 
بود. از این رو کارشناسان و صاحب نظران تاکید داشتند که  برخی از اقشار 
و دهک ها که درآمد بالایی دارند باید توســط دولت  شناســایی و از چرخه 
دریافت یارانه کنار گذاشته شوند تا به اقشار کم  درآمد مبلغ بیشتری تعلق 
بگیرد. در همین راســتا مجلس شورای اســلامی  نیز با تصویب طرح هایی، 
دولت را موظــف به حذف دهک های بالای  جامعه کــرد تا دولت بتواند از 
محــل درآمد آن به اقشــار نیازمند جامعه  کمک کند. در بررســی جزئیات 
لایحه بودجه ســال ۹۴ کل کشور، ســقف پرداخت  یارانه نقدی با ۳ هزار 
میلیارد تومان کاهش به ۳۹ هزار میلیارد تومان  رســید. این کاهش بودجه 
در این راســتا بود که دولت ملزم به حــذف یارانه  نقدی ۵.۵ میلیون نفر از 
دهک های بالای جامعه شــود. همچنین تبصــره   ۱۴ بودجه نیز در همین 
راستا بود. دولت در این راستا قدم هایی برداشت و این روند را در مساله سبد 
 معیشتی حاصل از افزایش قیمت بنزین بروز داد به گونه ای که با راه  اندازی 
ســامانه ای توسط وزارت کار، توانست افراد غیر نیازمند را  شناسایی کرده و 
آنها را از چرخه پرداخت ســبد معیشــتی حذف کند. این  اقدام یک گام رو 
به جلو در رســیدن به اهداف طرح هدفمندی یارانه ها  بود. در همان زمان 
اعلام شد که دولت قرار است به ۱۸ میلیون خانوار  کمک کند که منابع آن 
از محل ما به التفاوت افزایش قیمت بنزین اســت.  از همین رو صرفاً افرادی 
مشــمول حمایت می شــوند که در حال حاضر  یارانه می گیرند و جزو سه 
دهک بالای درآمدی نیســتند. با اینکه سیستم شناسایی دولت ضعف هایی 
نیز داشت که البته این  ضعف ها به مرور زمان در حال برطرف شدن هستند، 
اما توانسته بود  یک سیســتم اطلاعاتی مناسبی برای شناسایی دهک های 
مختلــف جامعه  مهیا کند و یکی از ضعف های بزرگ طرح هدفمندی یارانه 
را برطرف  کند. ضعفی که به خاطر آن ســال ها طرح هدفمندی از رسیدن 
به هدف  اصلی خود یعنی افزایش توان اقتصادی اقشــار کم درآمد و کاهش 
فاصله  طبقاتی دور ماند. این مســیر ادامه داشــت و حتی در بودجه ۹۹ نیز 
دولــت روند جدیدی  پیشــنهاد نکرده بود اما در یــک اتفاق عجیب و غیر 
کارشناسی کمیســیون  تلفیق مجلس شورای اسلامی با ادغام مبلغ حاصل 
ازطرح هدفمندی و  نیز ســبد معیشــتی حاصل از افزایــش قیمت بنزین، 
مصــوب کرد که یارانه   ۷۲ هــزار تومانی به همه یارانــه بگیران یعنی ۷۸ 
میلیون نفر تعلق  بگیرد. در حالی که ســبد معیشتی تنها به ۶۰ میلیون نفر 
پرداخت می شــد  و در حقیقت به نوعی حذف غیرنیازمندان صورت گرفته 
بود. با این اقدام کمیســیون تلفیق که برخــلاف مصوبات خود مجلس نیز 
هست،  باز هم روش غلط در پرداخت یارانه که به همه تعلق می گرفت تکرار 
 شده و اقدامات مثبت دولت نیز که در این چند ماه انجام شده است بی  اثر 
خواهند شد. از سوی دیگر مهمترین آسیب این مساله کاهش دریافتی  افراد 
کم درآمد جامعه است که در این شرایط اقتصادی نامناسب نیازمند  حمایت 
بیشتری از سوی دولت هستند. در همین راستا، حسین میرزایی سخنگوی 
ستاد اجرایی تبصره ۱۴  قانون بودجه معتقد است: »در صورت تصویب طرح 
کمیســیون تلفیق  پیرامون ادغام یارانه نقدی و کمک معیشتی، باید به ۷۸ 
میلیون نفر  یارانه بگیر کنونی همزمان، یارانه کمک معیشــتی نیز پرداخت 
شــود که  خلاف قانون هدفمندســازی یارانه ها در جهت حذف سه دهک 
ثروتمند و  به ضرر اقشــار مستضعف است؛ چرا که الان به یک خانوار ۵ نفره 
در  ماه ۴۳۲ هزارتومان یارانه نقدی و حمایتی واریز می شــود اما با تصویب 

 این طرح، دریافتی همین خانوار ۳۶۰ هزارتومان می شود.«

بسیاری از کارشناسان بر این باورند که شیوع ویروس 
کرونا در  کشــورهای مختلــف و روی آوردن آنها به 
دورکاری، آنها را به توســعه  هرچه ســریعتر شــبکه 

اینترنت پرسرعت G 5  نزدیک تر خواهد کرد. 
با توجه به شیوع گسترده ویروس خطرناک و کشنده 
کرونا در نقاط  گسترده ای از جهان، مبحث دورکاری 
بســیار داغ تر از قبل شــده و  بســیاری از دولت های 
جهان را واداشــته تا با صدور مجوز و  دســتورالعمل 
های ویژه به ادارات و ســازمان های مختلف، کارکنان 
و  پرسنل خود را از حضور و ترددهای غیر ضروری در 

سطح شهر منع  کنند. 
بر اساس گزارش وب ســایت کامپیوتر ورلد، حالا به 
نظر می رســد که  تحت تاثیر شیوع گسترده ویروس 
کرونا در بســیاری از نقاط جهان ،  مســاله دورکاری 
بیش از پیش از اهمیت خاصی برخوردار شــده است 
به  گونه ای که بسیاری از کارمندان و پرسنل شرکت 
ها و ادارات مختلف  مجبورند از منزل با بهره گیری از 
رایانه های شخصی و شبکه اینترنت  پرسرعت به کار و 

فعالیت های خود به صورت از راه دور بپردازند. 
  G ۵ نسل پنجم شبکه اینترنت همراه موسوم به شبکه
که در ســال های  اخیر به شــدت مورد توجه شرکت 

هــای مخابراتــی ، اپراتورها و غول  هــای تکنولوژی 
قرار گرفته است، از ســرعت و کیفیت بسیار بالاتری 
 نسبت به سایر نسل های پیشین شبکه های اینترنت 

برخوردار است. 
حالا به عقیده بســیاری از کارشناســان و تحلیلگران 
فعــال در حــوزه  فناوری، شــیوع گســترده ویروس 
خطرناک کرونا در جهان می تواند  عامل محرکی برای 
لزوم توســعه زیرســاخت های لازم برای راه اندازی  و 
برقراری شبکه G ۵  باشــد و بدین ترتیب بسیاری از 
کشــورهای درگیر  به فکر توســعه هرچه سریعتر این 
نسل جدید و پرسرعت از شبکه  اینترنت همراه بیفتند. 
از قابلیت های نسل پنجم شبکه اینترنت G ۵  می توان 
به سرعت بسیار  بالا، تماس صوتی با کیفیت ، ظرفیت 
بالاتر ، پایداری و تأخیر بســیار  کــم و بهره مندی از 

قابلیت واقعیت مجازی و افزوده اشاره کرد. 
اوایل ســال ۲۰۱۲ میلادی بود که اتحادیه بین المللی 
مخابرات ) ITU (  تحت نظر ســازمان ملل برنامه ای را 
 ) IMT ( برای توسعه تیم ارتباطات بین المللی  موبایلی
برای افق ۲۰۲۰ و فرای آن )  -IMT ۲۰۲۰( آغاز کرد. 
 در نتیجه رسماً یک مسابقه جهانی برای تعیین نسل 
پنجم شــبکه موبایل  شروع شــد و از آن پس، شاهد 

رقابــت تنگاتنگی میان اپراتورهــای  اینترنت و تلفن 
همراه در سراسر جهان هســتیم که هر یک به دنبال 
 برقراری و راه اندازی نســل جدید و پرسرعت اینترنت 
G ۵  در کشــورهای  مختلفی همچون کــره جنوبی، 
ژاپن، چیــن، ایالات متحده آمریکا، اســترالیا  و غیره 
هستند و از توانایی ها و برنامه های خود در این زمینه 

رونمایی  می کنند. 
کشورهای بســیاری در سراسر جهان از جمله ایالات 
متحــده آمریکا،  کانادا، اســترالیا، چین، کره جنوبی، 
ژاپــن و بســیاری از کشــورهای  اروپایــی و غیره با 
همکاری بزرگترین اپراتورهای جهان در حال  برقراری 
نسل پنجم اینترنت همراه G ۵  هستند و در این زمینه 

 فعالیت های گسترده ای را انجام داده اند. 
بســیاری از بزرگتریــن شــرکت های مخابراتــی و 
اپراتورهای فعــال در  جهان نظیر نوکیا، اریکســون، 
هواوی، ال جی، اســپرینت و غیره به  شــدت در حال 
رقابت بــرای راه اندازی نخســتین شــبکه اتصال به 
اینترنت  نسل پنجم G ۵  هســتند. نسل پنجم شبکه 
تلفن همراه G ۵، استانداردهای  پیشنهادی برای نسل 
جدید ارتباطات ســیار اســت که پس از نسل چهارم 

 شبکه تلفن همراه فعلی ارائه می شود. 

حســینعلی حاجی دلیگانی عضو کمیســیون تلفیق 
مجلس با بیان اینکه ادغام  یارانه معیشتی با یارانه نقدی 
ظلم در حق اقشــار نیازمند جامعه است،  گفت: تعداد 
زیادی از مردم نیازمند با این شــیوه متضرر می شوند و 
 کمک های دریافتی آن ها کاهش پیدا خواهد کرد. عضو 
کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی درباره ادغام 

یارانه های  نقدی و معیشتی گفت: ادغام یارانه معیشتی 
با یارانه هــای نقدی که دولت  پیش تر بــه تمام مردم 
پرداخت می کرد ایــرادات فراوانی دارد. این  موضوع از 
محورهای مهم و اساسی رد کلیات لایحه بودجه سال 
99  بود. وی ادامه داد: البته ادغام پیشــنهاد دولت نبود 
بلکه اعضای تلفیق این  موضوع را پیشــنهاد و تصویب 
کردند و این موضوع قطعــا باید مورد  تجدید نظر قرار 

گیرد. 
حاجی دلیگانی با بیان اینکه ادغام یارانه معیشــتی با 
یارانه نقدی ظلم در  حق اقشــار نیازمند جامعه است، 
گفت: تعــداد زیادی از مــردم نیازمند با  این شــیوه 
متضرر می شــوند و کمک های دریافتی آن ها کاهش 
پیدا  خواهد کرد. وی در پایان تصریح کرد: شــاهد آن 

بودیم در چند سال گذشته دولت و  مجلس تلاش های 
زیادی برای کاهــش دهک های یارانه بگیر و پرداخت 
 یارانه به اقشــار واقعا نیازمند کردنــد. این موضوع در 
یارانه معیشــتی تا  حدودی دنبال شــد و نسبتا موفق 
هم بود. البته یک سری ایرادات هم در  شناسایی وجود 
دارد.؛ اما این دلیلی نمی شود برنامه ریزی های گذشته 
را  نادیــده بگیرم و یارانه بنزیــن را به 78 میلیون نفر 
بدهیم. کمیســیون تلفیق مجلس در یک اقدام عجیب 
و خلاف مصوبات مکــرر  مجلس به جهت حذف یارانه 
دهک های بالای جامعه، دولت را موظف  به ادغام یارانه 
های نقدی و معیشتی )حاصل از افزایش قیمت بنزین 
در  آبــان ماه امســال( و توزیع ایــن یارانه ها میان ۷۸ 

میلیون یارانه بگیر کرد. 

در حالیکه اطلاعات منتشــر شــده از بانک 
مرکزی درباره رشد نقدینگی  نشان از افزایش 
۲۸ درصدی آن دارد، یک کارشناس اقتصادی 
برای  کنترل آن اقداماتی همچون رفع ناترازی 
بانک ها، سالم ســازی نظام  بانکــی، مدیریت 
و کنترل انضباط در سیســتم بانکی و ندادن 
اجازه به  بانک ها برای خلق پول توســط بانک 
مرکزی را پیشــنهاد کرده و می گوید  بازار باز 
بانکی در صورت تعمیق و ساماندهی می تواند 
نقش بسزایی  در کنترل نقدینگی داشته باشد. 
وحید شــقاقی درباره جدیدتریــن تغییرات 
نرخ رشــد نقدینگی، گفت: نباید  اجازه دهیم 
رشــد نقدینگی از یک رقمی بیشــتر شود تا 
دیگر نیازی به  کنترل آن نباشد. برای اقتصاد 
ایران اگر هدف گذاری این باشد که تورم  را در 
سال های آینده مهار کنیم، باید بتوانیم رشد 

نقدینگی را به زیر ۲۰  درصد کاهش بدهیم. 
وی ادامــه داد: میانگین رشــد نقدینگی در 
روند بلند مدت هم معادل سه تا  چهار درصد 
افزایش یافته است. این نشان دهنده این است 
که رشد  نقدینگی بالاست و باید کنترل شود. 
رفع ناترازی بانک ها در جهت کنترل نقدینگی
این کارشــناس اقتصادی در ادامه چند عامل 
را برای کنتــرل نقدینگی  ضروری دانســت 
و تصریح کرد: باید تــلاش کنیم که ناترازی 
نظام بانکی  که در برخی از بانک ها بسیار زیاد 

است را رفع کنیم؛ زیرا در نتیجه  این امر، این 
بانک ها دســت به خلق پول می زنند تا بتواند 

ناترازی خود  را پوشش دهند. 
وی ادامه داد: وقتی بانک ها خلق پول می کنند 
به سمت افزایش نرخ سود  سپرده می روند تا 
موجب جلب ســپرده گذار شــوند. وقتی نرخ 
ســود افزایش  پیدا می کنــد؛ طبیعتا یکی از 
دلایل افزایش رشد نقدینگی، نرخ سود بالای 

 سپرده ها است. 
ë  سالم سازی نظام بانکی راهی برای مهار

نقدینگی
شــقاقی با بیان اینکه برای مهــار نقدینگی 

باید به ســمت سالم ســازی نظــام  بانکی و 
مدیریت و کنترل انضباط در سیســتم بانکی 
برویــم، اظهار کرد:  برای کنتــرل و مدیریت 
انضباط در سیستم بانکی باید به گونه ای عمل 
 شود که به بانک ها اجازه داده نشود خلق پول 
نکنند و به سمت بازی  افزایش نرخ سود بروند. 

ë  کنترل نقدینگی به شرط تعمیق بازار
باز بانکی

این کارشناس اقتصادی سختگیری و کنترل 
بانک مرکزی بر بانک ها  برای خلق پول را برای 
کنترل نقدینگی ضروری دانست و گفت: بانک 
 مرکزی همچین باید اجازه اضافه برداشت به 

سیستم بانکی ندهد و با  تعمیق عملیات بازار 
بــاز بانکی تلاش کند کــه تامین نیاز مالی و 
کسری  بانک ها را از طریق عملیات بازار باز و 

بین بانکی بتواند پوشش دهد. 
وی افزود: در شــرایطی که دولت با کســری 
بودجــه مواجه اســت بانک  مرکــزی نباید 
بی محابا و بدون کنترل اجازه بدهد که کسری 
بودجه با  اســتقراض از بانــک مرکزی و پول 

پرقدرت پوشش داده شود. 
ë  بازار باز در چه صورت منجر به کنترل

نقدینگی می شود؟
شــقاقی در پایان تاکید کرد که عملیات بازار 
باز بانکی برای داشــتن نقش  موثر در کنترل 
نقدینگــی باید عمق و ســامان پیدا کند که 
بانک ها در جهت  تامین نیازهای خود به اضافه 
برداشت از بانک مرکزی نروند و برای  این امر، 
به سمت انتشار اوراق و تامین نیازهایشان از 
طریق مکانیســم  اوراق حرکت کنند که این 
امر، به شــفافیت نظام بانکی کمک می کند و 

 مانع رشد نقدینگی می شود. 
نظام پولی و بانکی به دلیل نقش تعیین کننده 
در سیاســت های پولی و  اعتباری و به عنوان 
یک قدرت اقتصادی مهــم در اختیار دولت، 
می توانــد  با اتخاذ سیاســت های مناســب و 
هماهنگ بــا اهداف کلان اقتصــادی و بکار 
 بردن ابزارهای کنترل، نقدینگی را به ســمت 
فعالیت هــای مولد اقتصــادی  هدایت کند و 
بــا افزایش ثبــات اقتصادی زمینــه را برای 
شکل گیری  سرمایه گذاری، اشتغال، تولید و... 

فراهم کند. 
در این میان جدیدترین اطلاعات منتشر شده 
از ســوی بانک مرکزی،  نشان گر این است که 
حجم نقدینگی در آذر ماه سال جاری معادل 

۲۲  هزار و ۶۲۳ هزار میلیارد ریال اســت که 
نسبت به مدت مشــابه پارسال   ۲۸.۲ درصد 

افزایش داشته است. 
ë  افزایش ۴۸.۶ درصدی حجم پول در

آذر امسال

همچنین، حجم پول در این دوره معادل ۳۶۳ 
هزار و ۴.۸ میلیارد ریال  بوده که ۴۸.۶ درصد 
نســبت به آذر ماه ســال قبل افزایش داشته 
و حجم  شــبه پول نیز با ۲۴.۹ درصد رشــد، 

معادل ۱۸۹ هزار و ۸۸.۳ میلیارد  ریال است. 
علاوه بر ایــن، اخیرا رئیس کل بانک مرکزی 
درباره رشــد نقدینگی  توضیحاتی ارائه کرده 
اســت که طبق گفته او، آمــار به صورت غیر 
 رسمی نشان دهنده ۲۸ درصد رشد نقدینگی 
بوده و معادل ۲۵ درصد هم  نسبت به میانگین 

۵۰ سال گذشته رشد داشته است. 
ë  دلیل افزایش رشد نقدینگی از زبان

همتی
این مقام مســئول ضمن اشاره به اینکه رشد 
نقدینگی خوب نیســت و بایــد  آن را کنترل 
کنیم، گفته که سه درصدی که امسال نسبت 
به میانگین  بیشــتر شده، نشــان دهنده این 
است که ذخایر ارزی خالص ما افزایش  یافته 
است. بانک مرکزی چند میلیارد دلار ارز برای 
رشــد ذخایر  خریداری کرده که این موضوع 
باعث شده رشد نقدینگی از میانگین ۵۰  ساله 
بیشتر شود. البته رشد ۲۸ درصدی نقدینگی، 
رکورد جدید نیســت و  در طول ســال های 
گذشته رشد نقدینگی از این میزان هم بیشتر 

بوده  است. 

اقتصادی

کاهشدریافتیاقشارنیازمندباادغامیارانههاینقدیومعیشتی

کاهش 30 درصدی ضایعات
 با صنایع تبدیلی کشاورزی

خضراله حیدرزاده /مجری طرح های ملی اقتصاد 
مقاومتی در حوزه  کشاورزی و امنیت غذایی

به گفته یک کارشــناس اقتصادی، وابستگی و متکی شدن 
به فروش نفت،  ســرمایه زیرزمینی و کســب درآمد از این 
راه جهت پیشــبرد اهداف کلان  اقتصادی کشــور با توجه 
به آسیب پذیری این بخش اشــتباهی بس بزرگ و  جبران 
ناشــدنی است. وابستگی و متکی شــدن به فروش نفت این 
ســرمایه زیرزمینی و کسب  درآمد از این راه جهت پیشبرد 
اهداف کلان اقتصادی کشــور با توجه به  آسیب پذیری این 

بخش اشتباهی بس بزرگ و جبران ناشدنی است. 
به ویژه در شرایط کنونی که آمریکا و عربستان برای به صفر 
رســاندن  فروش نفت ایران کمر همت بســته اند. آموزش و 
گسترش عرصه های  اقتصاد مقاومتی که همیشه مورد توجه 
و تاکید مقام معظم رهبری بوده  اســت ، جلوگیری از خام 
فروشی و سرمایه فروشی منابع زیرزمینی،  گسترش ارتباط و 
دیپلماسی انرژی، صادرات فرآورده های نفتی با  ارزش افزوده 
بالاتر، جلوگیــری از واردات بی رویه و بی حســاب کتاب، 
 خصوصی ســازی عادلانه و منطقی، کاهش وابستگی دولت 
به بودجه  عمومی کشــور، ارتقا و تقویت شرکت های دانش 
بنیان و فراهم کردن  شــرایط مناسب جهت سرمایه گذاری 
و کارآفرینی در حــال حاضر  راهکارهایــی جهت مقابله با 
رفتار خصمانه آمریکا و عربســتان است. البته هرچند نباید 
صادرات نفت را به صفر برســانیم باید تــوازن ایجاد  کرد و 
درآمد حاصل از فروش نفت را به حســاب صندوق توســعه 
واریز  و از این حساب برای توسعه زیرساخت ها و رونق تولید 
هزینــه کرد.  متاســفانه در حال حاضر یــک چهارم بودجه 
عمومی دولت از فروش نفت  خام است. براساس بیانات رهبر 
معظم انقلاب، ارکان اقتصاد مقاومتی شامل   »مردمی کردن 
اقتصاد، توانمندسازی بخش خصوصی، کاهش وابستگی  به 
نفت، مدیریت مصرف، اقتصاد دانش بنیان، استفاده از زمان 
و منابع  و امکانات، حرکت براســاس برنامه و پرهیز از تغییر 

ناگهانی است«. 
ë  ایجاد و توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی کشاورزی به

جای صادرات نفت
ایجاد و توســعه صنایع تبدیلی و تکمیلی کشاورزی به جای 
صادرات نفت  بســیار مهم و راهبردی است. مطالب بسیاری 
در این زمینه گفته شــده  اســت، اما گوش شنوا و اراده ای 
راســخ و تلاشــی جهادی برای تحقق این  امر لازم اســت. 
ایجاد و توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی کشاورزی و  صنایع 
روســتایی از مهم ترین راه کارهای اشــتغالزایی و افزایش 

 درآمدهای غیر کشاورزی در مناطق روستایی است. 
همچنیــن لازمه کاهش حجم ضایعات کشــاورزی که 30 
درصد از  محصولات کشاورزی را به خود اختصاص می دهد، 

ایجاد صنایع  تبدیلی و تکمیلی است. 
ضایعات بخش کشاورزی ســالانه 3 تا 5 میلیارد دلار را به 
خود  اختصاص می دهد.شناســایی چالــش های پیش روی 
صنایع تبدیلی می  تواند به تسهیل و توسعه آن کمک نماید. 
ایجاد صنایع تبدیلی با پشــتوانه  پتانسیل های کشاورزی و 
صادرات محصــولات تولیدی می تواند عاملی  بســیار موثر 
بــرای جلوگیری از ایجاد ضایعــات و افزایش ارزش افزوده 
 محصولات کشاورزی باشد. همچنان که در سال های اخیر 
نیز خام  فروشــی ضربات مهلکی به پیکره اقتصاد کشاورزی 

ایران وارد کرده  است. 
ë  ایجاد صنایع تبدیلی عاملی برای تامین امنیت 

غذایی ایرانیان
لازمه دســتیابی به امنیت غذایی داشتن روستاهای توسعه 
یافته و  کشــاورزان تولیدکننده است. توسعه پایدار روستاها 
نیز از مهاجرت  روستاییان به شهرها جلوگیری می نماید. و 
نتیجه حضور کشاورزان و  رونق تولید محصولات کشاورزی 
در روستاها بوجود آمدن امنیت  غذایی برای ایرانیان است.  

بزرگترین عامل ارتقای ســطح زندگی و درآمد روســتاییان 
داشــتن صنایع  تبدیلی و تکمیلی کشاورزی است.  افزایش 
درآمد روستاییان باعث  توســعه اقتصادی روستاها و تامین 
امنیت غذایی ایران خواهد شد. تامین  امنیت غذایی در گرو 
تولید محصولات کشــاورزی و دامی اســت و امنیت  غذایی 
از مهمتریــن اولویت های هر کشــوری اســت و حمایت از 
تولیدات  داخلی در بخش کشاورزی از شاخص های اساسی 
در پیشــبرد اهداف  کلان هر کشــوری است. کشاورزان بی 
گناه به دلیل نبود صنایع تبدیلی محکوم به شکســت و خام 
 فروشــی هســتند، چرا که اگر صنایع تبدیلی و یا سردخانه 
وجود داشــت با  صادرات بســیاری از محصولات ارگانیک 
کشاورزی و باغی سود  بیشتری عاید کشاورزان تولیدکننده 
می شد. عدم وجود صنایع تبدیلی و  تکمیلی کشاورزی باعث 
سرمایه فروشی ما ایرانیان شده است. با خام  فروشی انرژی و 
منابع زیرزمینی  باعث پسرفت کشور خواهیم شد. این  خام 
فروشی باعث تنبل شدن ذهن اقتصادی ما خواهد شد. خام 
فروشی  ما را به منابع و پتانسیل های موجود دیگر بی توجه 
خواهــد نمود. حال با در نظرگرفتن ظرفیت ها و پتانســیل 
های بالقوه و بالفعل  کشــاورزی و با توجه به توسعه صنایع 
تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزی  و رهاکردن خام فروشی 

های محصولات می توان ارزآوری خوبی را  به ارمغان آورد. 

پیشنهاداتی برای مهار پول سرکش

تولید انواع خودرو در کشــور در مقایسه با مدت مشابه سال قبل هم چنان 
 روند کاهشــی دارد به طوری که در 11 ماهه امســال نیز شاهد افت   12.8 
درصدی تولید در این بخش هستیم. طی 11 ماهه امسال 762 هزار و 178 
دستگاه انواع خودرو در کشور  تولید شد که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
افت 12.8 درصدی را داشــته  است. در این مدت 696 هزار و 690 دستگاه 
ســواری تولید شده که این  رقم نیز در مقایسه با تولید سواری در 11 ماهه 

97 کاهش 14.5  درصدی را تجربه کرده است. 
طی 11 ماهه امســال تولید ون افــت 84.4 درصدی و تولید مینی بوس و 
 میدل باس افت 47.3 درصدی را داشــته اســت. در عین حال، تولید وانت 
 با رشــد 33 درصدی همــراه بوده اما تولید اتوبــوس 17.1 درصد و تولید 

 کامیونت، کامیون و کشنده 70.6 درصد افت را تجربه کرده است. 
 * افــت 12 درصدی تولید ایران خودرودر بررســی وضعیــت تولید ایران 
خودرو طی 11 ماهه امســال نیز باید به  کاهــش 11.7 درصد تولید انواع 
خودرو و همچنین افت 11.2 درصدی  تولید ســواری در این گروه صنعتی 
خودروسازی اشاره کنیم. تولید  سواری در این گروه خودروسازی نیز با افت 

11.2 درصدی روبرو  بوده است. 

افتتولیدخودرو
همچنانادامهدارد

درصورتی که نرخ مالیات بر عایدی املاک به اندازه ای 
باشــد که خرید و  فروش به قصد سوداگری هزینه 
بالایی داشــته باشد، تقاضای ســرمایه ای  غیرمولد 
کاهش می یابد و موجب خروج ســوداگران از بازار 

خواهد شد. 
میــان حباب دارایی ها و فعالیت های ســفته بازانه، 
همگرایی وجود داشــته و  فعالیت های ســوداگرانه 
نقش اصلی را در تعیین قیمت املاک و نوســانات 
 آن بازی می کند. در واقع ســوداگران به دلیل آنکه 
واحد های مســکونی  بیشتری در دست دارند، نبض 
قیمتی را در دســت می گیرند و با ایجاد  التهاب در 

بازار، قیمت مسکن را تغییر می دهند. 
ë  کاهش نوسانات قیمتی با ابزار مالیات بر 

عایدی سرمایه
در همین خصوص در رابطه با پیامد های نوســانات 
و نحــوه کنترل بازار  در کتــاب »مالیات بر عایدی 
املاک؛ راهکار حذف ســوداگری از بازار  مســکن« 
کــه اخیرا توســط شــبکه تحلیل گــران اقتصاد 
مقاومتی منتشر شــده،  آمده است: نوسانات شدید 
قیمت هاست که امکان برنامه ریزی و  تصمیم گیری 
را از فعالان اقتصادی گرفته اســت و بعضاً ضرر های 

 جبران ناپذیری را به تولیدکنندگان وارد کرده است. 
مطالعات نشان  می دهد نوسانات و شوک های ادواری 
بخش املاک عموماً تحت تأثیر  شوک های تقاضا و 
ســوداگری در این بازار قــرار دارد و مهم ترین ابزار 
 دولت برای مدیریت و کنترل آن، اســتفاده از نظام 

مالیاتی کارا در این  بخش است. 
طبق بررسی انجام شده توسط سازمان امور مالیاتی 
کشور، نوسانات و  پراکندگی قیمت املاک مسکونی 
در کشــورهایی که مالیات بر عایدی  سرمایه دارند، 
نســبت به کشــورهایی که فاقد این نظام مالیاتی 
هستند،  کمتر است؛ این موضوع به ثبات بلندمدت 
بازار املاک و مستغلات در  این کشورها منجر شده 

است. 
در نظریه ســبد دارایی ها و نظریــه بورس بازی نیز 
تأکید بر آن اســت که  تقاضای بورس بازی مسکن 
عامل اصلی وقوع شــوک های بخش مسکن  بوده و 
موجب نوسان قیمت مســکن می شود و به همین 
دلیــل یکــی از  ابزارهــای قوی کنتــرل و هدایت 
بورس بازی مسکن برای به حداقل  رساندن زیان های 
وارده بر بخش زمین و مسکن، استفاده از مالیات بر 

 عایدی سرمایه در این بخش است. 

ë  افزایش حباب قیمت مسکن در نبود مالیات 
بر عایدی سرمایه

در مطالعه ای رحمانی و فلاحی )1393( به بررسی 
اثرات مالیات های  بخش مسکن بر نوسانات قیمتی 
پرداخته انــد؛ یافته های تجربی حاکی از  آن اســت 
که هر سه مالیات بخش مســکن اعم از مالیات بر 
عایدی  سرمایه، مالیات بر خانه های خالی و مالیات 
بر املاک گران قیمت،  باعث کاهش نوسانات قیمتی 

مسکن می گردد. 
همچنیــن طبق گزارش دفتر برنامه ریزی و اقتصاد 
مســکن وزارت راه و  شهرســازی در ســال 1394 
پیرامون تبیین نقش ابزارهای مالیاتی در  ساماندهی 
بازار مســکن، یافته های تجربی از بررسی داده های 
33  کشــور برای دوره زمانی 1980 تا 2012 نشان 
می دهد کــه انواع  مالیات های بخش مســکن به 
تفکیک مالیات بر نقــل و انتقال، مالیات بر  عایدی 
سرمایه و مالیات بر املاک موجب کاهش نوسانات 

قیمتی در  بازار مسکن می گردد. 

کرونا،دورکاریولزومبهبودسرعتاینترنت

کاهشنوساناتقیمتمسکن
بااخذمالیاتبرعایدیسرمایه

خبرکوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه تولیت آستان قدس رضوی :

عملکرد موفق مجلس یازدهم موجب ارتقا امیدواری جامعه نسبت به جریان های انقلابی است

ایلام- اسما عظیمی-خبرنگاریادگار امروز: 
دکتر شــاهماری گفت :بــه منظور امکان 
ســنجی افزایــش تولید روزانه و تســریع 
در صدور پروانه بســته بنــدی موقت برای 
کیمیاگران  از شــرکت  محلول ضدعفونی 

بدره  بازدید به عمل آورده شد،
معاون غذا ودارو دانشــگاه علوم پزشــکی 
ایلام تصریح کرد: پروسه تولید کاملا تحت 
نظارت مسئول فنی بوده و کیفیت محصول 
نهایی  مرتبا توسط نمایندگان معاونت غذا 
و دارو کنترل شــده و نتایج  بسیار مطلوب 

بود .
وی بیان کرد:کارخانــه با حداکثر ظرفیت 
تولیــد در حال فعالیت بــوده و ۸۰ درصد 
محصول تولیدی در استان توزیع می گردد.

دکترشــاهماری افزود: در حال حاضر ســه محصول توسط 
این کارخانــه تولید و عرضه می گردد کــه الکل ۷۰ درجه 
بــا بیترکس)ماده تلخ کننده( جهــت تحویل به داروخانه ها 
ومحلول آنتی ســپتیک جهت ضد عفونی دســت والکل ۹۶ 
درجه جهت مصارف بیمارستانی ، خاص و با سفارش معاونت 

غذا و دارو خواهدبود وی عنوان کرد:علاوه بر سهمیه داروخانه 
ها  و بیمارســتانها حدود ۴۰۰۰  لیتر  محلول انتی سپتیک 

طی  ۱۲ حواله  به  بانک ها و ادارات تحویل شده است .
معاون غذا ودارودانشــگاه علوم پزشکی ایلام گفت :علیرغم 
محدودیت ظرفیــت تولید ، تلاش می کنیم با اولویت بندی 
مناسب ، تا زمان رفع کمبود بخشی از نیاز استان را پاسخگو 

باشیم.

دکترشــاهماری افزود:موانــع موجــود در 
مســیرصدور پروانه موقت تولید مواد آنتی 
ســپتیک مرتفع و ضمن صــدور پروانه ی 
موقت ۳ ماهــه برای ایــن محصولات در 
روزهای آتی، تســریع در راه اندازی سایت 
بســته بندی اتانول نیز در دستور کار قرار 

دارد.
وجود  کنونی  یادآورشــد:در شــرایط  وی 
ایــن  واحد تولیدی که بــا تلاش و همت 
سرمایه گذار گرانقدر و حمایت همه جانبه  
مسئولان اســتان پس از سالها تعطیلی در 
ســال ۹۸ به جمع  تولیدکنندگان استان  
بازگشته اســت  مایه خرسندی و مباهات 

است
. در این بازدید علاوه بر دکتر  شــاهماری  معاون غذا و دارو 
و دکتــر  نقــدی  مدیر نظارت بر دارو و مــواد تحت کنترل 
و  مهندس شمسی مســئول واحد مبارزه با قاچاق کالاهای 
ســلامت محور  حضور داشــتند اولویت تامین نیاز استان و 
تســریع در حل موانع موجود جهت صدور پروانه های موقت 

محصولات مورد بحث قرار گرفت .

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز: 
 معاون خدمات شــهری شهرداری مشهد در 
حاشــیه آیین افتتاح فاز یــک تصفیه خانه 
چرمشــهر که  به بهره برداری رسید، گفت: 
با توجه به دستور اســتاندار محترم خراسان 
رضــوی مبنی بــر تفویض ســاماندهی ۸۱ 
کیلومتــر از رودخانه کشــف رود ، حدفاصل 
محدوده غربی محدوده اســتحفاظی شــهر 
مشهد تا ۵ کیلومتر بعد از چرم شهر اقدامات 
اجرایــی از تاریخ ۲۰ آبان ۹۸ به شــهرداری 
مشهد ســپرده شــد و با همکاری ادارات و 
سازمان های ذیربط اجرای این عملیات آغاز 
شد. مهدی یعقوبی با عنوان این مطلب افزود: 
فاز یک تصفیه خانه چرمشــهر که توســط 
شرکت شــهرک های صنعتی و با حمایت و 

پیگیری های شهرداری مشهد افتتاح شد، ظرفیت ۳۰۰۰ متر 
مکعب در شــبانه روز را دارا اســت.وی اضافه کرد: فاز دو این 
تصفیه خانه هم اکنون دارای ۷۳ درصد پیشرفت فیزیکی است 
که با برنامه ریزی های صورت گرفته در ابتدای ســال آتی به 
بهره برداری کامل خواهد رسید.وی افزود: با عنایت به اهتمام 

فرماندهی ساماندهی کشــف رود در شهرداری مشهد برنامه 
ریزی ها به گونه ای صورت پذیرفت که با جدیت بحث احداث 
تصفیه خانه ها به منظور جلوگیری از ورود فاضلاب به کشف 
رود عملیاتی خواهد شد.یعقوبی اظهار کرد: در همین خصوص 
شهرداری مشهد ضمن رصد وضعیت و کارکرد تصفیه خانه ها 
و اقدامات لازم برای انتخاب پیمانکار تصفیه خانه ســپتاژ که 

یکی از مهم ترین تصفیه خانه های کشف رود 
اســت در دستور کار خود قرار داده است.وی 
تصریح کرد: در همین راستا، انتخاب مشاور 
و تهیه اسناد و مراحل انجام مناقصه صورت 
پذیرفت و پیمانکار مرتبط در ۱۷ اسفند سال 
جاری تعیین و متعاقباً مشــغول به کار می 

شود.
یعقوبی با اشاره به اینکه ظرفیت تصفیه خانه 
ســپتاژ ۳۰ لیتــر در ثانیه معادل ســه هزار 
مترمکعــب در شــبانه روز اســت، گفــت: 
همچنیــن شــهرداری مشــهد بــه منظور 
ســاماندهی بســتر رودخانه کشــف رود و 
جلوگیری از آب بردگی های بستر با رعایت 
مســائل زیســت محیطی، اقدام به انتخاب 
پیمانکار نموده اســت و هم اکنون از منطقه 
 قازقان )احمدآباد( نزدیک چرمشــهر عملیات اجرایی را آغاز 

نموده است.
معاون شــهردار مشــهد تصریح کرد: همچنین برنامه ریزی ها 
برای ۷۵ هکتار درختکاری در از اراضی مازاد بر بستر رودخانه 

کشف رود در حال انجام است.

معاون خدمات شهری شهرداری مشهد :

مدیریت واحد و همدلی مسئولان اجرائی  عامل موفقیت طرح ساماندهی کشف رود است

بازدید  معاون دانشگاه علوم پزشکی ایلام از کارخانه الکل کیمیاگران بدره

 همایش HSE نیروهای پیمانکار 
در شرکت گاز استان ایلام برگزارشد

ایلام- اسما عظیمی-خبرنگاریادگار امروز: 
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان ایلام؛ عباس شمس اللهی مدیرعامل 
شــرکت گاز استان ایلام گفت: براساس پیگیری واحد HSE شرکت گاز استان و 
توجه ویژه به رعایت نکات ایمنی در حین اجرای کار برای کلیه نیروهای شــاغل 
پیمانکاری و پروژه، همایش بزرگ HSE نیروهای شــرکت گاز استان در سالن 

اجتماعات ارشاد اسلامی استان برگزار گردید. 
وی تصریح کرد: اینگونه همایش ها جهت یادآوری در رعایت الزامات HSE حین 
کار برای کلیه نیروها و پیمانکاران و نیز بروزرســانی اطلاعات ناظرین HSE در 

پیمانها و تأکید بر رعایت الزامات، ضروری می باشد. 
شمس اللهی در جمع نیروهای حاضر در همایش اظهار داشت: رعایت کامل قوانین 
و مقررات موجود و نیز فرهنگ سازی عمومی برای نیروها و پیمانکاران و مشترکین 
باعث کاهش خســارات وارده به اموال و تأسیســات شرکت و همچنین کاهش 
 HSE خسارات مالی و جانی برای شهروندان و پیمانکاران می باشد. وی افزود: امور
شرکت گاز استان ایلام، ناظرین پروژه و ناظرین HSE پیمانها در اجرای مقررات و 
رعایت نکات ایمنی نباید هیچگونه کوتاهی و قصوری نمایند چرا که نتیجه هرگونه 

قصور در حوزه HSE صدماتی جبران ناپذیر به دنبال خواهد داشت.

تدارک برنامه های متنوع در ستاد نوروزی 
شهرداری منطقه4 تبریز

تبریز-خبرنگاریادگار امروز
 شــهردار منطقه4 تبریز از تدارک برنامه های متنوع خدماتی و فرهنگی در ستاد 

نوروزی خبر داد.
مهندس امجدی در این جلسه با اشاره به اینکه امسال نیز مانند سال  های گذشته 
اقدامات گســترده ای برای خدمات دهی به شهروندان و مسافرین پیش بینی شده 
است، گفت: در ایام نوروز 99 با بهره گیری از ظرفیت های موجود، خدمات شایسته 

 ای را ارائه خواهیم کرد.
وی به فضاآرایی و زیباسازی معابر اشاره کرد و گفت: کاشت انواع گل بهاره و نصب 

المان ها و آثار پر محتوا و زیبا در دستور کار قرار دارد.
شهردار منطقه 4 شستشو و رنگ آمیزی مبلمان شهری را از دیگر اقدامات برشمرد.

اکبر امجدی ترمیم و لکه گیری آسفالت را بسیار مهم و ضروری دانست و تاکید کرد: 
آسفالت معابر اصلی و فرعی سطح حوزه با سه اکیپ به صورت روزانه ترمیم می شود.
وی راه اندازی ستاد مرکزی استقبال از گردشگران نوروزی را با ایجاد خدمات متنوع 
فرهنگی و مسافرتی از مهم ترین برنامه های شهرداری منطقه چهار برای ایام نوروز 

99 در غرب تبریز برشمرد.
شهردار منطقه4 تبریز در بخش دیگری از اجرای هرس زمستانه با هدف ایجاد فرم 
مناســب، شرایط بهینه رشد و تعادل بین شاخه و ریشه درختان خبر داد.امجدی 
گفت: هرس به موقع درختان یکی از اصلی ترین کارهایی اســت که می توان برای 
سلامت درخت انجام داد و اجرای این طرح می تواند شرایط بهینه رشد و تعادل بین 

شاخه و ریشه درختان را فراهم آورد.
وی جوان سازی، کنترل حجم تاج درخت و کنترل حجم رشد ریشه را از اهداف این 
طرح برشمرد و افزود: هرس درختان موجب افزایش طول عمر درختان می شود و 
همچنین عامل مهمی برای تقویت شاخه های جدید است.شهردار منطقه 4 گفت: 
در طی چهار روز از اجرای این طرح، درختان خیابان های منجم، بهار، قدس و فاز 

یک پارک بزرگ تبریز هرس شد.

معاون  اداره كل راه وشهرسازي اصفهان

  متقاضیان طرح اقدام ملي از مراجعه حضوري
به ادارات اجتناب كنند

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز: 
معاون مســكن و بازآفریني شــهري اداره كل راه وشهرســازي استان اصفهان از 
متقاضیان خواســت تا با توجه به شرایط كنوني و شیوع ویروس كرونا در كشور و 

جهت حفظ سلامتي خود از مراجعه حضوري به ادارات اجتناب نمایند.
اصفهان، ایمان طاهر معاون مســكن وبازآفریني شهري اداره كل راه وشهرسازي 
اســتان در مصاحبه اختصاصي با صداوسیماي مركز اســتان گفت: 20 هزار نفر 
متقاضي در طرح اقدام ملي ســاخت مسكن در سطح اســتان ثبت نام كرده اند 
كه از این میزان حدود 60 درصد تایید شده و از طریق سیستم پیام كوتاه به آنها 
اطلاع رساني لازم انجام شده است. این متقاضیان لازم است به بنیاد مسكن انقلاب 
اسلامي و به شركت عمران شهرهاي جدید مراجعه كنند تا نسبت به تكمیل پرونده 
آنها اقدام شــود. طاهر از متقاضیان خواست تا با توجه به شرایط كنوني و شیوع 
ویروس كرونا در كشور و جهت حفظ سلامتي خود تا متعادل شدن شرایط و بنا 
بر اعلام وزارت راه وشهرسازي از مراجعه حضوري به ادارات اجتناب كرده و فقط با 
توجه به حروف الفباي نام خانوادگي اعلام شده به ادارات بنیاد مسكن و شهرهاي 
جدید مراجعه داشته باشــند و از تجمع خودداري نمایند . وي به متقاضیان این 
اطمینان را داد كه هیچگونه حقي از افراد تضییع نخواهد شد و افراد به هیچ عنوان 
حذف نمي شوند تا تكلیف آنها در سایت مشخص گردد. معاون مسكن وبازآفریني 
شــهري اداره كل راه وشهرسازي درخصوص مرحله دوم ثبت نام طرح اقدام ملي 
در استان بیان داشت: مرحله دوم ثبت نام بعد از مشخص شدن و تعیین تكلیف 

متقاضیان ثبت نام شده در مرحله اول و طي چند ماه آینده انجام مي پذیرد.

سازمان عمران شهرداری سمنان قطب 
فرآورده های بتنی استان می شود

سمنان-خبرنگاریادگارامروز  : 
سرپرست سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری گفت: این سازمان به قطب 
فرآوردهای بتنی اســتان سمنان تبدیل می گردد. به گزارش مدیریت ارتباطات و 
امور بین الملل شهرداری ســمنان، حجت الله ذوالفقاری گفت: سازمان عمران و 
بازآفرینی شهری طی سال های گذشته در بخش تولیدات فرآوردهای بتنی توانسته 
محصولات متنوعی را تولید کند و با برنامه ریزی های انجام شده در ابتدای سال 
آینده چند محصول دیگر نیز اضافه خواهد شــد. وی با بیان اینکه محصولات این 
سازمان نقش مهمی را در مبلمان شهری سمنان ایفا می کند اظهار داشت تولید 
بتن آماده، انواع شــن و ماسه، کفپوش های بتنی و سمنت پلاست، انواع جداول 
و بلــوک ، گلدان های تزئینی ،نیمکت های بتنی و دکوراتیو از محصولات متنوع 
سازمان عمران می باشــد و در سال آینده شاهد تولید انواع موزائیک و واش بتن 
نیمکت و ســطل زباله های بتنی و آلاچیق های پارکی نیز خواهم بود. ذوالفقاری 
افزود: تولید محصولات سمنت پلاســت با استفاده از تکنولوژی روز می باشد و با 
کیفیت بالا سال ها مورد استفاده قرار می گیرد همچنین در بخش مبلمان شهری 
با محصولات بتنی، این سازمان بالاترین تنوع را دارد و در سال آینده نیز این تنوع 
بیشتری خواهد شد. سرپرست سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری در پایان 
گفت: محصولات این سازمان به صورت فروش آزاد نیز می باشد و شهروندان جهت 
تهیه آن می توانند به دفتر فروش سازمان عمران و بازآفرینی فضای شهری واقع در 

خیابان شهدا مراجعه نمایند.

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز: 
تولیت آســتان قدس رضوی بــا بیان اینکه 
تلقی مردم این اســت که یک جریان انقلابی 
در مجلس روی کار آمده و مجلســی انقلابی 
شــکل گرفته اســت، گفت: عملکرد موفق 
مجلس یازدهم موجب ارتقا امیدواری جامعه 
نســبت به جریان هــا انقلابی اســت.حجت 
الاسلام والمســلمین احمد مروی در دیدار 
نمایندگان منتخب استان خراسان رضوی در 
مجلس شورای اســلامی که در تالار ولایت 
حرم مطهر رضوی برگزار شــد، با بیان اینکه 
نمایندگان اســتان خراسان رضوی به سبب 
انتســاب به حضرت رضا)ع( بایــد بگونه ای 
عمل کنند که برای سایر نمایندگان از جهات 
مختلف الگــو و نمونه باشــند، تصریح کرد: 
انتساب شــما نمایندگان خراسان رضوی به 
بارگاه مطهر امام رضا)ع( مسئولیتی سنگین 
برای شماســت، باید بگونــه ای عمل کنید 
کــه رضایت حضرت رضــا)ع( را جلب کنید 
و رضــای خدا نیــز در رضایت حضرت ثامن 

الحجج)ع( است.
وی با تأکید بر اینکه رهنمودهای امام راحل 
و رهبر معظم انقلاب بــرای نمایندگان باید 
ســرلوحه مجلس شــورای اســلامی باشد، 

تصریح کرد: توقع از مجلس یازدهم بســیار 
بالاســت، زیرا تلقی مردم این است که یک 
جریــان انقلابی در مجلــس روی کار آمده 
و مجلســی انقلابی شــکل گرفته است، لذا 
عملکرد موفــق این مجلــس می تواند برای 
مردم نسبت به جریانات انقلابی امیدآفرینی 
باشــد.حجت الاسلام والمســلمین مروی با 
بیان اینکه مجلس شورای اسلامی باید تجلی 
شهید مدرس باشد، ابراز کرد: اگر می خواهیم 

شــهید مدرس را از مظلومیت خارج کنیم، 
باید مجلسی بسازیم که یک پارچه تجلی این 

شهید بزرگوار باشد.
وی با اشــاره به تأکیدات و تجلیل های امام 
راحل نســبت به شهید مدرس، تصریح کرد: 
حضرت امــام خمینی)ره( کمتــر از فردی 
نــام می بردند، امــا تجلیل های مکــرر امام 
خمینی)ره( نســبت به مرحوم مدرس نشان 

از جایگاه این شهید بزرگوار دارد.

تولیت آســتان قــدس رضــوی در ادامه بر 
لــزوم توجه و اهتمام ویــژه نمایندگان برای 
رفع مشــکلات مردم تأکیــد و تصریح کرد: 
مردم با مشــکلات معیشتی رو به رو هستند 
و بیکاری جامعه مــا را رنج می دهد، اگرچه 
مجلس قــدرت اجرایی ندارد امــا می تواند 
با نظارت دقیق بر اجرای اســناد بالادستی، 
کار کارشناســی و اســتفاده از ظرفیت های 
کشور، طرح های عملیاتی و اجرایی برای رفع 

مشکلات مردم تدوین کند.
حجت الاسلام والمســلمین مروی در بخش 
دیگری از سخنان خود با بیان اینکه نوسازی 
بافت فرســوده پیرامون حــرم مطهر رضوی 
بایــد به عنــوان یکــی از موضوعــات مهم 
مورد توجــه نمایندگان قرار بگیــرد، اظهار 
کــرد: بــارگاه مطهر رضوی بــه عنوان یکی 
از  پایگاه های عظیم فرهنگی جهان اســلام، 
ســالانه میزبان حــدود 30 میلیــون زائر از 
سرتاسر ایران اســلامی و اقصی نقاط جهان 
اســت، بافت فرســوده اطراف حرم به هیچ 
عنوان در شــأن این صحن وســرای نورانی 
نیست و با مشکلات و آســیب هایی روبه رو 
 اســت که باید مورد توجه جدی نمایندگان 

قرار بگیرد.

رییس سازمان مدیریت پسماند شهرداری کرج عنوان کرد:

نقش مهم آموزش در پیشگیری از انتقال 
ویرس کرونا

کرج - اکبری-خبرنگاریادگار امروز:
تلاش می کنیم با جلوگیری از عوامل غیرمجازِ جمع آوری زباله، 
از انتشار آلودگی های احتمالی جلوگیری نماییم.به گزارش پایگاه 
خبری کرج امروز، احمد خیری درباره اقدامات این ســازمان در 
پیشگیری از ویروس کرونا گفت: با اعلام رسمی ورود این بیماری 
به کشــور بلافاصله اقدامات اطلاع رسانی و آگاهی بخشی در این 
زمینه در دســتور کار قرار گرفته و آموزش های لازم به کارکنان 
اداری و شاغلین در پایگاه های انتقال پسماند به صورت حضوری 
ارائه شــده اســت.وی در ادامه افزود: همچنین روزانه نسبت به 
ضدعفونی کردن سطوحی که احتمال آلودگی می رود اقدام می 
شود؛ ضمن آنکه ماسک و دستکش نیز در حد نیاز بین همکاران 
توزیع شده است.رییس سازمان مدیریت پسماند شهرداری کرج 
در ادامه با اشاره به ســایر اقدامات به منظور کنترل این ویروس 
افزود: به صورت روزانه تســت تَب ســنجی از کلیــه همکاران و 
مراجعه کنندگان گرفته می شود. خیر خاطرنشان کرد: تلاش می 
کنیم با جلوگیری از عوامل غیرمجازِ جمع آوری زباله، از انتشــار 

آلودگی های احتمالی جلوگیری نماییم.

تولید محلول ضد عفونی کننده در دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران

ساری-  امیری فر-خبرنگاریادگار امروز
توســط جمعی از دانشــجویان دانشگاه علوم پزشــکی مازندران 

محلول ضدعفونی کننده تولید شد .
 به منظور تامین نیاز مراکز بهداشــتی و درمانی استان به همت 
بسیج دانشــجویی دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران جمعی از 
دانشــجویان این دانشگاه به کمک اســاتید دانشکده داروسازی 

اقدام به تولید محلول ضدعفونی کننده کردند.
گفتنی اســت بسیج دانشجویی دانشــگاه علوم پزشکی مازندران 
اعــلام کرد برای مقابله با ویــروس کرونا در هر زمینه ای که نیاز 

باشد با تمام توان پای کار است.

مردم مازندران سوالات کرونایی خود را 
ازشماره  ۳۴۴۰۷ بپرسند

ساری-  امیری فر-خبرنگاریادگار امروز
دانشــگاه علوم پزشکی مازندران شــماره تلفن ۳۴۴۰۷ را برای 
ارتباط مردم با این دانشگاه در طول شبانه روز جهت راهنمایی و 

مشاوره در خصوص موارد مرتبط به کرونا اعلام کرد
دکتــر حامد روحانــی زاده با ذکر این نکته کــه هموطنان عزیز 
مازندرانی برای دسترســی به اخرین اخبــار و دریافت اطلاعات 
صحیح و معتبر به سایت دانشگاه علوم پزشکی مازندران به آدرس 
 globe_with_meridians: www.mazums.ac.ir:
مراجعه نمایند خاطر نشــان کرد: با توجه به تعدد شــبکه های 
اجتماعی ، منابع مطمئن و معتبر در باره اطلاع رســانی بیماری 
کرونا، ســایت دانشگاه علوم پزشکی مازندران ، وزارت بهداشت و 

درمان و رسانه ملی است.
معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران با بیان اینکه 
برای هدایت وراهنمایی مردم در راســتای مقابله با بیماری کرونا 
ومشــاوره به آنان مرکز تلفن با ســی خط تلفن راه اندازی شد و 
گفت : همشــهریان در صورت هر گونه ســوال در مورد ویروس 

کرونا با شماره  ۳۴۴۰۷ تماس بگیرند.

ویژه نامه سالانه ایمیدرو با عنوان »اثربخشی
و کارایی در توسعه« منتشر شد

کرمان-زنگی آبادی-خبرنگاریادگار امروز: 
ویژه نامه الکترونیکی سالانه سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( با عنوان »اثربخشی و کارایی در توسعه« منتشر 

شد. 
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شــرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر، این ویژه نامه با سخنان دکتر غریب پور رییس هیات عامل 
آغاز می شود و در ادامه آن به ارایه جهت گیری کلان ایمیدرو پرداخته 

شده است.
گفت و گو با مدیران شــرکت های بــزرگ معدن و صنایع معدنی از 
جمله مهندس ملارحمان مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی، ملی مس، فولاد مبارکه، چادرملو، 
فولاد خوزستان،  هلدینگ گسترش صنایع کاوه پارس و مجتمع سنگان 

بخشی از مطالب این ویژه نامه هستند. 
مهندس ملارحمان در این گفتگو به اجرای طرح های توسعه ای گل 
گهر همزمان با رشــد تولید و افزایش سرمایه در این شرکت و آماده 
سازی طرح های در دست اجرا در حوزه های مختلف برای افتتاح در 

سال 99 پرداخته است.

ادامه اقدامات پیشگیرانه شهرداری شهرجدید 
هشتگرد  برای مقابله با كرونا 
 ساوجبلاغ – عبدالله مظفری -خبرنگاریادگارامروز  : 

با دستور مهندس آقائی شــهردار شهرجدیدهشتگرد ضدعفونی و 
میکروبزدایی تمامی مخازن زباله و ایستگاه های اتوبوس در دستور 

كار واحدخدمات شهری و موتوری  قرار گرفت. 
در این راســتا ایستگاه های اتوبوس، مبلمان شهری و مخازن زباله 
پس از شست و شو و نظافت اولیه، ضدعفونی و میكروب زدایی شد.
گفتنی است تاکنون تمامی ایســتگاه های اتوبوس و ۶۵۰ مخزن 

زباله،پس از شستشو در مرحله بعد ضد عفونی شده است.
ضروریســت شــهروندان محترم ضمن رعایت كامل توصیه های 
پزشــكی نســبت به پیشــگیری اقدام نموده و ضمن شســت و 
 شــوی مرتب دســتان، از حضور غیرضــروری در أماكن عمومی 

پرهیز نمایند.

قزوین - مریم نقدی - خبرنگاریادگار امروز:
 فرشاد پیله چی، رئیس جهاد دانشگاهی قزوین که از 
اسفند ماه سال ۹۶ به عنوان رئیس جهاد دانشگاهی 
قزوین در این ســمت مشغول به فعالیت بود با حکم 
رئیس جهاد دانشگاهی کشور به مدت دو سال دیگر 

در سمت خود ابقا شد.
حمیدرضا طیبی، رئیس جهاد دانشگاهی کشور، طی 
حکمی فرشــاد پیله چی را به مدت دو سال دیگر به 

عنوان رئیس جهاد دانشگاهی استان قزوین منصوب کرد.
در متن حکم آمده اســت:  ضمن تقدیر و تشــکر از خدمات شایسته جنابعالی، به موجب این ابلاغ 
مجدداً برای مدت دو سال به سمت »رئیس جهاد دانشگاهی واحد استان قزوین« منصوب می شوید.

امید است با اتکال به خداوند متعال و همکاری و همدلی همه جهادگران عزیز در انجام وظیفه محوله 
وتوسعه کمی و کیفی فعالیت های آن واحد موفق باشید.

گفتنی است، فرشاد پیله چی از آذر ماه 96 به عنوان سرپرست و از اسفند ماه سال 96 به عنوان رئیس 
جهاد دانشگاهی قزوین در این سمت مشغول به فعالیت است.

از اهم فعالیت های این دوره می توان به آغاز عملیات عمرانی مجتمع تحقیقاتی، آموزشی و درمانی و 
همچنین افزایش تعاملات درون استانی و پیش برد فعالیت های این واحد اشاره کرد. تدوین نقشه راه 
مدیریت تکنولوژی و توسعه فعالیت ها در زمینه هنر و معماری ازمهم ترین فعالیت های پیش روی 

جهاددانشگاهی استان قزوین خواهد بود.
کلنگ زنی مجتمع تحقیقاتی، آموزشی و درمانی، افتتاح مرکز آموزشی شماره دو، افتتاح مرکز شیمی 
درمانی و افتتاح مرکز جامع توانبخشی در جهاد دانشگاهی استان؛  و همچنین ایجاد همکاری های 
مشترک با دستگاه ها و ارگانها از جمله انعقاد تفاهم نامه همکاری با پژوهشگاه ابن سینا، فرماندهی 
نیروی انتظامی استان، اداره کل ورزش و جوانان،دانشگاه جامع علمی کاربردی، اداره کل بهزیستی 
استان، سازمان بسیج سازندگی استان، هلال احمر استان قزوین، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اســتان، ادره کل آموزش و پرورش استان از جمله فعالیت های شاخص مهندس پیله چی در مدت 

تصدی ریاست جهاددانشگاهی قزوین است.

خرم آباد-مهری پهلوانی-خبرنگاریادگار امروز:
مدیــرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای لرســتان 
گفت: پنج پل موقت مسیر سیل با اقدامات پیشگیرانه 

راهداری حفظ شد.
عباس شرفی اظهار کرد: در چند روز اخیر ۴۰۰ راهدار 
در قالب ۴۰ تیم فعال با ۲۸۸دســتگاه ماشین آلات 
مشغول خدمت رسانی هســتند که علیرغم افزایش 
شدید سطح آب رودخانه های استان و طغیان رودخانه 

های فصلی و دائمی، با توجه به آمادگی راهداری لرســتان و شناسایی نقاط بحرانی، تاکنون انسداد و 
آبگرفتگی قابل توجهی بجز در محور قدیم خرم آباد- پلدختر گزارش نشــده است و تلاش راهداران 

بدون وقفه ادامه دارد.
وی ادامه داد: با عنایت به تجربیات سیل گذشته، شامگاه دوشنبه پنجم اسفند ماه در اقدامی پیشگیرانه 
با تخریب خاکریز پل های موقت ورپل شاهیوند شهرستان چگنی، زیودار، کلات زیودار، چم مهر و بابازید 
شهرستان پلدختر به منظور هدایت بخشی از آب رودخانه از طریق کانال ایجاد شده، این پل ها از خطر 

تخریب حفظ شدند.
شــرفی افزود: درخصوص تخریب پل های چم شهران و دوآب و همچنین پنج پل ذکر شده به اطلاع 
می رساند که این پل ها در سیل فروردین ۹۸ تخریب شدند که راهداری به علت عدم تامین اعتبار لازم 
جهت احداث پل های جدید و به ناگزیر جهت تسریع در برقراری تردد اهالی منطقه نسبت به نصب 

عرشه فلزی پل ها به صورت موقت در همان محل جانمایی قبلی اقدام کرد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای لرستان خاطر نشان کرد: لازم به یادآوری است طراحی و برآورد 
پل جدید توسط مشاورین ذی صلاح انجام گرفته است و درصورت تامین اعتبار نسبت به احداث پل 

جدید با طراحی متفاوت از سازه های موجود و متناسب با شرایط منطقه اقدام خواهد شد.  
وی گفت: با تلاش شبانه روزی راهداران جهت رفع آبگرفتگی، ریزش و رانش های محورها، کمترین 
انســداد راه بویژه راه روستایی نسبت به حجم ســیل صورت گرفت تعداد زیادی از روستاها بلافاصله 
بازگشایی شدند و در حال حاضر راه ارتباطی ۲۷۷ روستا مسدود است که تلاش راهداران برای بازگشایی 

روستاهای باقی مانده ادامه دارد.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای لرستان خبرداد؛

حفظ ۵ پل موقت مسیر سیل با اقدامات پیشگیرانه
 فرشاد پیله چی در سمت خود به مدت دو سال ابقا شد

تمدید حکم رئیس جهاد دانشگاهی استان قزوین
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نحوهارائهاینترنترایگان
برایآموزشمجازی

حسین فلاح جوشــقانی معاون وزیر ارتباطات گفت: در حال تهیه 
لیستی  از پلتفرم های آموزشــی مورد تایید وزارتخانه های علوم و 
آموزش و  پرورش هســتیم تا هزینه اتصــال کاربران برای آموزش 

مجازی تا پایان  سال، رایگان محاسبه شود. 
فلاح جوشقانی با اشاره به دستور وزیر ارتباطات برای رایگان شدن 
 تعرفه ترافیــک اینترنت کلاس های آموزش مجازی، در راســتای 
 پیشگیری از شیوع ویروس کرونا، گفت: این تصمیم عصر روز شنبه 
 در جلســه شــورای معاونان وزارت ارتباطات که به صورت ویدئو 
 کنفرانس برگزار شد، توسط وزیر ارتباطات اخذ شده است. به این 
معنی  که ترافیک استفاده از اینترنت در زمان آموزش مجازی برای 

دانش  آموزان و دانشجویان به صورت رایگان محاسبه شود. 
وی در مورد نحــوه اجرای این تصمیم توضیــح داد: این تصمیم 
شــامل  پلتفرم های آموزش مجازی مورد تایید وزارتخانه های علوم 
و آموزش و  پرورش خواهد بود که با توجه به تعطیلی دانشــگاه ها 
و مــدارس،  کلاس های درس به صورت مجازی روی این بســترها 

برگزار شود. 
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی با بیان اینکه 
ما هم  اکنون لیســتی از این سایت ها و پلتفرم ها در اختیار نداریم، 
ادامه داد: در  حال پیگیری برای دریافت این لیســت هســتیم تا 
آدرس  IP  آنهــا را در  اختیــار اپراتورهای اینترنــت قرار دهیم و 

دسترسی به این سایت ها تا  پایان سال رایگان شود. 
فلاح جوشــقانی با بیان اینکــه وزارتخانه های علــوم و آموزش و 
پــرورش  باید پلتفرم های مــورد تایید خود را به مــا اعلام کنند، 
گفت: در این راستا  مقرر شد سازمان فناوری اطلاعات با مذاکره با 
این وزارتخانه ها،  اســامی را به رگولاتوری اعلام و رگولاتوری برای 

هماهنگی با  اپراتورها اقدام کند. 
رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی با اشاره به اینکه 
 آدرس  IP  و مشــخصات ســایت های مدنظر را در اختیار اپراتورها 
قرار  می دهیم، افزود: تا پیش از این نیز دسترســی به ســایت های 
داخلی نصف  قیمت اینترنت محاســبه می شــد اما در پی تصمیم 
اخیر وزارت ارتباطات،  دسترســی به سایت های آموزش مجازی به 

صورت رایگان برای  کاربران محاسبه خواهد شد. 
وی تاکیــد کرد: ایــن موضوع صرفــاً برای کلاس هــای آموزش 
مجازی  خواهد بود و نرخ دسترســی به این سایت ها تنها در مدت 
زمانی که  دانشــجو و یا دانش آموز از این پلتفرم استفاده می کند، 
رایگان اســت. چرا  که ممکن اســت این پلتفرم ها به جز آموزش 
مجازی، سرویس های  دیگری را نیز ارائه دهند. به هر ترتیب نحوه 
تشــخیص مدل استفاده  کاربران مشخص است و باید توجه داشت 
که دسترســی کاربران تنها  برای آموزش مجازی به صورت رایگان 

محاسبه می شود. 
معاون وزیر ارتباطات با بیان اینکه به محض دریافت لیســت، این 
 تعرفه ها اعمال خواهد شــد، گفت: البته برخــی اپراتورها قبل از 
این  دستور و در پی عمل به مســئولیت های اجتماعی خود پیش 
قدم شــده و  اقدام به تعیین تعرفه یک سوم برای آموزش مجازی 
کردند. اما حالا با  وجود دســتور وزیــر ارتباطات، به محض اعلام 
اسامی ســایت ها، به کل  اپراتورها نامه می زنیم تا ترافیک مصرف 

این سایت ها رایگان شود. 
وی با اشــاره به همکاری اپراتورهای موبایل در راستای مسئولیت 
 اجتماعی در خصوص بحران کرونا گفت: این اپراتورها با هماهنگی 
 وزارت بهداشت در مدت اخیر میلیون ها پیامک اطلاع رسانی را به 

 صورت رایگان برای مردم ارسال کردند. 
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در مورد تعرفه 
 استفاده از خدمات تلویزیون های اینترنتی و ویدئوهای درخواستی 
)  VOD  ( نیز گفت: این خدمات روی شــبکه ملی اطلاعات است 
و هزینه  اتصال آنها به صورت نیم بها نســبت به اینترنت محاسبه 
می شــوند. با این  حال وزیر ارتباطات از این ســرویس دهندگان 
خواسته است که هزینه  اشــتراک محتوای بخش کودکان و سایر 
خدمات خود را تا پایان ســال  رایگان ارائه دهند اما هزینه ترافیک 
دسترسی به این سایت ها برای  کاربران به صورت نیم بها محاسبه 

می شود. 

علتخالیماندنبرخیازقفسههای
فروشگاههایزنجیرهای

رئیــس اتحادیه فروشــگاه های زنجیره ای با تاکید بــر اینکه هیچ کمبود 
 کالایی در فروشگاه های زنجیره ای وجود ندارد، در مورد دلایل خالی  ماندن 

قفسه ها در ساعاتی از روز توضیحاتی ارائه داد. 
در روزهای اخیر فیلم هایی در فضای مجازی منتشــر شد که نشان می داد 
 قفسه برخی از کالاهای اساسی در فروشگاه های زنجیره ای خالی است  که 
در این رابطه امیرخســرو فخریان با بیــان اینکه افزایش تقاضای  مایحتاج 
روزانه مردم باعث شــده برخی از قفســه ها با سرعت بیشتری  خالی شود، 
گفت: از اول اســفند خرید مردم از فروشگاه ها زیاد شده  است. برای مثال 
فروشــگاه هایی که قادر هســتند حدود ۳۰۰۰ مشتری را  پوشش دهند با 

حدود ۱۰ هزار مشتری مواجه شده اند. 
وی با تأکید بر اینکه هیچ کمبود کالایی در فروشگاه های زنجیره ای  وجود 
ندارد، اظهــار کرد: اخیراً برای کاهش نگرانی مــردم در این زمینه  اطلاع 
رســانی هایی انجام شده اســت. همچنین از انبارهای فروشگاه  زنجیره ای 
فیلمبــرداری و در فضای مجازی منتشــر کردیم تا شــهروندان  اطمینان 

حاصل کنند که کمبود کالا وجود ندارد. 
رئیس اتحادیه فروشــگاه های زنجیره ای همچنیــن در توضیح علت خالی 
 ماندن برخی از قفسه های فروشگاه های زنجیره ای گفت: با توجه به  افزایش 
تقاضا در این فروشــگاه ها، قفسه ها در ساعاتی از روز خالی  هستند که آن 
هم مربوط به زمانی اســت که کالاها از انبار به قفســه منتقل  می شــود؛ 

بنابراین کمبودی وجود ندارد. 
وی افزود: به نظر می رسد شــهروندان به دلیل شیوع ویروس کرونا  نگران 
هســتند که نتوانند بعــدا دوباره خرید کنند یا کارخانه هــا برای تولید  به 
مشــکل بخورند، اما طبق اطلاعات ما در حال حاضر کارخانه ها سه  شیفت 

تولید دارند و کمبود کالا وجود ندارد. 
از سوم اســفندماه مواردی از ابتلا به ویروس کرونا در ایران اعلام شد و  تا 
ظهر شــنبه ۱۰ اسفند ماه، ۵۹۳ نفر مبتلای قطعی این بیماری  شناسایی 

شده اند که از این میان متاسفانه ۴۳ نفر فوت شده اند. 

 کاهش۵۰۰۰دلاریارزبریخودروها
درپلتفرمجدید

یک مقام مسئول در صنعت خودرو از طراحی یک پلتفرم برای تولید  انواع 
خودروهــای ایرانی خبر داد و گفت: پــک خودروهای وارداتی   ۶۰۰۰ دلار 
بوده که با داخلی سازی ۹۲ درصدی این رقم به ۱۰۰۰ دلار  کاهش می یابد. 

کیانوش پورمجیب در نشســت خبری خود با خبرنگاران از طراحی  پلتفرم 
تولید خودرو در ایران خبر داد و گفت: قرار است در این پلتفرم،  خودروهای 
برقی، هیبریدی و کلاس های مختلف خودروهای با ســوخت  فسیلی سوار 
شــود به نحوی که هاچ بک، کراس اور، وانت و ســدان بر  روی این پلتفرم 

تولید شده و تولید آنها منطبق با استانداردهای ایمنی  خواهد بود. 
وی گفت: در خودرویی که بهمن ســال آینده از خانواده طراحی شــده بر 
 روی این پلتفرم به بازار عرضه خواهد شد، بالغ بر ۹۲ درصد  خودکفایی به 
چشــم می خورد که این عدد بی سابقه است و تا به حال هیچ  محصولی در 
ایران تولید نشده که در شــروع لانچ آن، این درصد از  خودکفایی حاصل 

شده باشد. 
پورمجیب تصریح کــرد: در حال حاضر قیمت هر پک خودروهای  وارداتی 
۶۰۰۰ یــورو ارزبــری دارد و از ایــن کمتر برای هیچ خــودروی  وارداتی 
نمی تــوان متصور بود بنابراین ۹۲ درصد خودکفایی نشــانگر  جلوگیری از 

خروج مقدار قابل توجهی ارز دارد. 
این مقام مســئول در صنعت خودرو خاطرنشان کرد: محصول آتی که بر 
 روی ایــن پلتفرم طراحی شــده با کمتــر از ۱۰۰۰ دلار ارزبری وارد  بازار 
خواهد شد که ارزش بالایی را برای کشور به لحاظ جلوگیری از  خروج ارز 

حاصل خواهد کرد. 
پورمجیب با بیان اینکه در شــرایط خاص کشــور، مقولــه ارز یک عامل 
 تعیین کننده در تولید به شــمار می رود، گفت: اگــر ارزبری تولید خودرو 
 را مدیریت نکنیــم، تداوم تولید دچار ابهام خواهد شــد بنابراین حداکثر 

 داخلی سازی در دستور کار قرار دارد. 
وی در ادامه با بیان اینکه توسعه پلتفرم مذکور با هدف پوشش حداکثری 
 استانداردهای اروپایی انجام خواهد شد، افزود: طراحی پلتفرم باید  قابلیتی 
داشته باشــد که قوای محرکه را نیز بتوان تولید کرد ضمن اینکه  ساخت 

داخل اجزای این پلتفرم نیز از جمله اهداف بسیار مهم به شمار  می رود. 
این مقام مســئول در صنعت خودرو با بیان اینکه سیستم برق  الکترونیک، 
ترمز، ایربگ، اکســل و ایمنی فعال، از جمله ویژگی های  این پلتفرم است، 
گفت: در پایان ســال ۹۹ یک خودروی ســدان از پلتفــرم  مذکور تولید 
شده و در ســال ۱۴۰۰ کراس اور این پلتفرم به بازار عرضه  خواهد شد اما 

سواری های طراحی شده در کلاس  C  قرار می گیرد. 
پورمجیب گفت: توســعه موتور سه سیلندر در دســتور کار قرار گرفته و 
 نمونه ســازی ها در این رابطه از سه ســال قبل آغاز شده تا بتوان آن را به 

 تولید انبوه رساند. 
وی توســعه قوای محرکه هیبریدی و برقی را در دســتور کار دانســت و 
 خاطرنشــان کرد: کاهش یک لیتری مصرف ســوخت در این موتوری که 
 در ســال ۹۹ رونمایی خواهد شد، حاصل می گردد که یک پیشرفت بسیار 

 مناسب در حوزه سیستم سوخت رسانی این موتور ملی است. 
به گفته وی، ۹ محصول در ســه ســال آینده روانه بازار خواهند شد که ۵ 
 محصول اوایل ســال ۹۹ بوده ضمن اینکه بهمن سال ۱۴۰۱ خودروی دنا 

 برقی بر اساس قطعات داخلی سازی شده روانه بازار خواهد شد. 

آیین نامــه ای تحت عنوان آیین نامه حمایت از کارآفرینان 
به هیات دولت  فرستاده شــده است. تدوین کنندگان آن 
سعی کرده اند با در نظر گرفتن  مشوق هایی کارآفرینی را 

ترویج کنند. 
در شــرایطی که نیروی کار در ایران تحت شــدیدترین 
فشارها قرار دارد،  شاید فکر کردن به کسب و کار جدید به 
ویژه اگر نتوان از تجربه های  قبلی برای آن اســتفاده کرد، 
منطقی به نظر نرســد. با وجود این، بررســی  کارآفرینان 
موفق در سراســر جهان و در زمان های مختلف نشــان 
 می دهد، بسیاری از آنها درست در شرایط سخت اقتصادی 
دســت به  تجربه های جدید زده اند. این جســارت ها در 
مواردی نه تنها به منفعت  فــردی انجامیده که تغییرات 

شگرفی هم در بازار و روابط کار به وجود  آورده است. 
ایرانیان و کسب و کارهای نو

فشــار تحریم ها باعث می شــود عده ای از صرافت انجام 
کارهای جدید  بیفتند. آنها با خود می گویند در شــرایط 
فعلی بهتر آن اســت که موقعیت  خود را حفظ کنیم و با 
کاهش هزینه ها بنگاه خود را سر پا نگه داریم. با  این همه، 
بررســی ها نشان می دهد که این تنها تحریم ها نیست که 
 شــاخص های کلان اقتصادی و به تبــع آن وضعیت بازار 
کار را تحت  الشعاع قرار می دهد. بسیاری از موانع سر راه 
کســب و کارهای نوپا  ربطی به تحریــم ندارند و با ایجاد 
اصلاحاتی می توان آنها را از ســر راه  برداشت؛ تلاشی که 
هر چند از ســال ها پیش آغاز شده، اما با تدوین  آیین نامه 

حمایت از کارآفرینان پررنگ تر شده است. 

ë آیین نامه حمایت از کارآفرینان
بیستم آبان امسال عیسی منصوری معاون توسعه اشتغال 
و کارآفرینی  وزیر کار از ارائه مصوبه حمایت از کارآفرینان 

پیشرو و برتر به دولت  خبر داد. 
آنطور که عنوان می شــود در این آیین نامه مشــوق هایی 
برای کارآفرینان  در حوزه تجارت خارجی، سرمایه گذاری، 

مشــارکت با شرکت های  خارجی و پیش بینی ویزا و خط 
سبز گمرکی درنظر گرفته شده است. 

رحیم ســرهنگی مدیــرکل دفتر توســعه کارآفرینی و 
بهره وری نیروی کار  وزارت کار با اشاره به ارسال آیین نامه 
حمایت از کارآفرینان پیشرو به  دولت درباره روند تصویب 
آن، می گویــد: آیین نامه بیش از یک ماه اســت  به هیات 
دولــت رفته و مراحل آن در کمیســیون اقتصادی دولت 
در دســت  بررســی اســت که اگر تصویب شود تسهیل 
کننده است. تاکنون دو جلسه  برگزار و در خصوص مفاد 
هجده گانه آیین نامه بحث شــده و دستگاه ها به  همفکری 

رسیده اند. 
وی با بیان اینکه مراحل بررسی آیین نامه باید طی شود، 
عنوان می کند:  در این آیین نامه تاکید شــده اســت که 
اگر کارآفرینی به ســطح مشخصی از  فروش و صادرات و 
اشتغال رســید و در بازارهای بین المللی قدرت  عرضه و 

فروش داشت، مورد حمایت ویژه قرار گیرد. 
ë  اصلاح وضعیت و کاهش فشار تحریم مهم  

هستند
گشواد منشی زاده کارشناس روابط کار درباره آیین نامه 
حمایت از  کارآفرینان می گوید: آنچه می دانیم این اســت 
که وضعیت کار در ایران  مساعد نیست و دلایل مختلفی 
برای آن ذکر می شــود. فشار تحریم ها روی  شاخص های 
اقتصادی تاثیر می گذارد و نوســانات ارزی باعث می شود 
 هزینه تولید بالا برود. باید تلاش شود اثرات سوء فشارهای 

اقتصادی بر  تولیدکنندگان و کارآفرینان کم شود. 
وی ادامــه می دهد: در رابطه با ایجاد کســب و کار های 
جدیــد و حتی تداوم  کارها در ایران با مشــکلاتی مواجه 
هســتیم که مربوط به دیروز و امروز  هم نیستند. بر این 
اساس باید اصلاحات ساختاری در زمینه صدور  مجوزها، 
مالیات ستانی، مشوق هایی که می تواند منجر به دل گرمی 

 کارآفرینان شود و... به وجود آورد. 

در آیین نامه حمایــت از کارآفرینان مشــوق هایی برای 
کارآفرینان در حــوزه  تجارت خارجی، ســرمایه گذاری، 
مشارکت با شــرکت های خارجی و  پیش بینی ویزا و خط 

سبز گمرکی درنظر گرفته شده است
به گفته این کارشــناس روابط کار نباید تمامی مشکلات 

کارآفرینان را  مرتبط با تحریم دانست. 
وی تصریح می کند: در برهه هایی تحریم وجود نداشــته 
یا حداقل فشــار آن  کمتر بوده اســت. درست است که 
کارآفرینــان و تولیدکنندگان در این  برهه ها مشــکلات 
کمتری داشته اند، اما باز هم بوروکراسی عریض و  طویل 
دریافت مجوزها وجود داشــته اســت. در شــرایطی که 
می دانیم  کشور به شــدت نیازمند ایجاد شغل است باید 
کســی را که قــدم در این راه  می گــذارد به صورت همه 
جانبه حمایت کنیم و موردی مانند آیین نامه  حمایت از 
کارآفرینان می تواند مفید واقع شود به شرط آنکه صوری 

 نباشد و عملا از کارآفرینان حمایت شود. 
ë راهکار برون رفت از بحران

مشــکل بازار کار در ایران فقط این نیست که حدود سه 
میلیون جوینده  کار بیکار هســتند، بلکه در کنار چنین 
مشــکلی شــاهد ریزش مداوم نیروی  کار هم هستیم. بر 
این اساس سیاســت گذاران در برنامه ریزی خود در  حوزه 
اشــتغال با یک مشکل مواجه نیســتند. آنها همزمان که 
برنامه هایی  در راستای ایجاد شغل می ریزند باید مراقبت 
باشند مشاغل ایجاد شده از  بین نروند. اینطور وقتی قرار 
اســت حمایت هایی در راستای ایجاد یک  کسب و کار نو 
صورت گیرد، نباید تنها به آغاز شدن کار بسنده کرد،  بلکه 
بایــد تداوم آن را نیز مد نظر داشــت. آیین نامه حمایت 
از کارآفرینــان  باید توجه خود را هم به اصلاح شــرایط 
مشــکل آفرین شــروع کار و هم به  اصلاح شرایط تداوم 
کار معطوف کند. به این شرط می توان انتظار  داشت این 
آیین نامه فقط چیزی روی کاغذ نباشد و تاثیرات واقعی از 

 خود بر جا بگذارد. 

بانک مرکزی در بخشنامه ای در راستای بودجه سال ۱۳۹۸ اعلام کرد،  انتقال 
وجه با مبلغ بالاتر از ســقف مشخص، برای اشــخاص حقیقی از  طریق کلیه 
تراکنشــهای بانکی مشروط به درج بابت و در صورت نیاز  منوط به ارائه اسناد 

مثبته شد. 
بانک مرکزی در بخشنامه ای اعلام کرد، در اجرای تکالیف مقرر در  جز3 بند ح 
تبصره 16 قانون بودجه سال 98 به منظور افزایش شفافیت  تراکنشهای بانکی 
و مبارزه با پولشــویی و جلوگیری از فرار مالیاتی،  بانک مرکزی موظف است 
با تصویب شورای پول و اعتبار برای  شفافیت در تراکنشهای بانکی به صورت 
یکسان یا متناسب با سطح  فعالیت اشخاص حقیقی از نظر عملکرد مالی حد 
آســتانه ای را تعیین نماید  و انتقال وجه با مبلغ بالاتر از حد آســتانه را برای 
اشــخاص حقیقی از  طریق کلیه تراکنشهای بانکی و سایر ابزارهای پرداخت 

مشروط به  درج بابت و در صورت نیاز به ارائه اسناد مثبته کند. 
اشخاص حقیقی که از حساب بانکی خود استفاده تجاری می کنند  می توانند 
با دریافت شناســه اقتصادی و اتصال حساب بانکی خود به آن  از شمول مفاد  

این جز مستثنی شوند. 
همچنین به اســتناد تبصره 1 مــاده 112 آیین نامه اجرایی ماده 14 الحاقی 
 قانون مبارزه با پولشویی مصوبه سال 1398 و ابلاغی به موجب  بخشنامه آبان 
ماه سال 98 که طی آن مقرر شده بانک مرکزی به منظور  کاهش سطح خطر 
پولشویی و تامین مالی تروریسم در ارائه خدمات  انتقال وجوه تدابیر مقتضی 
را از قبیل تعیین حداکثر ســقف مبلغ برای  ارائه خدمات و تعداد مجاز روزانه 
برای تراکنش های هر مشتری  متناسب با سطح خطر تعامل کاری اتخاذ کند. 

بدین وســیله دستورالعمل شفاف سازی تراکنشــهای بانکی اشخاص که در 
 شــورای پول و اعتبار تصویب شده برای اســتحضار و صدور دستور  مقتضی 

ایفاد می شــود. در کلیه نقل و انتقالات وجوه بالاتر از یک میلیارد تومان درون 
بانکی و  بین بانکی مشــتری حقوقی و مشتری حقیقی دارای حساب سپرده 
تجــاری  و نیز نقل و انتقال وجه بالاتــر از 200 میلیون تومان درون بانکی و 
بین  بانکی مشتری حقیقی دارای حساب سپرده شخصی انتقال وجوه منوط 
به  تکمیل قســمت فیلد بابت در فرمهای مربوط به و ارائه اسناد مثبته دال بر 

 انجام معامله، قرارداد و یا علت انتقال وجه است. 
ضمــن آنکه ضرورت دارد آســتانه مجــاز مجموع مبالغ برداشــت از طریق 
 درگاه های پرداخت حضوری و غیرحضوری از کلیه حسابهای سپرده  متعلق به 
مشتری حقوقی، مشتری حقیقی دارای سپرده جاری و مشتری  حقیقی داری 
ســپرده شخصی ولی اشخاص پایین تر از 18 سال در آن  موسسه اعتباری به 

آستانه های تعیین شده در دستورالعمل محدود شود. 

آیین نامه حمایت از کارآفرینان در انتظار تصویب
خبر
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افقي :
 

  1 - صــدای اعلام خطــر - به پایان رســانیدن، 
تمام كردن - آشکار 2 - مرغ افسانه ای - قلعه 
مســتحکم، ساز كلبســا - دام ها، جِمع مصید 3 
- پشــته خاك، گیره ســر دخترانــه، تپه كوچك 
- همجوار، همســایه، در كنار دیگری، كســی كه 
بــه قصد ثواب در كنار یــك بنای مقدس اقامت 
مــی كند - كمینگاه 4 - وجب - قطعه موســیقی 
برای 3 نوازنده - شکســته بند 5 - نویســنده 

مســخ، نویســنده پزشــك دهکــده، نویســنده 
سوررئالیســت پراگ - نمك متبلــور 6 - رهبر 
خونخــوار قــوم هون - ماســك 7 - پرنده ای از 
نوع مرغابــی - تحریك كردن - مادر عرب، عزیز 
تــازی 8 9 - طلیعه اعداد، عدد نخســتین، عدد 
پیشــتاز - حرف فاصلــه، خمیدگی كاغــذ، لنگه 
بار - نغمه، صدای آهنگین، وســایل زندگی 10 
- اندوهگیــن - نمایشــنامه رادیو یی 11 - مار 
- فیلمی از مســعود جعفری جوزانی 12 - عموی 
پیامبــر - نســوان - مــرد بی زن 13 - پارســا، 
پرهیــزگار - طفلــی كه تــازه بدنیا آمــده - مزه 
خرمالو، مزه دهان جمع كن 14 - اســم پریسلی 
خواننــده، صمــغ صبــر زرد - از لهجه هــا - ده 
یك چیــزی 15 - خون بها - برانــدازی حکومت 

بااستفاده ازقوای نظامی كشور - تاریخ نگار

عمودي :
 

1 - شــفا طلبیدن، بهبودی خواستن - فیلمی با 
حضور استیون سیگال

 2 - هافبك آنگــولا در جام جهانی 2006 آلمان 
- فیلمی از برادران هیوز 3 - برابر ومســاوی - 

جمع رایت - شرایط اقلیمی 
4 - درد و الــم - آلوی كوهی - ســت وارونه - 
ســعی، كوشــش 5 - از حروف یونانی - حرف یا 

كلمه آخر هر بیت 
6 - اولیــن مخترع تلگراف، لنگر گاه، میوه ترش 

و شیرین، طناب و ریسمان - شهری در المان
 7 - ایرانی فارســی زبان - از هم گسیخته 8 - 
رود اروپای مركزی - فیلمی از داریوش فرهنگ 
9 - راه فاضــلاب - پســتی و فرومایگی، پســت 

فطرتی
 10 - گوسفند جنگی - خاطر

 11 - فیلم محمد رضا اعلامی - استانی در هند 
12 - عاری از گناه و معصیت، دوری از آلودگی، 
معصومیت - ردیــف قالیبافی، ردیف - قیمت - 

مزه
نمایــش   - خیابــان   - ژاپــن  مافیــای   -  13  

تلویزیونی، شوهر روستایی، شب روستایی
 14 - آهوی آفریقایی - معلم

 15 - از مهاجمان پرتغال - اثر جان اشتاین بك
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خبر خبر 

شیراز-توانایی-خبرنگاریادگار امروز؛
اختصاص  پیشنهاد شــهرداری شــیراز،  به 
۹ میلیــارد تومان بودجه جهت پیشــگیری 
از شــیوع کرونا و افزایش ایمنی و بهداشت 
عمومی ســطح شهر در شورای اسلامی شهر 

شیراز تصویب شد.
شــهردار شــیراز در خصــوص تصویب این 
لایحــه گفت: با توجــه به شــیوع بیماری 
کرونا در کشــور و ضرورت پیشگیری از آن، 
رعایت بهداشــت عمومی در ســطح شهر، 
افزایش ایمنی و سلامت شهروندان و کاهش 
خطرات ناشی از گسترش این ویروس، لایحه 
تخصیص بودجه برای پیشــگیری از بیماری 
کرونا تقدیم شورای اســلامی شهر شد و با 

تصویب وارد مراحل اجرایی می شود.
مهندس اسکندرپور در صحن علنی شورای 
شهر ضمن ارائه گزارش عملکردی از اقدامات 
مجموعــه مدیریــت شــهری در خصوص 
پیشــگیری از بیماری کرونا افزود: به گفته 
مدیران دانشــگاه علوم پزشــکی، شهرداری 
شیراز پیشگام ترین دستگاه در زمینه مقابله 

بــا ویروس کرونا اســت و از ســاعات اولیه 
شناسایی این ویروس در ایران، اقدامات خود 

را در زمینه پیشگیری آغاز کرده است.
وی با اشاره به تشکیل جلسه ستاد مدیریت 
بحــران شــهرداری شــیراز در نخســتین 
ســاعات اعلام بروز ویــروس کرونا در ایران 
گفت: طبق صورتجلســه این ســتاد وظایف 
دســتگاه ها و حوزه های مختلف شهرداری 

همچون دســتورالعمل نحــوه ضدعفونی و 
گندزدایی ناوگان حمل و نقل عمومی، تهیه 
دستورالعمل مقابله با ویروس کرونا در اماکن 

سربسته و ... مشخص و ابلاغ شد.
شهردار شیراز اضافه کرد: ضدعفونی ناوگان 
اتوبوس رانــی و مترو به صورت مســتمر و 
شبانه انجام می شــود و تلاش داریم علاوه 
بر ضدعفونی در هنگام شــب بــا تمهیداتی 

همچون افزایش سرفاصله مترو در نوبت ظهر 
نیز اقدام به ضدعفونی قطارهای مترو کنیم. 
همچنین آمــوزش های لازم بــه رانندگان 
اتوبوس ارائه شــده و مواد ضدعفونی کننده 

نیز در اختیار رانندگان قرار گرفته است.
شهردار شــیراز خاطرنشان کرد: در راستای 
افزایش سلامت شهروندان به ویژه کودکان، 
تمام سرویس های بهداشتی و وسایل بازی و 
ورزش پارکهای سطح شهر به صورت مداوم 

ضدعفونی می شود.
شهروندان  به  اســکندرپور خطاب  مهندس 
اعلام کرد: از مردم تقاضا می شود از وسایل 
حمل و نقل عمومی در شرایط کنونی کمتر 
و مگــر در مواقــع ضرورت اســتفاده کنند، 
از ترددهــای غیرضروری در ســطح شــهر 
بپرهیزند و حضور در اماکن عمومی همچون 

بوستان ها را به حداقل برسانند.
وی با اشــاره بــه کاهش تعداد مســافرین 
متروی شیراز گفت: شهروندان تصمیم لازم 
و صحیح را برای کاهــش حضور در اماکن 

عمومی را گرفته اند.

کرمانشاه-خبرنگاریادگار امروز : 
 بــه گفته معــاون بهره برداری شــرکت آب و 
فاضلاب استان کرمانشاه، مصرف آب در روزهای 
پایانی سال که با خانه تکانی همزمان است، بین 
20 تــا 50 درصد افزایش می یابد. رضا داوودی 
با بیان اینکه مصارف خانگی آب شــرب در ماه  
پایانی سال به صورت محسوسی افزایش می یابد، 
افزود: در روزهای منتهی به پایان سال مصرف 
مشــترکین اســتان بین ۲۰ تا ۵۰ درصد بالا 
مــی رود که رقم قال توجهی اســت.وی افزود: 
در روزهای پایان سال با توجه به افزایش میزان 
مصرف، بعضی مشــترکین با مشکل افت فشار 
و حتی در برخی مناطق با قطعی آب خصوصا 
در طبقات بالاتر مواجه خواهند شد که این امر 

موجب نارضایتی مشترکین می شود.
داوودی با اشاره به اینکه مشکل اساسی و عمده 
افت فشار و قطعی احتمالی آب در چند ساعت 

مانده به تحویل سال نو به دلیل مصرف همزمان 
مشــترکان که عمدتا از آب برای اســتحمام، 
شست و شوی خودرو، حیاط و پیاده رو استفاده 
می کنند رخ می دهد، ادامه داد: در این ساعات 
علیرغم همه تمهیدات و با وجود ذخیره سازی 

آب در مخازن، اما شــبکه به دلیل مصرف زیاد 
جوابگوی تامین این میزان مصرف آب نیست.

وی  از شهروندان خواست چند ساعت مانده به 
تحویل سال از هرگونه مصارف بالا مانند شست 
و شوی خودرو، حیاط و پیاده رو جدا خودداری 

کنند.داوودی با اشاره به اهمیت صرفه جویی در 
مصرف آب هنگام خانه تکانی ایام نوروز، ادامه داد: 
رسانه ها با اطلاع رسانی در این ارتباط می توانند  
زمینه همکاری شهروندان در مصرف بهینه آب 
را فراهم کنند.معاون بهره  برداری شرکت آب و 
فاضلاب استان کرمانشاه همچنین با بیان اینکه 
اصلاح برخی از روش های نادرست مصرف آب از 
هدررفت آن تا حدود زیادی جلوگیری می کند، 
گفت: اگر هر یک از شــهروندان در مصرف آب 
صرفه جویی کنند، علاوه بر جلوگیری از قطعی 
آب، از کاهش بی رویه منابع آبی نیز جلوگیری 
خواهد شد.معاون بهره برداری شرکت آبفا استان 
کرمانشاه افزود: مرکز حوادث و اتفاقات شرکت 
با شــماره تماس 122 در تمام روزهای سال به 
ویژه ایام تعطیلات نوروزی به صورت شبانه روزی 
پاسخگوی ســئوالات و راهنمایی مشترکین و 

رفع اتفاقات است.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز: 
رئیس اتــاق بازرگانــی اصفهــان در دیدار با 
ســفیر جمهوری اســلامی ایران در سریلانکا، 
این کشــور را یکــی از دروازه های ورود ایران 
به حوزه جنوب و جنوب شــرق آســیا دانست 
و بر ضرورت توســعه تجارت ایران و سریلانکا 
به منظور کاهش فشــارهای اقتصادی ناشی از 

تحریم تاکید کرد.
مســعود گلشــیرازی در این دیدار با اشاره به 
اســتراتژیک بودن موقعیت کشــور سریلانکا 
در منطقه جنوب شــرق آســیا، تصریح کرد: 
متاسفانه به رغم پتانسیل بالای کشور سریلانکا 

در توســعه روابط ایران با جنوب و جنوب شرق آسیا، تراز 
تجاری با این کشور منفی است و باید تلاش بیشتری جهت 

توسعه صادرات ایران در این حوزه صورت گیرد.  
در ادامه این نشست،  محمد زائری امیرانی، سفیر ایران در 
ســریلانکا، اتاق بازرگانی اصفهان را جایگاه مناســبی برای 

افزایش شناخت فعالان اقتصادی اصفهان و کشور سریلانکا 
از یکدیگر برای توســعه تجاری فی مابین دانست و تصریح 
کرد: ســفارت ایران در ســریلانکا آماده انجام همکاری و 
حمایــت های لازم جهت افزایش شــناخت متقابل فعالان 
اقتصادی دو طرف و همچنین توسعه روابط تجاری دو کشور 
است. وی ضمن ابراز خرسندی از دیدار با هیات نمایندگان 

اتاق بازرگانــی اصفهان، چند فرهنگی بودن را 
از ویژگی های بارز کشــور سریلانکا دانست و 
گفــت: نفوذ در این بازار نیازمند مطالعه عمیق 

فرهنگ این کشور است. 
سفیر ایران در سریلانکا، چای را تنها محصول 
صادراتی این کشــور ندانســت و تصریح کرد: 
تولیــدات حاره ای از قبیــل کائوچو، نارگیل و 
دیگر تولیدات کشــاورزی از پتانســیلهای این 
کشور اســت که می توان با ســرمایه گذاری 
انــدک در تولیــد و فرآوری، از صــادرات این 

محصولات به سایر کشورها بهره برد.  
مهدی بخشــنده، رییس اتاق بازرگانی قزوین 
نیز در این نشســت با بیان اینکه تحریمهای آمریکا نه تنها 
عامل کاهش حجم تجاری ایران با خارج نشــده بلکه سبب 
توســعه تجاری کشور نیز شده اســت. وی از آمادگی اتاق 
بازرگانی قزوین جهت توسعه تجارت با کشور سریلانکا خبر 

داد. .

افزایش 20 تا 50 درصدی مصرف آب در کرمانشاه 

سمنان-خبرنگاریادگارامروز  : 
مدیــرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای در نشســتی با حضور 
اصحاب رســانه و مطبوعات به میزبانی اداره کل راهداری اســتان 
سمنان ضمن بیان اینکه بارش برف در روز گذشته سبب مسدود 
شــدن برخی راه های استان شد، بیان داشــت: عملیات راهداری 
زمســتانی در ۶۷۰ کیلومتر از راه های مواصلاتی در این بازه زمانی 
صورت پذیرفت. وی با بیان اینکه عملیات راهداری زمستانی متشکل 
کل راهداری استان این عملیات را با همراهی و هماهنگی پلیس راه از برف روبی، نمک پاشی و بازگشای مسیرها بوده است، افزود: اداره 

و نهادهای امدادی انجام داده است. مدیرکل راهداری استان سمنان 
ضمن بیان اینکه بازگشایی مسیرهای مسدود شده به دلیل بارش 
برف محور اصلی عملیات راهداری زمستانی این اداره کل هستند، 
گفت: اکیپ های راهداری به صورت هماهنگ در محورهای برف گیر 
و سیل خیز مستقر هستند.منصور کیایی با بیان اینکه در روز گذشته 
و طی عملیات راهداری زمستانی ۶۱۰ تن شن و نمک در جاده ها 
پاشیده شد، بیان کرد: ۴۰ دستگاه ماشین آلات و ۶۰ نفر نیروی 

کار در محورهای استان سمنان فعالیت راهداری داشتند.

رشد ۱۷۶ درصدی درآمدهای نقد و تهاتر 
شهرداری کرج 

کرج-اکبری-خبرنگاریادگار امروز ؛
شهردار کرج: میزان وصولی نقد و تهاتر شهرداری کرج طی ۱۱ ماه گذشته یک 
هزار و ۷۵۴ میلیارد تومان بوده اســت.به گزارش پایگاه خبری کرج امروز، علی 
کمالی زاده با اشــاره به میزان وصولی نقد و تهاتر شهرداری کرج طی ۱۱ ماه 
گذشته، اظهار داشت: این میزان یک هزار و ۷۵۴ میلیارد تومان بوده است که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۷۶ درصد افزایش را نشان می دهد.وی با 
بیان اینکه میزان جذب بودجه عمرانی شــهرداری کرج ۳۵ درصد بوده است، 
ادامه داد: بیشــترین میزان جذب به ترتیب از سوی معاونت مالی و اقتصادی، 
سازمان سیما، منظر و فضای سبز، سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات، معاونت 
فنی و عمرانی و منطقه ۳ انجام گرفته است.این مسئول در ادامه به اجرای طرح 
استقبال از بهار نیز پرداخت و گفت: همه بخش ها و مناطق در هماهنگی کامل 
با معاونت خدمات شهری نسبت به اجرای طرح استقبال از بهار اهتمام داشته 
باشند.کمالی زاده، با بیان اینکه برخی از خیابان های شهر کمی تاریک است، 
اذعان داشت: در نزدیکی عید و ایام نوروز نباید هیچ محور تاریکی در شهر داشته 
باشــیم. همچنین رنگ آمیزی جداول و پاکسازی شهر باید به سرعت توسط 
بخش های مسئول انجام گیرد.وی، از مسئولان خدمات شهری مرکز و مناطق 
خواست به سرعت نسبت به تامین لباس و تجهیزات پاکبانان و سبزبانان اقدام 
کنند. این اقدام به منظور حفظ نظافت و بهداشت فردی این افراد و ایجاد منظره 
مناسب در شهر انجام خواهد گرفت.به گفته شهردار کرج، تعدادی از طرح های 
شهرداری تا پایان سال جاری به پایان خواهند رسید که پل های b۱ و b۵ در 

حصارک و نیز سوله ورزشی منطقه ۷ از جمله آنها هستند. 

معاونت توسعه مدیریت و منابع شركت بیمه ایران 
منصوب شد

کرمانشاه –فریده محمدی – خبرنگاریادگار امروز:
علی محمدی مدیر كل اسبق امور اقتصادی ودارایی استان كرمانشاه به معاونت 
توسعه مدیریت و منابع شركت بیمه ایران منصوب شد.با تصویب هیئت مدیره 
شرکت سهامی بیمه ایران و طی حکمی از سوی دکتر محمد رضایی مدیرعامل 
شرکت ، علی محمدی به ســمت معاون توسعه مدیریت و منابع این شرکت 
منصوب شــد. لازم به ذکر است ایشان از آذر ماه ۱۳۹۵ تا بهمن 1398بعنوان 
نماینده وزیر و مدیر کل امور اقتصادی و دارایی در اســتان کرمانشاه مشغول 

فعالیت بوده است.

استاندار البرز:

ادامه آزادراه همت به البرز تا پایان سال جاری 
افتتاح می شود

کرج- خبرنگاریادگارامروز :
نماینده عالی دولت در اســتان البرز گفت: ادامه آزادراه شهید همت در البرز 
کــه یکی از مطالبات اصلی مردم بود بــا پیگیری های صورت گرفته و جلب 
توجه ویژه ملی تا پایان سال زیر بار ترافیک می رود.عزیزاله شهبازی در بازدید 
از پروژه ادامه آزادراه شــهید همــت در البرز با بیان اینکه با اهتمام و تعصب 
ویژه ای در مســیر تحقق خواست و دســتور رئیس جمهور مبنی بر ضرورت 
تکمیل پروژه های راه سازی البرز حرکت می کنیم، افزود: بر این اساس و طبق 
ماموریت های محوله، نهایت تعامل و همراهی لازم را برای تســریع در بهره 
برداری از پروژه منطقه یک آزادراه تهران-شــمال داشتیم و این مسیر پس از 
سال ها انتظار هفته گذشته با حضور رئیس جمهور محترم مورد بهره برداری 
قــرار گرفت. وی ادامه داد: ادامه آزادراه شــهید همت در البرز نیز که یکی از 
مطالبات اصلی مردم بود با پیگیری های صورت گرفته و جلب توجه ویژه ملی 

تا پایان سال زیر بار ترافیک می رود.
شــهبازی گفت: همچنین پروژه قطار برقی کرج-هشتگرد نیز پس از سال ها 
انتظار و مدت ها توقف در دی ماه امســال با حضــور رئیس جمهور افتتاح 
شد.وی افزود: در این میان پروژه های راه هشتگرد-طالقان، آزادراه چرمشهر-

آبیک، تعریض آزادراه تهران-کرج، پروژه کمربند شــمالی کرج، قطار شهری 
کرج و... با سرعت در حال پیشرفت است و روند فعالیت این پروژه ها به صورت 

مستمر و مداوم از رصد می شود.

“نهالکاری همگانی، برای ایرانی سرسبز« 
شعار امسال هفته منابع طبیعی و آبخیزداری

سمنان-خبرنگاریادگارامروز  :  
دبیر ســتاد هماهنگی برگزاری هفته منابع طبیعی و آبخیزداری از برگزاری 
هفته منابع طبیعی و آبخیزداری ســال جاری با شــعار »نهالکاری همگانی، 
برای ایرانی سرسبز« در استان سمنان خبر داد.ابوالفضل صیادجو در گفتگو 
با خبرنگاران در رابطه با هفته منابع طبیعی و آبخیزداری اظهار کرد: امسال 
نیز همچون سال های گذشته هفته منابع طبیعی و آبخیزداری با هدف اشاعه 
سنت حسنه درختکاری و ترویج فرهنگ حفظ و احیای منابع طبیعی از تاریخ 
۱۵ لغایت ۲۱ اســفندماه و با شعار »نهالکاری همگانی، برای ایرانی سرسبز« 
در سراســر استان سمنان برگزار می شود.وی با اشاره به اینکه درختکاری در 
ایران تنها به اسفند ماه پایان سال منتهی نمی شود ، افزود: در راستای اهداف 
ســازمان جنگل ها با توجه به شــرایط اقلیمی موجود و میزان بارندگی های 
مناسب، نهالکاری ها در قالب جنگل کاری و بیابانزدایی و توسعه فضای سبز 
را در سطح استان از روز چهاردهم آذر ماه آغاز کرده و تاکنون ۳۷۹هزار اصله 
نهال غرس شــده و تا پایان اســفند ماه به تعداد ۵۰۰هزار اصله نهال جهت 
توسعه فضای سبز با مشارکت اقشار مختلف مردم و همیاران طبیعت دراستان 
سمنان کاشته خواهد شد. دبیر ستاد هماهنگی برگزاری هفته منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان سمنان با تاکید بر مشارکت مردم، سازمان های مردم نهاد 
و دستگاههای اجرایی عضو نهضت سبز در حفاظت و توسعه نهال کاری، هفته 
منابع طبیعی را فرصتی مناســب برای استفاده از توان دستگاه های اجرایی و 
تشــکل های مردم نهاد دانست و افزود: مردم سرمایه ارزشمندی برای حفظ و 
نگهداری منابع طبیعی محسوب می شوند و این هفته فرصت مناسبی برای 

مشارکت اقشار مختلف در سرسبزی میهن اسلامی است.

مدیر کل راه و شهرسازی  همدان خبرداد؛

آغاز ثبت اعتراض متقاضیان
 طرح اقدام ملی مسکن

همدان- خبرنگاریادگار امروز:
مدیر کل راه و شهرســازی استان همدان با بیان اینکه متقاضیان ثبت 
نام طرح اقدام ملی از شــنبه 10 اســفند می توانند نســبت به ثبت 
اعتراض خود اقدام نمایند، گفــت: متقاضیانی که تمایل به انصراف از 
طرح را دارند از تاریخ 12 اســفند می توانند با مراجعه به سایت طرح 

اقدام ملی نسبت به ثبت درخواست انصراف خود اقدام نمایند
داریوش حسینی« با بیان اینکه پالایش ثبت نامی های مرحله نخست 
طرح اقدام ملی مسکن با بررسی همه جوانب انجام شده است ، گفت: 
بــا این همه برخی از متقاضیانی که به روند پالایش واجدین شــرایط 
اعتراض دارند که می توانند اعتراض خود را از روز شــنبه با مراجعه به 

سایت ثبت نام کنند.
وی یادآورشد: چنانچه متقاضیان نسبت به ثبت اسناد اعتراضی دارند 
باید از طریق اداره کل راه و شهرسازی به اداره کل ثبت اسناد معرفی 
شوند و با مراجعه به اداره ذکر شده،استعلامات لازم را دریافت نمایند و 
در مورد بانک نیز اگر متقاضیان ادعا دارند تسهیلاتی دریافت نکرده اند 
بــا اخذ نامه از این اداره به بانک مراجعه نموده و ســپس نتیجه فاقد 

تسهیلات بودن خود را به این اداره کل اعلام نمایند.
مدیر کل راه و شهرســازی استان همدان با اشاره به اینکه بررسی فرم 
ج به ادار ه کل راه و شهرســازی تفویض شــده است ، گفت: اداره کل 
با ثبت اعتراضات و مراجعه این دســته از متقاضیان ، موارد را مجددا 

بررسی کرده و به ستاد جهت ویرایش اعلام می کنند.
حســینی افزود: افرادی که دراین طرح مورد پذیــرش قرار بگیرند با 
تکمیل فرآیند ثبت نام و پالایش مرحله دوم در صورت پذیرش نهایی 
مشابه سایر پذیرفته شدگان در اولویت تخصیص واحد مسکونی در این 

طرح قرار خواهند گرفت.

طی سالجاری صورت گرفت:

نصب بیش از 8 هزار و 700 انشعاب گاز
 در آذربایجان غربی

ارومیه – خبرنگاریادگار امروز :
رئیس بهره برداری شهرستان های شرکت گاز آذربایجان غربی، از نصب بیش 

از،۸۷۰۰ انشعاب گاز در استان طی سال جاری خبرداد.
خلیــل اکبــری،  بیان اینکه در ســال جاری ۶۱۱ هــزار و ۶۲۷ کیلومتر 
شــبکه گذاری جهت تزریق گاز را از امور مهندسی تحویل گرفتیم، گفت: 
طی امسال همچنین ۸۷۱۳ مورد انشعاب نصب شده و ۳۱ هزار و ۵۸ مورد 
اشتراک پذیری شهری و روستایی انجام پذیرفته که بیشترین آنها با ۶۲۳۳ 

مورد در میاندوآب بوده است.
وی یکی از مهم ترین اقدامات واحد بهره برداری شهرســتان ها در سال ۹۸، 
میانگین وصول ۸۶ درصدی مطالبات شــرکت گاز بود و نســبت به سال 
گذشته که طی آن ۸۲ درصد مطالبات ما وصول شده بود، وضعیت بهتر و 
رضایتمندتری داشتیم.وی تاکید کرد: آذربایجان غربی در میان شرکت های 
گاز اســتانی، وضعیت متوســط رو به بالایی دارد و از این نظر عملکردمان 

خوب بوده است.
رئیس بهره برداری شهرستان های شرکت گاز آذربایجان غربی در ادامه به اخذ 
مجوز برای طراحی، نظارت، نصب انشعاب و شبکه گذاری خطوط زیر ۵۰۰ 
متر از سوی واحد بهره برداری های شهرستان های شرکت گاز آذربایجان غربی 
اشاره کرد و افزود: این مجوز مطابق دستور مدیرعامل شرکت گاز استان و در 

مجموع به طول ۲۳ کیلومتر اجرا شد.
اکبری با اعلام اینکه واحد بهره برداری شهرســتان ها در سال جاری برخی 
پیمان سپاری ها را نیز علیرغم آنکه وظیفه ذاتی آن نبوده، انجام داده است، 
اظهار کرد: ۱۰ مورد پیمان متوسط در بخش تعمیرات و نگهداری شبکه، ۱۲ 
مورد پیمان متوسط جهت نصب انشعابات که ۵ مورد آن در دست اجراست، 
یک مورد پیمان عمده در بخش تعمیرات و نگهداری و همچنین ۱۶ مورد 
پیمان خدمــات امداد و کنتورخوانی مطابق بخشــنامه طرح طبقه بندی 
مشــاغل گرفته شده اســت.رئیس بهره برداری شهرستان های شرکت گاز 
آذربایجان غربی، با اشاره به در دستور کار قرار دادن اجرای طرح طبقه بندی 
مشاغل، حسب تاکید مدیرعامل شرکت گاز استان، گفت: اجرای این طرح با 
سختی و دشواری زیادی همراه بود که با همکاری واحدهای امور قراردادها 
و امور مالی اجرایی شــد و اکنون حقوق پرسنل مطابق این قانون پرداخت 

می شود.
وی همچنین در خصوص افت فشار گاز شهرستان های پیرانشهر، خوی و 
سلماس در پیک مصرف زمستان ۹۸، اظهار کرد: گاز شهرستان های خوی و 
سلماس بدلیل برخی اختلالاتی که در خط انتقال صادراتی گاز انجام گرفت، 
بروز پیدا کرد و گاز پیرانشــهر هم در پی عدم اتمام پروژه خط تغذیه گاز 
این شهرستان که بخاطر وجود معارض ملکی هنوز به پایان نرسیده است، 
اتفاق افتاد.اکبری تاکید کرد: پرسنل گاز این شهرستان ها با نصب اسپول ها 
در خطوط تقلیل فشــار TBS و CGS با هماهنگی قبلی خطوط انتقال 
شمال و شمالغرب کشور و نیز اولویت بندی مشترکین جزء نسبت به عمده، 
با هماهنگی واحد اندازه گیری و توزیع گاز و متعاقبا دیسپچینگ کشور، شاهد 

استمرار گازرسانی به بخش خانگی در این ۳ شهرستان بودیم.

اقدامات آبفا کرمانشاه برای مقابله با بیماری 
کروناویروس

 کرمانشاه –فریده محمدی – خبرنگاریادگار امروز:
شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشــاه به منظور جلوگیری از شیوع 
و مقابله با بیماری کروناویروس کووید-19 اقدامات پیشــگیرانه را در 

دستور کار خود قرار داد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه، این 
شــرکت ضمن نصب توصیه های بهداشــتی در قالب بنر و پوستر در 
بــاره راه های جلوگیری ازانتشــار این ویروس، اقــدام به نصب پمپ 
های محلول ضدعفونی دســت در نقاط مختلف ســاختمان ســتاد و 

ساختمانهای ادارات تابعه کرد.
همچنین دفتر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب 
از طریــق اتوماســیون داخلی و کانــال خبری شــرکت توصیه های 

بهداشتی را به همکاران اطلاع رسانی نموده است.
خبرهای رســیده از سایر شهرهای استان حاکیست امورهای تابعه نیز 
آمــوزش راه های مقابله بــا ویروس کرونا را آغاز کــرده اند که مورد 

استقبال و رعایت نکات بهداشتی توسط همکاران شده است.

در شورای اسلامی شهر شیراز تصویب شد ؛

 اختصاص  بودجه ۹ میلیارد تومانی  برای  پیشگیری از شیوع کرونا

yadegar_emrooz@yahoo.com

 رییس اتاق بازرگانی اصفهان :

 سریلانکا، دروازه توسعه تجارت ایران با جنوب شرق آسیا است 

 اصفهان-مریــم مومنی-خبرنگاریــادگار 
امروز: 

با تلاش و همدلی کارکنان مجتمع فولاد 
ســبا در ســال رونق تولید و در یازده ماه 
منتهــی به بهمن ماه ســال جاری، تولید 
کلاف گرم در این مجتمع به یک میلیون 

و 239 هزار تن رسید.
مدیر مجتمع فولاد ســبا ضمن اعلام این 
خبر و با قدردانی از عملکرد کارکنان این 
مجتمع گفت: این رکورد نســبت به مدت 
مشابه سال قبل رشد 11.7 درصدی داشته 
است.مصطفی عطایی پور خاطرنشان کرد: 
از این میزان تولیــد حدود 80 درصد آن 
مربوط به ورقهــای ضخامت 2 میلیمتر با 
کیفیت مطلوب است که یکی از محصولات 
پرکاربرد در تولید لوله و پروفیل در کشور 
به شــمار میرود.وی با بیان اینکه در سال 
گذشــته، تولید در مجتمع فولاد سبا یک 
میلیون و 194 هزار و 600 تن بوده است 
گفت: رکورد جدید علیرغم محدودیتهای 
زیاد در تأمین مواد اولیه، قطعات و متریال 
مصرفی باکیفیت در کلیه خطوط تولید به 

دســت آمد.مدیر مجتمع فولاد سبا تلاش 
حداکثری مدیریت و کارکنان این مجتمع، 
تأمیــن حداکثری مواد اولیــه و قطعات، 
بهره گیری از تجارب ارزشــمند گذشته، 
افزایش ســرعت تولید در خطوط مختلف 
تولید ازجمله فولادســازی، ریختهگری و 
نــورد گرم و همچنیــن از کاهش توقفات 
اضطراری و افزایش کیفیت آهن اسفنجی 
تولیدشــده در این مجتمــع را مهمترین 
دلایل ثبت این رکورد دانست.عطایی پور 
در بخش دیگری از ســخنان خود از آماده 
سازی فعالیتهای نوسازی اتوماسیون نورد 
گــرم و ریخته گــری و همچنین از آماده 
ســازی عملیات نصب قفســه هفتم نورد 
گرم سبا در آینده نزدیک خبر داد.وی در 
بخش پایانی سخنان خود ضمن قدردانی 
از تلاش کارکنــان و حمایتهای مدیریت 
ارشــد فولاد مبارکه اظهار امیدواری کرد 
در ادامــه این روند موفقیت آمیز همچنان 
شاهد تثبیت شرایط موجود خطوط تولید 
و دستیابی به اهداف از پیش تعیین شده 

در مجتمع فولاد سبا باشیم.

همدان- خبرنگاریادگار امروز:
مدیر امور آب و فاضلاب روســتایی نهاوند از 
آبرسانی به روستای کوهانی خبر داد و گفت: 
این پروژه در حال حاضر 90 درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد و تا کنون 500 میلیون تومان 

برای آن هزینه شده است.
ابراهیم طاهری با اشــاره بــه اینکه در طول 
ســال جاری بــا وجود تمامــی محدودیت 
های اعتباری، خدمت رســانی به مشترکین 
روستایی متوقف نشد؛عنوان کرد: دربازه زمانی 
مذکور، در 3 روستای بابای رستم، سیاه دره 
ملوســان و گردیان تعویض و توسعه شبکه 

آبرسانی عملیاتی شد.
وی افزود:درهمین رابطه یک میلیارد تومان 
در روستای بابا رســتم، 500 میلیون تومان 
در روستای گردیان و 350 میلیون تومان در 

روستای سیاه دره هزینه شد.
طاهری با به اینکه در 12 ماهه ســال جاری 
آبرســانی به روســتای تپه یزدان نیز کلید 
خورد،اظهارداشــت:این پروژه در حال حاضر 
با پیشرفت فیزیکی 80 درصد در حال انجام 
است؛ضمن اینکه تا کنون 300 میلیون تومان 

اعتبار نیز در این زمینه هزیه شده است.
وی ادامه داد:همچنین آبرســانی به روستای 
ده موســی نیز از دیگر پــروژه های تعریف 
شده در سال جاری بود که این پروژه هم 
اکنون با پیشــرفت فیزیکی 70 درصد و 
هزینه کــرد 350 میلیون تومان در حال 

انجام است.
مدیــر امور آب و فاضلاب روســتایی نهاوند 
همچنین از آبرسانی به روستای کوهانی خبر 
داد و گفــت: این پروژه در حــال حاضر 90 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد و تا کنون 500 

میلیون تومان برای آن هزینه شده است.
وی آبرســانی به روســتاهای راوند علیا 
و راوند ســفلی را از دیگر پروژه های در 
دســت انجام دانســت و عنوان کرد: این 
پروژه نیز با پیشرفت فیزیکی 50 درصد، 
با هزینه کرد 350میلیون تومان در حال 
انجام است.وی با اشاره به پروژه دیگر در 
دســت اقدام گفت: پروژه خط انتقال آب 
گاماسیاب به روستاهای پایین دست نیز با 
پیشرفت فیزیکی 75 درصد و هزینه کرد 
3 میلیارد تومان در حال انجام می باشد.

مدیر مجتمع فولاد سبا : 

تولید کلاف گرم  در مجتمع فولاد سب از مرز
 یک میلیون و 200 هزار تن گذشت

مدیر امور آب و فاضلاب روستایی نهاوند خبرداد؛

پیشرفت 90 درصدی پروژه آبرسانی به روستای 
کوهانی

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان:

عملیات راهداری در ۶۷۰ کیلومتر  از راه های  سمنان انجام شد



 ۷۰۰ هزار وبسایت در معرض تهدید 
سایبری قرار گرفتند

 ۷۰۰ هزار وب ســایت 
در معرض خطر ناشــی 
از وجود آســیب پذیری 
 GDPR   در  افزونــه
  Cookie Consent

وردپرس قرار دارند. 
نرم افــزاری  وردپــرس 
تحــت وب اســت که 
می تــوان از آن بــرای 
و  ســاختن وب  سایت 

سرویس وبلاگ استفاده کرد. 
بررســی گروه های امنیتی نشــان می دهد کــه افزونه  ای از 
 WordPress   به لیســت افزونه هایی کــه دارای نقص های 
امنیتی تهدیدآمیز هســتند،  پیوســته اســت. این بــار، این 
آسیب پذیری در افزونه   GDPR Cookie  Consent  ظاهر 
شده است و یکپارچگی ۷۰۰ هزار وب سایت را به  خطر انداخته 

است. 
طبق گزارشــات، محققی به نام  Jerome Bruandet، یک 
  GDPR Cookie Consent   آسیب پذیری  جدی در افزونه
کشف کرده است.  GDPR  Cookie Consent  به کاربران 
در ســاخت سایت مطابق با  GDPR   کمک می کند. با در نظر 
گرفتن ۷۰۰ هزار نصب از این افزونه، این  نقص می تواند هزاران 

وب سایت را در معرض خطر قرار دهد. 
این آسیب پذیری، یک نقص بحرانی تزریق اسکریپت مخرب در 
افزونه   GDPR Cookie Consent  است که ناشی از کنترل 
نامناسب دسترسی  در نقطه پایانی ) endpoint ( استفاده شده 
در افزونه   AJAX API  )یک  روش توســعه  وب برای ساخت 

برنامه های کاربردی تحت وب( وردپرس  است. 
نقطه پایانی، یک روش »- construct « درون افزونه است که 
برای کد  مقداردهی اولیه  اشــیایی که به تازگی ایجاد شده اند، 
مورد استفاده قرار  می گیرد. پس از آنکه فعالیت ها ایجاد شدند، 
از طریق  AJAX  به روش   »- construct « ارســال می شود. 

این فرایند در پیاده سازی بررسی ها  شکست می خورد. 
به همین دلیل، نقطه پایانی  AJAX  به گونه ای در نظر گرفته 
شده است که  تنها برای مدیران قابل دسترسی باشد، به کاربران 
ســطح مشــترک )یک  نقش کاربر در وردپرس با قابلیت های 
بسیار محدود( نیز اجازه دهد  تعدادی فعالیت که امنیت سایت 

را به مخاطره می اندازد، انجام دهند. 

کشف ژنی که موجب افزایش 
عملکرد کود می شود

دانشــگاه  محققــان 
آکســفورد و آکادمــی 
علوم چین ژن جدیدی 
را کشــف کرده  اند که 
عملکرد و کارآیی کود را 

بهبود می بخشد. 
در طول انقلاب ســبز، 
ایجاد  هایــی  واریتــه 
شدند که عملکرد بالایی 
داشــتند.  این واریته ها 
امروزه هنوز هم استفاده 
گسترده ای دارند. تعداد پنجه ها  به ازای هر گیاه در این واریته 
ها افزایش یافته است.  علاوه بر آن استفاده از کود نیتروژن برای 
افزایش عملکرد دانه نیز  افزایش می یابد. با این حال، کودهای 
کشــاورزی برای کشاورزان پر  هزینه بوده و خساراتی را نیز به 

محیط زیست وارد می کنند. 
پژوهشی که توسط پروفسور شیانگدونگ فو از موسسه ژنتیک 
و  زیست شناسی آکادمی علوم چین و پروفسور نیکلاس هاربرد 
از گروه  علوم گیاهی دانشــگاه آکسفورد انجام شده است، برای 
اولین بار ژنی را  کشف کرده که می تواند با توسعه واریته های 
با عملکرد بالای جدید که  تعــداد پنجه و عملکرد دانه بالایی 
دارند و مصرف نیتروژن کمتری  دارند، جهت نیل به کشاورزی 

پایدار کمک کند. 
این مطالعه یک ژن برنج را نشــان می دهد که در پاســخ به 
دریافت  نیتروژن، تجمع پروتئینی به نام  NGR ۵ را در سلول 

های گیاهی افزایش  می دهد. 
تجمع  NGR ۵ با تحریک نیتروژن ســپس ساختار ژن های 
مهار رشــد  پنجه را تغییر می دهد، آنها را خاموش می کند و 
در نتیجه تعداد پنجه  های گیاه و در نتیجه عملکرد را افزایش 

می دهد. 
تعداد پنجه نیز توســط پروتئین های تقویت کننده انشــعاب 
 DELLA  افزایش  می یابد. این مطالعه نشــان داد که رشــد 
پنجه محصول تعامل پیچیده بیــن  پروتئین های  NGR ۵ و 
 DELLA  است. نتیجه این پژوهش در مجله  معتبر ساینس 

به چاپ رسیده است. 

»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى
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محققان درصدد هستند با طراحی و توسعه نوع 
جدیدی از صفحات  تثبیت کننده فک، راه حلی 
برای مشــکلات پس از عمل جراحی بازسازی 

 فک پایین ارائه دهند.  
علی نیکو دانش آموخته رشته مهندسی پزشکی 
مقطع کارشناســی ارشــد  گرایش بیومتریال و 
مجری طــرح »بررســی بیومکانیکی صفحات 
 بازســازی کننده فک تیتانیومی و معرفی الیاژ 
نایتینول به عنوان  جایگزیــن« گفت: بیماری، 
ســرطان و یــا تصادم های مختلــف از عواملی 
 هســتند که باعث برداشتن قســمتی و ناقص 
شدن اناتومی و مختل شدن  عملکرد استخوان 

فک می شود. 
وی افــزود: از این رو علم مهندســی پزشــک 
برای بهبود نتایج عمل  جراحی بازسازی فک و 
صورت، از ابزارهایی اعم از عکس برداری  سی تی 
اسکن از جمجمه، نرم افزارهای طراحی و تحلیل 
مهندسی، مدل  سازی کامپیوتری استفاده کرده 
و در مورد عمل بازســازی فک پایین،  صفحات 
تثبیت کننده منحصر به شــکل استخوان فرد 

بیمار طراحی کرده  است. 
این فارغ التحصیل دانشــگاه صنعتی امیرکبیر 
عنوان کرد: صفحات  تثبیت کننده فک تجاری 
موجود در بازار، اکثراً ساخته شده از جنس  الیاژ 
تیتانیوم ) V ۴ Ali ۶ Ti ( و به صورت اســتاندارد 
هستند که اســتحکام  تسلیم بالایی داشته و از 
نظر برهمکنش با بافتهای بدن بســیار زیست 

 سازگار هستند. 

به گفته وی، همچنین این صفحات اســتاندارد 
چون به وســیله دســت جراح  خم شده و روی 
فک قرار می گیرد، نقاطی پرتنش روی آن ایجاد 
خواهد  شد؛ اما با توجه به مطالعات گذشته پس 
از عمل جراحی چند مشــکل  بــزرگ به همراه 
داشته اند. از اساســی ترین مشکلات، به دلیل 
اختــلاف  زیاد بین مدول الاســتیک تیتانیوم و 
اســتخوان، تضعیف کردن بافت  استخوان و در 
برخی موارد، ایجاد تمرکز تنش و شکســتگی 
صفحات و  درنتیجه بیرون زدن صفحه از پوست 
صورت بیمار اســت، افــزود:  همچنین به دلیل 
تنش هــای پیاپی روی پیچ هــا، احتمال تمرکز 
کرنش روی  استخوان اطراف پیچ ها و در نتیجه 

شل شدن انها نیز بالاست. 
وی ادامه داد: برای حل این مشــکلات راه حل 
پیشنهادی اســتفاده از یک  بیومتریال با مدول 
یانــگ پایین تــر و طراحی صفحه سفارشــی 

مخصوص  بیمار است. 
 ) NiTi ( وی همچنیــن ادامــه داد: »نایتینول
«یک الیاژ تیتانیومی با  ویژگی هایی مثل زیست 
سازگاری، استحکام نهایی تسلیم و خستگی بالا، 
 ظرفیت دمپینگ و جذب شوک بالا است. علاوه 
براین میزان مدول  یانگ ایــن الیاژ نزدیکتر به 
استخوان بوده و می توان با ایجاد تخلخل  مدول 
یانگ ان را با اســتخوان همتراز کرده تا توزیع 
تنشی مناســب تری  روی اســتخوان و صفحه 

داشته باشیم. 
یــا  سفارشــی  صفحــات  داد:  ادامــه  وی 
 customized  بــا اســتفاده از تصاویر  عکس 
برداری پزشــکی، نــرم افزارهای مهندســی و 
پرینترهای ســه بعدی  طراحی و ساخته شده 
و نسبت به صفحات اســتاندارد هم زمان عمل 
 جراحی را کاهش داده و هم ریسک شکستگی 

را پایین تر آورده اند. 
وی روش تحقیق خود را اینگونه عنوان کرد: با 
استفاده از تصاویر سی  تی اسکن از جمجمه در 
نرم افزار میمیکس  Mimics، یک نمونه مدل 
 استخوان فک پایین انســان را مدلسازی کرده 
و با بــه کارگیری نرم افزار  طراحی مهندســی 

ســالیدورکس ) Solidworks ( و تریمتیــک 
)Matic -۳ (  یک نمونه فک شکســته به همراه 
صفحه سفارشــی سینوســی طراحی کرده  و با 
تعیین شرایط حل مســئله، بارگذاری، شرایط 
مرزی و خواص اجزا،  این مدل صفحه را ارزیابی 

کرده ایم. 
به گفتــه وی، در این مطالعه یکــی از اهداف، 
بررسی معیارهایی ازجمله  ایجاد شکستگی روی 
صفحه، کاهش تنش روی استخوان )سپرتنشی 
یــا  stress shielding ( و خارج شــدن پیچ 
از داخل اســتخوان برای ارزیابــی  بیومکانیکی 
طراحی سفارشی پیشــنهادی با نام سینوسی 

بوده است. 
وی با اشــاره به نتایج طرح افــزود: دوره ترمیم 
۲-۴ ماه پس از عمــل  جراحی پیوند گرافت و 
تثبیت فک اســت. در دوره ترمیم بر اثر اضافه 
 شدن پیشبار روی صفحه تثبیت کننده، احتمال 

تثبیت کافی گرافت  افزایش یافته است. 
وی ادامه داد: در این دوره و دوره پس از ترمیم 
احتمال رخ دادن پدیده  سپرتنشی روی گرافت 
و همینطور شکسته شدن صفحه تثبیت کننده 
در  مدل بازسازی شد با صفحه نایتینولی نسبت 

به مدل تیتانیومی کاهش پیدا  کرده است. 
به گفته این محقق، با افزایش بارگذاری، صفحه 
تیتانیومــی هم از نظر  احتمال شکســت و هم 
از نظر احتمــال بیرون زدن پیچ ها نســبت به 

صفحه  نایتینولی بــه دلیل انعطافپذیری کمتر، 
حساســیت بیشــتری نشــان داده است.  پس 
از دوره ترمیــم با اضافه کــردن ایمپلنت روی 
گرافت، احتمال  شکســت صفحه تثبیت کننده 
درهردو مدل کاهش و احتمال ایجاد ناحیه کم 
 تنش روی گرافت و پدیده سپرتنشــی افزایش 
خواهد یافت. با تغییر گرافت  یک تکه به دوتکه 
و یا افزایش ضخامت صفحه استاندارد، احتمال 
 شکســت صفحه و همچنین پدیده سپرتنشی 

روی گرافت کاهش پیدا کرده  است. 
نیکــو افزود: بــه طورکلی با مقایســه طراحی 
استاندارد و سفارشــی،  می توان گفت از لحاظ 
احتمال شکست و بیرون زدن پیچ و همینطور 

 حساسیت به بارگذاری بهتر عمل کرده است. 
وی با بیان اینکه بازار این صفحات تثبیت کننده 
در ایران و شــرکتهای  داخلی خیلی گســترده 
نبــوده و تنها به پیچ و پلاک های ارتوپدی برای 
 تثبیت فک یا اســتخوان های جمجمه محدود 
می شــود، افــزود: کمپانی هــای  مختلفی این 
پلاک های ارتوپــدی را تولید می کنند؛ اما بازار 
شرکتهای  امریکایی و اروپایی برای این صفحات 
بازسازی کننده فک بسیار  گسترده و فعال است. 

به گفتــه وی، از جمله صنعت هــای پردرآمد 
در امریکا و اروپا صنعــت  تجهیزات ارتوپدی و 
ایمپلنتهــای فک و صورت اســت؛ در اصل این 
 صنعت بین رشــته های پزشــکی و مهندسین 
پزشــک بوده که با به کار  گیــری نرم افزارهای 
مهندســی و تصاویر ســی تی اســکن، پلاک 
یــا صفحه  تثبیــت کننده یا بازســازی کننده 
مخصوص بیمار را طراحی کرده و با  تکنولوژی 
پرینت ســه بعــدی فلزی ســاخته و با کمک 
سیستم های  کامپیوتری و به کارگیری جراحی 
به وســیله کامپیوتر، روی فک یا  صورت بیمار 

از این صفحات ارتوپدی استفاده خواهند کرد. 
پلاک های ارتوپدی ابزارهای پزشکی هستنند که 
برای حمایت از یک  ساختار زیستی آسیب دیده 
یا تقویت ساختار در بخشی از بدن مورد  استفاده 
قرار می گیرند. سطح خارجی ایمپلنت ها با بافت 
زنده در تماس  بوده و بوســیله مواد بیولوژیک و 
یا مواد آلیاژی مقاوم در مقابل محیط  یونی بدن 
ســاخته می شود که در اصطلاح به این دسته از 
مواد زیست  سازگار اطلاق می شود برای مثلًا در 

مورد ایمپلنت هائی که در  استخوان ها جاگذاری 
می شود سطح آنها از تیتانیم، کروم و یا آپاتیت 
 تشکیل شــده که هیدروکسی آپاتیت از اجزای 
اصلی تشــکیل دهنده بافت  استخوان می باشد 
پس اســتخوان با آن وارد واکنش شــیمیایی 
نمی شود.  پلاک ارتوپدی به طور گسترده برای 
فیکس کردن شکســتگی های دیافیز  بالاتنه و 
شکستگی های متافیز و مفصلی )آرتیکولار( به 

کار برده  می شود. 
به ایــن تجهیزات بطــور عمده پیــچ و پلاک 
ارتوپــدی ) screws & plates (  می گویند. اما 
تعــداد و تنوع این ابزارها زیاد بوده و بتدریج در 
حال  افزایش است. از طرفی هریک از آنها کاربرد 
مخصوص به خود را  داشــته و در شکستگی ها 
و جراحی های ترمیمی مختلــف ارتوپدی بکار 
 گرفته می شوند. تنوع زیاد این پیچ و پلاک های 
ارتوپدی که بطــور عام  به آنها پلاتین نیز گفته 
می شــود باعث شــده تا خیلی از پرســتاران و 
 کارشناســان اتاق عمل نیاز بــه مرور و آموزش 

کافی در این زمینه داشته  باشند. 
پلاک های ارتوپدی از جمله وســایل پزشــکی 
هســتند که بــرای جایگزینــی  در مفاصل و 
اســتخوان های بــدن و ثبیت شکســتگی های 
ناشــی از تصادفــات  طراحی شــده انــد تا از 
اســتخوان آســیب دیده حمایت کنند. جنس 
عمده  پلاک هــای ارتوپدی از فولاد ضد زنگ یا 
از آلیاژهای تیانیوم اســت که با  استفاده از یک 
پوشش پلاســتیکی بر روی ایمپلنت غضروف 
مصنوعی  را به نوعی می توان شبیه سازی کرد. 
کاشت ایمپلنت را به علت پیر  شدن جامعه ایران 
می توان از شایع ترین جراحی های ارتوپدی البته 

بعد  از تصادفات ناشی از پراید دانست. 
ایمپلنت هــای ارتوپدی با توجــه به نوع کاربرد 
و جایگزینــی در مــکان  مورد نظــر نیاز مند 
بــه طراحی -اســتحکام مورد نیــاز و منحصر 
به فرد  خود می باشــند و مهندســین علاوه بر 
 BIO (   اســتحکام آنها باید به زیست ســازگار
نیز  ایمپلنت ها  بــودن   ) COMPATIBLE
دقــت کنند. پیچ، پلاک، ســیم  و نیل نمونه ای 
از تثبیــت کننده هــای داخلــی پرکاربرد در 

جراحی های  ارتوپدی هستند.

بلنکت های هواژل جدیدترین نســل عایق های حرارتی است 
که توسط یک  شرکت ایرانی تولید و به بازار عرضه می شود. 

یک شــرکت دانش بنیان به عنوان یکی از تولیدکننده های 
عایق  هواژل  در کشــور موفق به ارائه نانومحصولی شــده که 
می تواند برای حل بخشــی  از مشــکلات صنعت نفت و گاز 
استفاده شــود. این شرکت با اســتفاده از  فناوری نانو عایق 
حرارتی ویژه ای تولید کرده که می تواند در عین سبک  بودن 

و ضخامت کم، عملکرد بسیار بالایی داشته باشد. 
حسن برگزین مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به 
تولیــد نوع  جدیدی از عایق های نانویی در کشــور ادامه داد: 

با استفاده از   »بلنکت های هواژل« با کمترین ضخامت عایق 
می توان خطوط ســرد و  گرم را عایــق کاری کرد که مزایای 
بسیاری دارند. به جای اســتفاده از   ۲۰ سانتی متر عایق های 
قدیمی می توان ۵ ســانتی متر از این عایق ها  اســتفاده کرد، 
بــه همین دلیل در فضا و زمان نصــب صرفه جویی صورت 

 می گیرد. 
وی بــا بیان اینکه این عایق ها کاملًا به صورت آب گریز تولید 
می شــوند،  بیان کرد: به عبارتــی دیگر رطوبت و آب به هیچ 
عنوان تاثیری بر روی  کارآیی آن ندارند؛ این درحالی است که 
عایق پشــم شیشه و یا پشم سنگ  این ویژگی را ندارند و در 
اثر برخورد رطوبت باعث خوردگی سطح  زیر عایق می شوند. 

به گفته برگزین، این عایق ها دارای اســتحکام بسیار  بالایی 
هســتند، به طوری که با عبــور از روی این عایق هیچگونه 

 فشردگی در آن ایجاد نمی شود. 
وی ادامه داد: علاوه بر این، به دلیل ســاختار نانومتری، این 
عایق هــا از  طول عمــر بالایی نیز برخوردارنــد. این عایق ها 
کاملًا ضد حریق هســتند  و تا دمای ۱۲۰۰ تا ۱۳۰۰ درجه 
سیلســیوس را تا مدت زمان چندین  دقیقه تحمل می کنند 
به طوری که به سطح زیر عایق نیز آسیبی وارد  نخواهد شد. 

به گفته وی، این محصول تنها عایقی است که از دمای منفی 
۲۰۰ درجه  سلســیوس تا مثبت ۶۵۰ درجه سلسیوس را به 
صورت پیوسته قابلیت  استفاده دارند. به دلایل ویژگی که در 

این عایق وجود دارد از این  محصول می توان در صنایع نفت، 
گاز، پتروشیمی، برج تقطیر،  راکتور، خطوط انتقال، ساختمان 
سازی، کوره ها، لباس های ضد حریق،  صنایع نظامی و هواپیما 

و بسیاری موارد دیگر استفاده کرد. 
این فعال فناور بیان کرد: این شرکت در حال تولید لباس ضد 
حریقی  اســت که تنها با ۳ میلیمتر ضخامت تحمل ۲۵۰۰ 
درجه سلسیوس را  دارد که این لباس در صنایع نظامی کشور 

تست خود را با موفقیت  سپری کرده است. 
مدیرعامل شــرکت دانش بنیان افزود: دو ســفارش دهنده 
از کشورهای چین  و روســیه به دنبال خرید دانش فنی این 

محصول هستند. 
وی به قیمت تمام شــده اشاره کرد و گفت: قیمت تمام شده 
محصول این  شــرکت حدوداً یک پنجم قیمت نمونه مشابه 

خارجی آن است. 

یکی از شرکت های فعال در حوزه ساخت زیست حسگر، در حال ثبت  پتنت مربوط به استفاده از گرافن 
در ســاخت زیست حسگر اســت. قرار  است این پتنت به صورتی ثبت شــود که مالکیت فکری آن در 
کشورهای  مختلف حفظ شود. زیست حسگرها در صنعت پزشکی برای بهینه سازی مراقبت از بیماران  و 
رهگیری سریع بیماری ها استفاده می شوند. این شرکت در حال توسعه  فناوری منحصربه فردی است که 
در آن از گرافن برای تولید حسگر  زیستی استفاده می شود. با توسعه این فناوری، شرکت به دنبال ایجاد 

 مشارکت با شرکت های زیست فناوری بزرگ است. 
PCT  به این شــرکت اجازه می دهد تا تصمیم بگیرد که در کدام کشورها  از مالکیت فکری این پتنت 

محافظت شود و با این حال، حمایت  بین المللی از این پتنت می تواند تا ۲۰ سال صورت گیرد. 
محمد جوکار، مدیرعامل  این شــرکت گفت: درخواســت ثبت پتنت  بین المللی اولین گام در مســیر 
تجاری سازی فناوری زیست حسگرهای  گرافنی اســت. وی معتقد است که این فناوری پتانسیل ایجاد 

تحول در حوزه پزشکی را  دارا است. حسگرهای زیستی در آزمایش های پزشکی برای تشخیص  بیماری 
استفاده می شوند و با استفاده از آن ها می توان زمان انتظار برای  تعیین بیماری را کاهش داد. مواد و فرآیند 
استفاده شده برای ساخت این زیست حسگر ارزان بوده و  این موضوع، مزیتی در بازار زیست حسگرهای 
چاپی اســت. این  حســگرها خواص الکتروشیمیایی مناســبی داشــته که این موضوع برای  فناوری 
زیست حسگری الزامی اساسی است. یک زیست حسگر  کاربردی نیاز به اندازه گیری زیست مولکول ها در 
ســطح گرافن دارد.  گرافن روی سطح الکترود الگودهی و چاپ می شود. این الکترودها را  می توان روی 
زیرلایه های مختلف چاپ کرد و از آن برای ســاخت  محصولات شفاف و انعطاف پذیر استفاده کرد. این 
شرکت قصد دارد تا با یافتن شرکا تجاری مناسب، اقدام به  تجاری سازی این حسگرها کند. محصولاتی 

که با استفاده از این فناوری  تولید می شوند را می توان در بخش تشخیص بیماری استفاده کرد. 

طراحی نوع جدیدی از صفحات تثبیت کننده فک برای رفع مشکلات  جراحی
عجایبگردشگری:

گروهی از محققان در آمریکا متوجه شده اند 
سی تی اسکن ریه ۴ روز  زودتر ابتلای فرد به 

ویروس کرونا را نشان می دهد. 
تحقیقی جدید نشــان می دهد تصاویر سی 
تی اسکن بسیار سریعتر از   روش های دیگر 
به شناســایی ابتلای فرد بــه ویروس کرونا 
کمک مــی  کنند. در حقیقت پزشــکان با 
کمک سی تی اسکن می توانند ابتلای فرد به 
 ویروس کرونا را ۴ روز زودتر  شناسایی کنند. 

پزشــکان در نیویورک برای نخستین بار در 
آمریکا اســکن ریه بیماران  مبتلا به ویروس 
کرونا را در چین  بررسی کردند. آنها معتقدند 
با کمک  سی تی اســکن می توان الگوهای 
خاصی را در ریه به عنوان نشــانگر  ابتلا به 

ویروس کووید۱۹  شناسایی کرد. 
به گفته آنان این روش به شناســایی سریع 
بیمــار و ایزولــه کــزدن او در  مراحل اولیه 
بیماری یعنــی حتی قبــل از ظهور علائم  
کمک می کند. از  ســوی دیگر با کمک سی 
تی اسکن میزان تخریب بافت ریه را راحت 
تر  می توان بررســی کرد. این درحالی است 
که اســکن با اشعه ایکس این  امکان را برای 

پزشکان فراهم نمی کند. 
آدام برنهایم یکی از اســتادیاران  دانشکده 
پزشکی  ماونت ســینایی می  گوید: تصاویر 
سی تی اسکن ابزار شناسایی بسیار دقیقی 
هستند زیرا  می توان اعضای داخلی بدن را 

به طور سه بعدی مشــاهده کرد. به همین  
 ترتیب می توان بسیاری از بیماری ها را نیز 
شناسایی کرد. این تحقیق در نشریه ژورنال 
رادیولوژی منتشر شده و طی آن  پژوهشگران 
اســکن ۹۴ بیمار در ۴ مرکز بهداشتی در ۴ 
ایالت چین را  بررســی کردند. این بیماران 
بین ۱۸ ژانویه تا ۱ فوریه بستری شده بودند 
 و همــه آنها به ایالت ووهان ) مرکز شــیوع 
ویروس کرونا( ســفر کرده  بودند یا با فردی 
آلوده به ویروس تماس داشتند. رادیولوژیست 
ها اسکن های این افراد را بررسی کردند و بر 
اساس  زمان بروز علائم و زمان انجام سی تی 
اســکن ، نت برداری کردند این  روش نشان 
داد به وسیله ســی تی اسکن سریع تر می 
توان تخریب بافت  ریه را ردیابی کرد. محققان 
این پروژه تصمیم دارند ســی تی اسکن را 
در کنار کیــت های  آزمایش مرکز کنترل و 
پیشگیری بیماری های آمریکا استفاده کنند. 

یک محقق ایرانی پرینتر سه بعدی قابل 
حملی ساخته که با تولید داربست  های 
زیســتی در محل جراحت به درمان و 
رشد دوباره ماهیچه در بدن  انسان کمک 

می کند. 
هنگامیکه ماهیچه های بدن فرد به دلیل 
بیماری یا تصادف خســارت می  بیند، 
رشد مجدد آن در محل آسیب چندان 

ساده نیست. 
درهمین راســتا گروهی از محققان به 
رهبری دکتــر علی تمایل بــه تازگی  
 پرینتر۳ بعدی قابل حملی ســاخته اند 
که بــه طور مســتقیم روی بدن بیمار 
 قالبگیری را انجام می دهد تا به درمان 

ماهیچه های آسیب دیده کمک  کند. 
ایــن درحالی اســت که اخیــرا درباره 
داربست های زیستی مطالب مختلفی 
 منتشر شده است. به طور کلی داربست 

های زیستی قطعات سه بعدی  هستند 
که از مواد زیســت سازگار  ساخته و در 
بدن ایمپلنت می شوند.  میکروساختار 
این داربست ها مشابه بافت های طبیعی 
اطراف آن است.  با گذر زمان، سلولهای 
از بافت به داربست مهاجرت و تولید مثل 
می  کنند. به تدریج ســلول ها به طور 
کامل جایگزین می شــوند و استخوان، 
 ماهیچه، غضروف یا بافت های دیگر را 

تشکیل می دهند. 
پیــش تولید چنیــن داربســت های 
زیســتی  و ایمپلنت آنهــا در بدن کار 
چالش  برانگیزی اســت. با توجه به این 
امر محققان کانکتیکات برای انجام کار 
 ، چاپگر دستی دستی سه بعدی را تولید 

کردند. 
با استفاده از این دستگاه  نوعی هیدروژل 
مبتنی بر ژلاتین  به طور  مســتقیم در 

شــکاف ماهیچه قرار می گیرد. سپس 
به آن اشعه نور مافوق  بنفش تابیده می 
شود تا داربست زیستی  ساخته شده از 
فیبرهای ماهیچه  مانند به ماهیچه ها ی 
اطراف بچسبند.  به این ترتیب به هیچ 
ســاختار  دیگری نیاز نیست. در مرحله 
بعد ســلول های ماهیچه ای  به قالب 

منتقل  می شوند. 
  این دستگاه در آزمایشگاه برای درمان  
از بین رفتــن حجم ماهیچــه پس  از 

جراحت در موش ها کارآمد بود. 
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جدیدترین نسل عایق های حرارتی به بازار عرضه می شود

حفاظت از فناوری نانوزیست  حسگر با ثبت پتنت بین المللی


